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Najbližšie vydanie Slovenských národných novín vyjde s dátumom 4. november 2023
■ Magická sila travertínového oka láka k ružbašskému kráteru stovky zvedavcov
■ Svastika - symbol, ktorý nájdeme v kultúre Slovanov a u mnohých ďalších spoločenstiev

Fintický kaštieľ je renesančná perla Šariša

R - 2023021

● Stretli sme sa počas Pik-
niku u Dežefiovcov. Aktivity kul-
túrneho zariadenia vo Finticiach 
sú objavné a mnohostranné, takže 
sa postupne stáva vyhľadáva-
ným centrom kultúrneho života 
v Šariši. Čo najbližšie chystáte? 

Najbližšie to bude koncert 
medzinárodného hudobného festi-
valu Pro musica nostra Sarossiensi. 
Uskutočňuje sa už piatykrát a nám 
pripadla česť otváracieho koncertu 
v priestoroch kaštieľa, kde sa s fran-
cúzskymi šansónmi predstavia trum-
petistka Lucienne Renaudin Varyová 
a akordeonista Felicién Brut. Ďal-
šími podujatiami pre návštevníkov 
bude letné kino, gastrofestival, 
ktorý má tunajšie korene, s príznač-
ným názvom Finta v kotlíku.

● Významnú časť aktivít obce 
a múzea tvoria investičné reštau-
rátorské projekty. Z minulosti 
je známa  obnova Erbovej  sály 
kaštieľa, za ktorú ste získali pre-
stížne ocenenie Fénix.   

S obnovou miestnosti začala 
obec v roku 2018. Predchádzal 
tomu reštaurátorský výskum. 
Metodicky bola zvolená celková 
obnova formou rekonštrukcie.  
Zr iadená bola aj expozícia hudob-
ného salónu, ktorý je spomienkou 
na histor icky nepotvrdenú  náv-
števu Ludviga van Beethovena 
v obci. Cit l ivá obnova Erbovej 
sály získala v roku 2019 cenu 
Fénix v kategórii č iastková obnova 
a reštaurovanie národnej kultúrnej 
pamiatky. 

● Tohto roku sa podarilo 
obnoviť park. V talóne sú ďalšie 
zámery...

V spolupráci s KPÚ v Prešove 
sme pracovali na parkovej úprave par-
tear v južnom predpolí kaštieľa s cie-
ľom prinavrátiť čo najvernejšiu podobu 
nádvoriu spred takmer sto rokov. Aby 
ste mali predstavu: vysadilo sa 120  
buxusov, 155 sadeníc ruží druhu Srd-
cová dáma, 140 kusov šalvie ohnivej, 
500  aksamietnic, 150 muškátov, 650 
kusov zbehovca plazivého a 60 sade-
níc kany indickej. Za technický návrh 
výsadby ďakujeme Tomášovi a Mi-
chaele Haviarovcom. Ďalším lákadlom 
bude  pekáreň v priestoroch bývalej 
barokovej čiernej kuchyne.

Zhováral sa  Marián ŠIMKULIČ                                        
Foto: autor

Voliči v predčasných voľbách roz-
dali karty na prospech Slovenska. 
Je evidentné, že nová vládna koalí-
cia bude naozaj slovenská. Strany 
Smer, Hlas a národniari už podpísali 
memorandum o spolupráci. V čase 
uzávierky tohto vydania Slovenských 
národných novín už intenzívne dis-
kutovali, ktorý politik obsadí aký 
ministerský post. Je to naozaj dobrá 
správa pre Slovensko. Vláda bude 
mať sociálny a národný rozmer. To 
sú totiž strategické prieniky politic-
kých programov budúcich vládnych 
strán. Víťazmi volieb sú Robert Fico, 
Peter Pellegrini a Andrej Danko. 
A práve našim novinám poskytli 
obratom vôbec prvý povolebný roz-
hovor spomedzi iných tlačených 
médií. Na webovej stránke sme ho 
uverejnili už 14. októbra, dnes si ho 
môžete prečítať v tlačenej forme. 

Porazené strany, ktoré sa ocitli 
v opozícii, sa s týmto svojím statu-
som nedokázali po voľbách dlhé dni 
zmieriť. Do poslednej chvíle ponúkali 
šéfovi Hlasu doslova neodmietnu-
teľné ponuky. Progresívny Šimečka 
sa dokonca vzdal postu premiéra, 
len aby zostavil koalíciu zo strán 
Hlas, Sloboda a solidarita a KDH. 
On a jeho marketingová úderka totiž 
tvrdili, že  prvého októbra nad Sloven-
skom nevyjde slnko, ak vyhrá Smer. 
Čuduj sa svete, október patril medzi 
najteplejší a najslnečnejší v posled-
ných rokoch. Progresívci boli ochotní 
urobiť čokoľvek, aby sa Fico nedostal 
k moci. Vzdali by sa kresla predsedu 
vlády, asi aj ministra vnútra, v pro-
spech Hlasu.  A kvôli KDH by svoje 
nosné témy o podpore homosexuál-
nych párov, zjednodušenia interrup-
cií či zavedenia nezmyselnej rodovej 
politiky schovali do šuplíka. Natíska 
sa otázka, či by takúto obetu priniesli 
skutočne preto, aby zabránili návratu 
Smeru a SNS? Alebo skôr kvôli tlaku 
ich donorov, sponzorov či podporo-
vateľov na Slovensku i spoza oceánu, 
aby sa im vrátili ich investície, resp. 
nestratili naozaj zaujímavé miliónové 
dotácie pre svoje kadejaké spolitizo-
vané nadácie a občianske združenia. 

Slnko nad Slovenskom, samo-
zrejme, vyšlo. A to práve vďaka 
politickej zmene a rozhodnutiu 
slovenského voliča. A možnože 
sa nám pod Tatrami bude žiť lep-
šie. Uvidíme. Isto však nebudeme 
aspoň počúvať mnohé kuvičie hlasy 
niektorých protislovensky orientova-
ných „osobností“, ktoré si zakúpili 

„one way ticket“ (jednosmerný lístok) 
zo Slovenska. A tým ďalším „vplyv-
ným“ azda vyschnú štátne finančné 
toky a priestor vo verejnoprávnych 
médiách. 

Maroš SMOLEC, 
šéfredaktor SNN

V  SNN  22 / 2023
S I   P R E Č Í T A T E

TRI OTÁZKY PRE: Mgr. Gabriela TRUSU, riaditeľa galérie a  múzea vo Finticiach

KOALÍCIA  PRE  SLOVENSKO
SLOVO O SLOVENSKU

Fotografi a: Jaroslav NOVÁK, TASR

Dedičstvo pre nový vládny kabinet

Tematická príloha Rodina a škola 
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Vznikla povolebná koalícia, ktorá podpisom Memoranda o porozumení stvrdila schopnosť vládnuť v parlament-
nej väčšine. Strany SMER – SSD, Hlas – SD a SNS sú pripravené odovzdať hlave štátu deklaráciu o schopnosti 
zostaviť vládu v zmysle poverenia, ktoré po voľbách dala prezidentka Robertovi Ficovi. Ani dva dni po bežnej 
technickej uzávierke aktuálneho vydania SNN a štyri dni po podpise memoranda sa však v tomto smere nič 
neudialo. 

Ivan BROŽÍK – I lustrácia: Ľubomír KOTRHA

Slovensko potrebuje každú hodinu, prezidentka neúraduje

Progresívna opozícia nedokáže rešpektovať výsledok volieb

vého vlastenectva“. Za základný cieľ koa-
lície si dávajú zvyšovanie životnej úrovne 
obyvateľov. Chcú tiež pripraviť a do 
praxe uviesť reformu trestného systému 
a mechanizmu ochrany ľudských práv.

■ PRIORITOU JE ČAS
Podpísané memorandum plne zod-

povedá všetkým prioritám a predstavám 
strany Hlas – SD, vyhlásil po podpise 
dokumentu o vzniku budúcej koalície so 
Smerom – SSD a SNS líder Hlasu Peter 
Pellegrini. Potvrdil, že Hlas má v novej 
koalícii prebrať zodpovednosť za sedem 
rezortov. Peter Pellegrini chce, aby čo 
najskôr vznikla vláda, ktorá nebude 
obťažovať občanov svojimi vnútornými 
hádkami, politickými vnútornými roz-
pormi, ale od prvého dňa začne riešiť 
problémy aj vnášať impulzy dlhodobého 
charakteru. Prezidentku Zuzanu Čapu-
tovú požiadal líder Hlasu o maximálnu 
súčinnosť. „Už nemáme čas ani luxus, 
aby sme mohli mať vládu, ktorá sa bude 
učiť, aké je to vládnuť, alebo ktorá bude 

potrebovať mesiace, ak nie roky, aby 
odstraňovala extrémne ideologické roz-
diely medzi sebou. A preto som presved-
čený, že aj naše rozhodnutie vstúpiť do 
tejto koalície je správne,“ vyhlásil Peter 
Pellegrini.

Verejnosť mohla s pobavením 
sledovať postoj progresívcov, liberálov 
a konzervatívnych kresťanov, ako aj im 
slúžiacich médií k Petrovi Pellegrinimu 
osobne, ako aj k strane Hlas ako k celku. 
Najskôr to bola skvelá nevesta do kabi-
netu, ktorý začal okamžite po voľbách 
síce bez poverenia, ale s o to väčším 
zápalom skladať predseda progresívcov 
Michal Šimečka. Hlas bola dostatočne 
európska a nadmieru demokratická 
strana, ktorú chcel každý z možného 
zlepenca (PS, SaS, KDH) do partie. Až 
tak ho chceli, že sa rozhádali na tom, čo 
všetko by mu mali a nemali ponúknuť. 
Peter Pellegrini rýchlo a správne pochopil, 
že Slovensko si takýto „luxus“ rozhádanej 
moci ešte pred jej vládnutím nijako dovoliť 
nemôže. V okamihu, keď oznámil, že už 

Prezidentka zo zdravotných dôvo-
dov totiž zrušila svoj pracovný program. 
Moment ďalšej fázy zostavovania vlády 
– predloženie menného návrhu na obsa-
denie ministerstiev – sa tak oddialil. Teo-
reticky ho môže prezidentka odďaľovať 
donekonečna pod akoukoľvek zámien-
kou, parlament sa však môže zísť aj bez 
toho, aby hlava štátu do tridsať dní zvo-
lala jeho ustanovujúcu schôdzu. 

■ KOALIČNÁ MOC 
Navyše, dočasná vláda Ľudovíta 

Ódora nemá dôveru parlamentu, prezi-
dentka teda nemusí čakať na ustanovu-
júcu schôdzu Národnej rady SR a nový 
kabinet Roberta Fica môže vymenovať 
kedykoľvek. Vzhľadom na katastro-
fálny stav verejných fi nancií, hraničné 
termíny prípravy rozpočtu a rozklad 
mnohých rezortov by tak mala spraviť 
bezodkladne.

Smer – SSD, Hlas – SD a SNS 
teda už podpísali Memorandum o poro-
zumení, dohodli sa na podpise koaličnej 
zmluvy a prerozdelení pozícií. Rozumej 
rezortov, nie menovitom obsadení minis-
terských kresiel, ale o tom až v ďalšej 
časti textu. Premiérsky post má patriť 
Smeru, predsedu parlamentu nominuje 
Hlas. Vzniknúť má od januára 2024 aj 
nové ministerstvo. Smeru má okrem 
premiérskeho postu patriť šesť minis-
terstiev, Hlasu sedem. SNS má obsadiť 
tri rezorty. V memorande jeho signatári 
Robert Fico, Peter Pellegrini a Andrej 
Danko garantujú zahraničnopolitickú 
orientáciu Slovenskej republiky na zák-
lade členstva v Európskej únii a NATO, 
ako aj v ďalších významných medziná-
rodných organizáciách „pri plnom reš-
pektovaní suverenity a národnoštátnych 
záujmov Slovenska a posilňovaní zdra-

s inými politickými subjektmi o zostavení 
vlády ako so Smerom a so SNS rokovať 
nebude, stal sa zrazu pre odvtedy už iba 
opozíciu a médiá hlavného prúdu vyvrhe-
ľom. Nedemokratom a „medzinárodne 
neakceptovateľným“ politikom.

■ HÁDKY V PREDSTIHU
Napriek tomu, že nikto zo signa-

tárov Memoranda o porozumení, čo je 
dokument s významom asi takým, aký 
mávajú úvodné preambuly koaličných 
zmlúv, neoznámil konkrétne mená kan-
didátov nominovaných na konkrétne 
ministerské a vládne kreslá, médiá, 
vyprovokované progresívnym a politic-
kým propagandistickým mimovládnym 
šialenstvom, už začali zverejňovať 
menoslovy vládneho kabinetu. Toto 
šialenstvo dospelo až tak ďaleko, že 
nadšenci Šimečku začali spisovať petí-
cie za nevymenovanie, prípadne odvo-
lanie ešte ani nenavrhnutých ministrov, 
hoci samotní aktéri tejto frašky verejne 
dementovali svoj údajný „záujem“ 
o ministerský post. Aj to môže byť prí-
klad, ako progresívne prostredie chápe 
rešpekt k výsledku demokratických par-
lamentných volieb.

V súčasnosti už opozícia ukázala 
ešte pred uskutočnením prvých ústav-
ných krokov po voľbách, do akej miery 
je nesúrodá, neschopná vládnuť, rozhá-
daná a najmä – naviazaná na vlastné 
zištné predstavy. Michal Šimečka 
dostatočne verejne dokázal, že nielenže 
je neschopný politicky rokovať a stra-
tegicky rozmýšľať, ale že ho programy 
vlastných potenciálnych partnerov 
nijako nezaujímajú. A tak si napríklad 
KDH vytiahlo svoj evergrín – prerušenie 
tehotenstva ešte pred ustanovujúcou 
schôdzou parlamentu a bez ohľadu na 
čokoľvek a kohokoľvek ako to najdôle-
žitejšie, čo je na Slovensku z pohľadu 
hnutia potrebné okamžite riešiť.

■ POSLEDNÉ DEJSTVO
Teraz už len (text vznikol 14. 10.) 

zostáva čakať, aký postup zvolí hlava štátu, 
kedy prijme budúceho predsedu vlády, 
koľko ním navrhnutých ministrov mu bude 
blokovať a koľkým odmietne ich vymeno-
vanie. Radi by sme sa v tomto mýlili, ale, 
žiaľ, je to viac ako isté. Stačí si prečítať 
komentáre médií, ktoré neochvejne „kopú“ 
za Progresívne Slovensko a to znamená aj 
v službách hlavy štátu.

V Š IML I  SME  S I

Pri príležitosti životného jubilea Mons. Jána Sokola – devä ť-
desiatych narodenín  – uskutočnila sa 9. októbra predpoludním 
v Katedrále svätého Jána Krsti te ľa v Trnave slávnostná svätá omša. 
Zúčastni l i sa na nej slovenskí  biskupi, ale aj kňazi a reho ľníci pôso-
biaci najmä na území Trnavskej arcidiecézy. Prítomní boli tiež via-
cerí predstavitel ia spoločenského a poli tického života. Napriek 

tomu, že Mons. Ján 
Sokol bol hlavným 
celebrantom, kázne 
sa ujal Mons. Ján 
Orosch. Ve ľmi plas-
ticky vykresli l život 
a pôsobenie svojho 
predchodcu, k torý 
sa pod ľa jeho slov 
zapísal ve ľkými pís-
menami na stránky 
slovenskej katolíc-
kej cirkvi. Zároveň 
vyslovi l presved-
čenie, že z ovocia, 
k toré jubilant pr inie-
sol, budeme čerpať 
ešte nieko ľko rokov. 
Vyzdvihol takisto 

jeho prínos vo vedení katolíckej cirkvi na Slovensku počas transfor-
mačných procesov, k torých výsledkom bola po roku 1989 demokra-
tizácia spoločensko-politických pomerov. Nezabudol spomenúť fakt, 
že ako celoslovenský metropolita bol prítomný počas schva ľovania 
Deklarácie Slovenskej národnej rady o zvrchovanosti Slovenskej 
republiky. Pripomenul tiež, že požehnal prvého slovenského prezi-
denta druhej Slovenskej republiky Michala Kováča. Vo svojej kázni 
sa tiež verejne zastal svojho predchodcu, k torý pod ľa jeho slov bol 
neprávom obvinený, čo dokladajú právoplatne revidujúce súdne 
rozhodnutia. Text a foto: Matej MINDÁR

Mons. Ján Sokol deväťdesiatročný

Podozrenia z  volebnej korupcie
Niektorí kandidáti OĽaNO sľubovali Rómom nemožné

Preverovanie sa týka najskôr 
politického hnutia I. Matoviča OĽaNO 
a najmä jeho kandidátov rómskeho 
pôvodu, ktorí svoju kampaň smero-
vali do osád, kde žijú najchudobnejšie 
vrstvy rómskej menšiny. Úroveň vzde-
lania týchto obyvateľov je nízka, preto 
dokážu uveriť takmer hocičomu. 

■ SOFISTIKOVANÁ LOŽ
Nevzdelanosť a emócie. Na to 

stavili  Matovičovi kandidáti, ktorí týmto 
jednoduchým a chudobným ľuďom 
sľubovali päťsto eur za voľby. Tak totiž 
znel ich verejný prísľub na predvoleb-
ných reklamných pútačoch, pred kto-
rými sa fotografoval kandidát a dnes už 
poslanec NR SR Peter Pollák mladší, 
syn europoslanca za OĽaNO P. Polláka 
staršieho. Evidentne to zabralo. V nie-
ktorých segregovaných osadách, najmä 
na východe Slovenska, získalo OĽaNO 
vyše deväťdesiat percent všetkých 
odovzdaných hlasov. Obyčajní ľudia 
uspeli v dvoch zo 79 okresov Sloven-
ska. Ako inak, na východe Slovenska. 
V okrese Kežmarok a Košice-okolie, 
a to predovšetkým pomocou rómskych 
hlasov. Do parlamentu sa dokonca 
z ich kandidátky prekrúžkovali až štyria 
Rómovia z Pollákovej iniciatívy Pači-

Národná kriminálna agentúra, odbor Východ, v rámci Košického a Prešovského kraja preveruje podozrenia 
z volebnej korupcie. Ide o jedno podanie fyzickej osoby, ale zaoberáme sa aj podozreniami, ktoré boli vyhľa-
dané v rámci činnosti príslušníkov NAKA,“ uviedla hovorkyňa Policajného prezídia Denisa Bárdyová. Toto 
vyhlásenie sme zaznamenali začiatkom októbra tesne po predčasných voľbách.

ČO IN Í  NEP ÍŠU vale Roma. Podľa našich informácií 
polícia preveruje práve kampaň v osa-
dách. Rómskym deťom rozdávali rôzne 
darčeky. Nezabudli upozorniť aj na ich 
predvolebný sľub „päťsto eur za voľby“, 
aj keď vedeli, že je to čistá lož. Lebo aj 
keby Matovič vyhral voľby (čo by bola 
absurdná predstava) a zostavil vládu, 
nikto z jeho koaličných partnerov by 
tento nezmysel nepodporil. 

■ VÝHOVORKY NEOBSTOJA
Poslanec Pollák, na ktorého 

kampaň sa môže zamerať aj polícia, 
odmieta, že by rómskym voličom sľu-
boval peniaze. Vraj zapôsobil tým, ako 
upozorňoval na nenávistné prejavy 
Smeru a strany Republika, ako aj na iné 
ekonomické možnosti Rómov. Tomuto 
môže uveriť akurát tak on. Mnohí 
Rómovia v osadách vypovedali, že za 
voľby im kandidáti sľubovali päťsto eur. 
Smutné na celej kauze je, ak to, že 
médiá ju síce na začiatku monitorovali, 
ale potom stíchli. Viete si predstaviť, ak 
by takúto kampaň robil Robert Fico? 
Demarše by nám nepísala len Európ-
ska únia a USA, ale aj Eskimáci spoza 
Polárneho kruhu. 

Maroš SMOLEC 
Karikatúra: Andrej MIŠANEK

Emer i tný arcibiskup Ján SOKOL sa doži l  v ýznam-
ného jubi lea –  deväťdesiat ych narodenín. Pr i  te j -
to pr í leži tost i  sa v t rnavske j katedrále uskutočni -
la svätá omša. O arcibiskupovi sa doč í ta te aj  na
st rane 13 tohto v ydania SNN.

A K T U Á L N E

„Fico ako premiér, možno 
Kaliňák ako minister, Gašpar 
a podobne, to je výsmech a urážka 
pre tých, ktorí bojovali proti mafi i a za 
slušné Slovensko po vražde novinára 
Jána Kuciaka a jeho snúbenice Mar-
tiny Kušnírovej,“ skonštatoval bývalý 
prezident Andrej Kiska na margo 
podpísania memoranda o rodiacej sa 
koalícii medzi stranami Smer – SSD, 
Hlas – SD a Slovenskou národnou 
stranou.

Irónia osudu alebo naozajstné 
kúzlo nechceného spočíva v tom, 
že ten istý deň, keď Kiska vyriekol 
tento výrok, bývalého slovenského 
prezidenta Okresný súd v Poprade 
uznal za vinného zo zločinu pokra-
čovacieho daňového podvodu vo 
forme organizátora. Spolu s konate-
ľom fi rmy KTAG Eduardom K. čelil 
obžalobe z pokračovacieho zločinu 
daňového podvodu. Sudkyňa mu 
uložila trest odňatia slobody na dva 
roky s podmienečným odkladom na 
tri roky, peňažný trest pätnásťtisíc 
eur a tiež zákaz vykonávať funkciu 
konateľa a štatutára obchodnej spo-
ločnosti na obdobie šiestich rokov. 
Rozsudok nie je právoplatný.

To sa naozaj dá považovať 
za výsmech Slušného Slovenska. 
Tým zoskupením, ktoré nám dalo 
politickú stranu Za ľudí, ale aj jej 
velikánov ducha ako Juraja Šeligu 
a Veroniku Remišovú.

„Obžalovaný Andrej Kiska 
úmyselne zosnoval a riadil neopráv-
nené uplatnenie nároku na vrátenie 
DPH vo veľkom rozsahu s úmys-
lom zadovážiť sebe alebo inému 
neoprávnený prospech,“ uviedla 
v rozsudku sudkyňa. Eduardovi K. 
uložila trest odňatia slobody na dva 
roky s dvojročným podmienečným 
odkladom, peňažný trest pätnásťti-
síc eur a zákaz činnosti na päť rokov 
a osem mesiacov.

Film Pozri, kto to hovorí bol 
komédia. Ako nazvať to, čo hovorí 
Andrej Kiska? (ib)

Kisku odsúdili
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túto debnu, ktorú poslali cez Ban-
skú Bystricu za front do Soviet-
skeho zväzu. Tie s cennosťami dal 
odviezť do Šípkova. Štyri z nich, 
tie s najcennejším obsahom, ukryl 
v Slatinke, kde mal civilné obleče-
nie pre prípad úteku. Už len on vie, 

čo s nimi zamýšľal urobiť. Autor 
Šípkovského inferna píše: „Možno 
sa len domnievať, že si ich chcel 
asi ponechať.“

Keď sa o strate Tisovho 
pokladu dozvedel generál Höffle, 
nasadil špeciálne diverzantské 
komando Jozef, ktoré bolo zlo-
žené prevažne z českých Nemcov 
a cvičené metódami Hitlerovho 
esa Otta Skorzenyho.  „Joze-
fovci“,  oblečení v slovenských 
uniformách, sa vydávali za par-
tizánsku skupinu, ktorá hľadá 
spojenie s miestnymi partizánmi. 

Jeden z ich veliteľov Werner Tut-
ter hovoril po česky a vydával 
sa za nadporučíka Jelínka. Keď 
sa fiktívni partizáni zorientovali, 
začali mučiť a vraždiť. Sedlář 
sa po tomto odhalení vyparil 
a ľudí, ktorí mu pomáhali, nechal 

napospas Tutterovmu komandu. 
Nemci niektorých mužov postrie-
ľali pri horských kolibách, iných 
poslali po nich, aby ich doviezli 
ako obete partizánov. Tí zahynuli 
pri výbuchu nastraženej nálože 
v jednej zo zamínovaných kolíb. 
Ďalších zavreli do skríň a zaživa 
upálili. Výsledkom ich aktivít bolo 
dvadsaťjeden mŕtvych, zväčša 
civilistov. Komisár Sedlář o pár 
dní svoju jednotku rozpustil 
a zmizol. Mňačko, rovnako ako 
Pajtinka, za to odsúdil partizánov. 
Zločinca Tuttera súdili 28. apríla 

1948 v Bratislave. Vraždy mu 
nedokázali. Dostal len šesť rokov 
väzenia. Po odsedení polovice 
trestu ho pustili do Západného 
Nemecka. Neskôr sa zistilo, že 
tohto hrdloreza angažovala do 
svojich služieb ŠtB. Podľa pub-

licistu Luděka Navaru ho kryli 
členovia komisie pre stíhanie 
vojnových zločincov, námestník 
generálneho prokurátora ČSSR 
Jaroslav David a námestník minis-
tra vnútra Jaroslav Klíma. 

Aký je osud ďalšej postavy 
z Pajtinkovej knihy? V bakalár-
skej práci študentky Pedagogickej 
fakulty Univerzity Karlovej Judity 
Holáskovej pod názvom Internační 
tábor „Hanke“ sa dočítame, že 
Sedlář pôsobil ako veliteľ inter-
načného tábora pre nemeckých 
členov nacistických organizácií 

v Ostrave. S mužmi a so ženami 
tu zaobchádzali kruto. Výsled-
kom bolo 234 mŕtvych za zvlášt-
nych okolností. Autorka  píše: 
„Kromě uvedených násilností 
měly být internovaným odcizo-
vány různé cenné věci. Strážný 
Břetislav Hotový udal: ‚Dozorci 
rovněž zabavovali lepší obleky 
a spodní prádlo. V tom případě 
si vězni museli obléci spodní 
prádlo a obleky, jež zůstaly po 
popravených. Zabavený majetek 
strážní odevzdávali svým nadříze-
ným.‘ Dozorce Hotový vypověděl, 
že zemský velitel bezpečnostní 
stráže Vladimír Sedlář ‚jezdí 
autem každou sobotu k rodičům 
do Police, kam odváží plné kufry... 
Má mnohopokojovou vilu, krásně 
zařízenou, kde má milionové ceny 
v kobercích, křišťálu apod. Paní 
Sedlářovou jsem na vlastní oči 
viděl, jak jednou šla do divadla 
a byla ověšena zlatem a brilian-
tovým náhrdelníkem milionové 
ceny‘.“

Možno sa tu nachádza odpo-
veď na otázku, čo zamýšľal par-
tizánsky komisár urobiť s čas-
ťou Tisovho pokladu. Ale to je už 
námet na ďalšiu knihu.  

V tom, kto parlamentné voľby 
2023 na Slovensku skutočne pre-
hral, a to zdrvujúco, majú jednodu-
cho zmýšľajúci jedinci vcelku jasno. 
Matovičovsky povedané, môžu to 
byť „bojovníci proti mafii“; šimečkov-
sky vnímané zas prehral progresívny 
výklad pojmu nanútená sloboda, čo je 
vlastne samo osebe nezmysel...

Médiá hlavného prúdu sa v pod-
state s výnimkou prvých dvoch hodín 
po zverejnení volebného exit pollu, 
počas ktorých sa progresívci oslavne 
vyhlásili za volebných víťazov, zao-
berajú výlučne obrazom – podľa 
nich – totálneho waterloo slovenskej 
demokracie. Nikde v ich produkcii sa 
však neobjavil ani len náznak konšta-
tovania, že hlavným porazeným, ako 
ukázala vôľa voličov, sú ony samotné. 
Ony robili dlhodobo a najmä počas 
posledných mesiacov od januára 
2023, keď bol jasný termín predčas-

ných parlamentných volieb, tú najag-
resívnejšiu volebnú kampaň; ony 
vyťahovali na svetlo tie najšpinavšie 
témy bez ohľadu na ich skutočnú 
pravdivosť; ony dávali neobmedzený 
priestor tým najštvavejším vyhláse-
niam politikov, teda tým, čo si vravia 
politici, ale bolo by treba (pri všetkej 

úcte k spomenutej profesii) nazvať ich  
skôr kydačmi hnoja. 

Úporné úsilie médií hlavného 
prúdu ovplyvniť výsledok volieb však 
nevyšlo. Naopak, môžu sa celkom 
pokojne hlásiť k tomu, že ony prav-
depodobne najviac prispeli k sformo-
vaniu koalície medzi Smerom – SSD, 
Hlasom – SD a SNS.

Médiá v demokratickej spoloč-
nosti sa nemajú čo zaoberať roz-
kladaním a skladaním moci, vlád, 

poslaneckého zboru. Ich úlohou je infor-
movať a prípadne komentovať politické 
a, samozrejme, aj iné spoločenské 
dianie. A týka sa to aj verejnopráv-
nych médií. Až tragikomické bolo sle-
dovať, ako počas volebného moratória 
nenapísali popredné esá mediálneho 
hlavného prúdu ani riadok, lebo nao-
zaj nemali čo. Tým, čím žijú, a to, ako 
manipulujú, mali dva dni zo zákona 
zakázané a inému, ako tomu sa veno-
vať nedokážu, nie sú schopné. Je čas 
učiť ich, samozvaných „výhradných 
majiteľov“ demokracie na Slovensku, 
to základné – rešpektovať výsledky 
demokratických volieb. Politika nie je 
o kamarátstve a náklonnosti – to platí 
najmä pre médiá. 

Niekoľkomesačné mediálne kon-
štrukty, ak nie priam zámerné nená-
vistné lži, tak po podpise Memoranda 
o porozumení možno vyvrátiť citáciou 
jednej jedinej vety z jeho textu: V pod-

Politické súboje sa začali

Pajtinkovo Šípkovské inferno
Peter VALO

Volebné mediálne strašiaky

AKO BOLO,  ČO BOLO

písanom memorande „garantujú ( jeho 
signatári – pozn. red. SNN) zahranič-
nopolitickú orientáciu SR na základe 
členstva v Európskej únii a NATO, ako 
aj v ďalších významných medzinárod-
ných organizáciách pri plnom rešpek-
tovaní suverenity a národnoštátnych 
záujmov SR a posilňovaní zdravého 
vlastenectva“.

Aby nevznikol dojem, že táto 
poznámka je autorsky príliš subjek-
tívna, stačí citovať českého profe-
sora mediálnych štúdií Jana Jiráka. 
Pre české Parlamentní listy komen-
toval úlohu nielen českých, ale aj 
slovenských médií počas volieb do 
Národnej rady Slovenskej repub-
liky. „Médiá v nich neprekvapivo 
strašili Ficom, pretože vyvolávanie 
strachu je v podstate štandardnou 
súčasťou mediálnej komunikácie,“ 
konštatoval profesor. „Zo strany 
médií (na Slovensku – pozn. red.) 
často dochádzalo k strašeniu, že 
ak sa Fico dostane k moci, dôjde 
k odklonu od Západu a k príklonu 
k Rusku, zhoršia sa vzťahy s Čes-
kom a narušia sa väzby s EÚ a so 
Severoatlantickou alianciou. Takéto 
strašenie, žiaľ, som zvyknutý chá-
pať ako bežnú súčasť mediálnej 
komunikácie,“ povedal tiež profesor 
mediálnych štúdií Jan Jirák.

Najšpinavejšia slovenská kam-
paň a vo ľby sa našťastie skonč i l i. 
V čase písania č lánku ešte neboli 
známe výsledky koaličných roko-
vaní polit ických strán, ktoré prešli 
do parlamentu. Otázne je, ako sa 
tak stalo.  Kampaň nebola férová.  
Pred troma rokmi sa špekulovalo 
o príč inách výpadku sčítavania 
volebných hlasov. Vraj niekto napa-
dol servery štatist ického úradu. 
A potom narástli percentá istému 
hnutiu. Teraz zase v čase od 00.25 
na pol hodinu sčítavanie zamrzlo, 
aby sa potom neskutočne navýšili 
percentá istej progresívnej strane. 

Napriek tomu sa pár youtube-
rov, protislovenský novinár, polit ik 
s nenaplnenými ambíciami a umelci 
sklamaní výsledkami volieb zosy-
pali a odišli (alebo to aspoň 
vyhlásil i) zo Slovenska. Lebo kto 
nezmýšľa ako oni, je luza, krochka-
júce zviera, č i ako povedal vedúci 

Kancelár ie Európskej komisie, 
nemajú správnu DNA. Takto to vidí 
aj bývalá herečka a diplomatka. 
Podľa nej víťaz volieb lovil medzi 
nesystémovou spodinou.

Šéf OĽaNO a priatelia, inak 
šesťkoalícia, ktorá kandidovala 
ako trojkoalícia spolu s Kresťan-
skou úniou a Za ľudí, Igor Mato-
vič po ľoval inak. Predvolebnú 
kampaň dotiahol na inú úroveň. 
Kedysi v rómskych osadách sta-
č i l i  cigarety a čučo alebo pár eur. 
Sú z toho na internete autentické 
repor táže v osadách.  Pár agitáto-
rov bolo v minulosti aj odsúdených. 
Dnes už stač ia iba s ľuby o sume 
päťsto eur za vo ľby, čo už Rómovia 
znechutene priznávajú. Jeho vydie-
ranie, že do vlády vstúpi, len ak sa 
každému vyplatí za vo ľby, v par-
lamente neprešlo. Aj tak v osa-
dách plagát s týmto s ľubom visel. 
Výsledkom sú 90-percentné účasti 

v osadách v prospech jeho hnutia. 
Polícia už koná. Prostorekú Vero-
niku Remišovú, predsedníčku ne-
existujúcej  strany Za ľudí, ktorá na 
prvej t lačovke po vo ľbách začala 
zvažovať otázku vyvolania refe-
renda o predčasných parlament-

ných vo ľbách, Matovič okamžite 
zahriakol. Je mu jasné, že podobný 
volebný podvod sa dá urobiť len 
raz. Župan TTSK Jozef Viskupič 
a županka ŽSK Juríniová, inak prí-
buzní Igora Matoviča, sa síce do 
parlamentu dostali, ale potvrdili to, 
čo vyhlásili už dávno. Len pomohli 
jeho zlepencu získať hlasy, ale do 
parlamentu sa nechystajú. Prečo 
a kto ich volil, nevedno.

Zasahovanie do kampane si 
neodpustila ani prezidentka Zuzana 
Čaputová. V minulosti odložila 

obštrukciami s dvoma referendami 
predčasné voľby neschopnej vlády 
Igora Matoviča a Eduarda Hegera 
o takmer rok. Potom oddialila vyme-
novaním progresívnej vlády Ľudo-
víta Ódora v máji predčasné voľby 
o ďalších deväť mesiacov a teraz 
predložila víťazovi volieb ultimá-
tum získať parlamentnú väčšinu do 
dvoch týždňov. Inak poverí druhého 
v poradí Progresívne Slovensko, čo 
bol aj prvoplán. Len akosi nevyšiel. 

Neskutočne drzé bolo ovplyv-
ňovanie slovenských volieb zo 
zahranič ia. Česká zástupkyňa 
Európskej komisie Věra Jourová 
vyhlásila, že slovenské vo ľby 
čelil i vplyvu Ruska a prokreme ľ-
ských serverov. Preto dopadli, ako 
dopadli. Šlo o vyhlásenia Sergeja 
Naryškina, r iaditeľa Služby zahra-
ničnej rozviedky Ruskej federácie 
o spochybnení férového priebehu 
volieb. To stač i lo, aby si minister-
stvo zahranič ia predvolalo predsta-
viteľa Veľvyslanectva Ruskej fede-
rácie na Slovensku. Hoci Rober t 
Fico v nede ľu po vo ľbách uviedol, 
že zahraničnopolit ická or ientácia 
Slovenska smerom k NATO a EÚ 
sa meniť nebude. Zasahovanie do 
volieb prostredníctvom londýnskej 
neziskovky, ktorá zaplatila americ-
kej spoločnosti Alphabet za nákup 

reklamného priestoru v neprospech 
strany Smer – SSD, už ministerstvo 
nevidelo. Pritom americký ve ľvy-
slanec Gautam Rana v rozhovore 
pre denník Sme priznal, že sloven-
skému ministerstvu obrany poskytli 
päť miliónov dolárov na boj proti 
ruskému vplyvu a spolupracovali 
s vládou pri blokovaní škodlivých 
stránok opozičných polit ikov na 
Facebooku a  strany Republika. 
Český prezident  Petr Pavel sa 
dokonca  vyjadril v tom zmysle, že 
by zvolenie Fica malo negatívny 
vplyv na spoluprácu mnohých štá-
tov so Slovenskom.

Vo ľby sa skonč i l i a začali sa 
kšef ty. Prvýkrát máme na Slo-
vensku strany, ktoré nemajú záu-
jem vládnuť, iba poberať tučné 
odmeny. Progresívne Slovensko 
ponúkalo post premiéra predsedovi 
Hlasu – SD Pellegrinimu, SNS bola 
ochotná podporiť Smer – SSD bez 
účasti na vláde. Zadarmo to asi 
nebude, ako inak. Podvody a zasa-
hovanie v  kampani a povolebných 
rokovaniach sú do očí bijúce. To 
len prokurátor i, majúci konať nie 
na trestné oznámenia, ale z vlast-
ných zistení, trávia dni v práci skôr 
vymýšľaním krycích názvov zása-
hov NAKA ako r iešením kradnutia 
právneho štátu.

Každá rodina má svoj príbeh. 
Kamarát Ľubo Pajtinka mi rozprá-
val o tragických zážitkoch svojej 
mamy z vojnových čias. Príbehom 
Šípkovského inferna sa zaobe-
ral vo svojej knihe Smrť sa volá 
Engelchen aj spisovateľ Ladislav 
Mňačko. Pajtinka skvele opísal 
tragické udalosti a novými odha-
leniami prekonal aj Mňačkovu 
knižku... 

Začalo sa to pri pätnástich 
debnách s cennosťami a doku-
mentmi prezidenta doktora Jozefa 
Tisa, ktoré počas SNP prevá-
žali vojaci z fary v Bánovciach 
nad Bebravou do Trenčianskych 
Teplíc. Keďže cesta cez Mach-
náč bola pre partizánske akti-
vity neprejazdná, zamurovali ich 
v motešickom kaštieli. Tu ich 
objavili partizáni z brigády Jána 
Žižku. Politický komisár Moravan 
Vladimír Sedlář vo svojich pamä-
tiach napísal: „V jednej z debien 
boli medzinárodné a obchodné 
zmluvy, albumy, fotografi e 
a zoznamy funkcionárov HG a HSĽS 
a pod.“ Je zvláštne, že veliteľovi 
brigády Teodorovi Polovi dal len 

K O M E N T Á R

P O Z N Á M K A

Ivan BROŽÍK

Ivan KRAJČOVIČ
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Prežívame krízu morálky a ľudských hodnôt

Dokáže nás spoločnosť ochrániť pred bezohľadnými ľuďmi vo funkciách?

Dnes hovoríme o určitej „kríze morálky a hodnôt“. Ak sa v pozíciách autorít nachádzajú ľudia, ktorí nerešpektujú 
pravidlá, respektíve tvária sa, že pravidlá pre nich neplatia, všetko konajú z pozície moci, nedávajú nijakú váhu morál-
nym zásadám, vysielajú do spoločnosti posolstvo, že byť slušným človekom je zbytočné a slabošské. Vzniká potreba 
hovoriť o tom, riešiť to. Preto sme o rozhovor požiadali PhDr. Bronislavu  ŠVRČKOVÚ, členku organizačného výboru 
prvej  konferencie s týmto obsahom. 

● Vyše desať rokov sa venu-
jete problematike toxických vzťahov 
a poruchám osobnosti. Okolo nás 
existujú ľudia, ktorí nám do života 
prinášajú opakované problémy, 
ktoré nevieme riešiť. Tieto patolo-
gické osobnosti nám často narúšajú 
vnútorné prežívanie a znižujú kvalitu 
nášho života. Podľa štatistík aj na 
vysokých postoch pribúdajú a pôso-
bia ľudia s nestabilnou či dokonca 
narušenou psychikou. Objavujú sa 
v politike, školskom systéme aj na 
iných dôležitých postoch v každo-
dennom živote... 

Ak sa naším vzorom stáva 
„celebrita“, ktorá podporuje ľahkovážny 
spôsob života, zarába síce legálne 
financie, ale s pochybným pozadím, 
vysmieva sa sociálne slabším a „pro-
speruje na sieťach“ viac a viac, pričom 
nedostáva nijaké obmedzenia, nie je 
stíhaná ani pranierovaná, strácame 
chuť sa nejako usilovať byť iný, lepší. 
Potom je ťažké veriť tomu, že keď 
mi niekto ubližuje alebo ma šikanuje 
v práci či v škole, že je možné dosiah-

nuť nejakú spravodlivosť a že ma spo-
ločnosť ochráni.

● Manipulatívni jedinci využí-
vajú práve tieto diery v systéme.

 Priživujú sa na tých, ktorí chcú 
normálne a slušne fungovať. V pracov-
nej sfére sa už veľa hovorí o mobingu, 
mnoho tém z tejto problematiky ešte nie 
je odhalených. Problém s psychopatic-
kými osobnosťami je ten, že vizuálne 
pôsobia s neuveriteľnou charizmou, sú 
šarmantní a vedia vycítiť, kde máme 
slabé miesto. Preto je dôležité ich roz-
poznávať a naučiť sa s nimi pracovať. 
Veríme, že čím viac bude verejnosť infor-
movaná, tým skôr zistí, že sa s takouto 
osobnosťou stretla a môže sa začať 
efektívne brániť. O tom všetkom budeme 
na konferencii podrobne rozprávať. 

● Kto bude na podujatí o týchto 
problematikách referovať?

Veľmi si ceníme, že naše pozvanie 
prijal profesor Radek Ptáček, ktorý sa 

Zhovárala sa Eva SISKOVÁ – Foto: archív

vedel vyhodnotiť správy, ktoré ponúka 
kouč, poradca či psychoterapeut. Upo-
zorňujeme na zjednodušené informá-
cie, hovoríme o potrebe vzdelávania 
a sledujeme legislatívu. Veríme, že 
práve odborné informácie a edukácia, 
podporená odborníkmi so skúsenos-
ťami, môžu byť tou  schodnou cestou. 

● V poslednom čase sa často stre-
távame s pojmom korporátny psy-
chopat. O akého človeka vlastne 
ide? Aké sú jeho vlastnosti,  správa-
nie a prečo je často považovaný za 
nebezpečného?

Korporátny psychopat je človek, 
ktorý má odchýlky od štandardného 
správania. Často má črty človeka s poru-
chami osobnosti, aj keď priamo poru-
chou nemusí trpieť. Je egoistický, zame-
raný na vlastný prospech, ide si svojou 
cestou. Často môže mať majiteľ spo-
ločnosti dojem, že si našiel správneho 
„ťahúňa“, čo mu firmu povedie . Lenže 
na spolupracovníkov, ale aj na firmu 
to má zničujúci vplyv. Rozbitý kolektív, 
vyhorení zamestnanci a často aj príliš 
riskantné kroky, ktoré môžu firmu dostať 
na kolená. Psychopat nemá strach, 
a to je dosť desivé pracovať pod takýmto 
človekom. A nemusí to byť iba šéf, môže 
to byť manipulatívny kolega či kolegyňa, 
človek vo vrcholovej politike.

● Čo vás viedlo k tomu, aby ste 
na tento fenomén upozornili až for-
mou konferencie? 

Štatistiky alarmujúco hovoria 
o tom, že prevalencia práve v mana-
žérskych a vo vedúcich pozíciách 
rastie. Ak budujete roky firmu a príde 
človek, čo vám to šmahom ruky zničí, 
nehovoríme iba o firme, ale aj o sys-
téme, o zamestnancoch,  o následkoch 
takéhoto správania na široké spek-
trum zapojených ľudí a ich rodín. Od 
straty pracovného miesta po preplnené 
„čakačky“ v ambulanciách  psychotera-
peutov. Psychicky trpíme, pritom v práci 
trávime väčšiu časť z celého dňa.

● Prinesie spomínaná konferen-
cia aj dajaké konkrétne výstupy?

Máme ambíciu prinášať k tejto 
téme viac aj voľne dostupných infor-
mácií. Chceme otvárať dialóg najmä 
s českými odborníkmi v systéme posti-
hovania psychického týrania. Rovnako 
si ceníme, že verejnosť sa zaujíma 
a sleduje túto tému. Často sa neváha 
podeliť o svoje skúsenosti. Informova-
nosť je na prvom mieste. Aj samotní  
majitelia firiem si budú musieť dávať 
pozor na extrémne šarmantných 
nových pracovníkov, ktorí napríklad 
trochu zahmlievajú svoju minulosť. 
Zamestnanci by tiež mali vedieť, že sú 
hranice, za ktoré ich vedúci nemá právo 
ísť. Takže osveta, osveta, osveta…

INTERV IE W

tejto téme venuje dlhodobo, a inšpiroval 
nás konferenciou v Česku pred niekoľ-
kými rokmi. Pozvanie prijala aj známa 
česká sexuologička Laura Janáčková, 
ktorá sa ako dlhodobá klinická odbor-
níčka venuje téme sexuality, ako aj 
harassmentu, ktorý určite patrí do sféry 
mobingu. V neposlednom rade vystúpi 
i Klára Zbořilová, ktorá v službách polí-
cie dlhoročne pôsobí ako členka pro-
filového tímu, je skúsenou policajnou 
psychologičkou a psychoterapeutkou. 

● Čo nám môže pomôcť odhaliť 
takýto typ osobnosti v každoden-
nom živote?

Ak máte na začiatku vášho vzťahu 
s týmto človekom ambivalentné pocity, 
sledujte ich. Ak je extrémne milý, šar-
mantný a zaujímajúci sa iba o vás 
i o všetko okolo vás, treba spozornieť. 

Často nám aj intuícia napovie, že niečo 
nie je v poriadku. Rovnako sledujme 
aj hĺbku vzťahov tohto človeka. Či má 
stabilné vyrovnané priateľstvá, spokoj-
nosť v živote a v práci. Neraz o sebe 
toho mnoho nepovedia. Sledujte aj 
to, či je váš vzťah vyrovnaný, niekedy 
veľa dajú, ale býva to za veľmi vysokú 
cenu. O tejto téme by sa dalo dlho 
rozprávať. Osvetou sa musíme naučiť 
týchto ľudí odlišovať a učiť sa brániť. 
Aj o tom je naša práca, aby sme vzde-
lávali ľudí a hovorili im o spôsoboch 
protimanipulácie. 

● Aké stanoviská chcete zaujať  
vo vzťahu k sociálnym sieťam, ktoré 
ponúkajú informácie rôznej kvality?

Myslíme si, že je dôležité odborne  
komunikovať. Upozorňovať a edukovať, 
aby si čitateľ, sledujúci na internete, 

Slovensko  zažilo 30. septembra  
reset. Tri a polročná vláda  za sebou 
zanechala spúšť: extrémne zadlženie, 
rozvrat verejných fi nancií, masívne 
porušovanie ľudských práv či vojnu 
v polícii. Odbornosť neznamenala 
nič a servilnosť ku konkrétnej moci 
všetko.  Napriek tomu vám  na rozdiel 
od svojich predchodcov už z čoskoro 
novej opozície nebudem tvrdiť, že sme 
zdedili spálenú zem. Nie, dostávame 

sa ku kormidlu vlády v čase viacerých 
kríz a je vhodné, aby som vyjadril svoj 
postoj k tomu, čo náš čaká a čo  chcem 
osobne presadzovať. 

V minulom volebnom období 
sme boli svedkami bezprecedentného  
útoku na slobodu médií, keď anonymná 
komisia na NBÚ dostala možnosť 
vypínať nepohodlné weby či rádiá bez 
akéhokoľvek odkladného rozhodnutia 
a, samozrejme, bez rozhodnutia súdu. 
Táto nepredstaviteľne pokrivená legis-
latíva našu spoločnosť dostala  úplne 
mimo európskeho kontextu, hlboko 
za napríklad Erdoganovo Turecko. Je 

preto nanajvýš potrebné nielen zru-
šiť tento hrubo protiústavný paškvil, 
ale k súčasnému zneniu ústavy „Cen-
zúra sa zakazuje“ treba dodať: „Nie je 
možné vypnúť akékoľvek médium bez 
právoplatného a vykonateľného roz-
hodnutia súdu.“ 

Samozrejme, je nevyhnutné 
nájsť model dôstojného fi nancovania 
Matice slovenskej tak,  aby bol pri jej 
fi nancovaní zohľadnený aj valorizačný 

mechanizmus. Zároveň jej rozpočet 
musí byť v takej výške, aby zohľadňo-
val úlohy, ktoré jej zákon ukladá ako 
verejnoprávnej inštitúcii. No a nakoniec 
je neprípustné, aby sa zmenil samo-
správny charakter tejto inštitúcie. Treba 
zreformovať Fond na podporu umenia, 
ktorý  veľmi subjektívne prideľuje dotá-
cie na rôzne kultúrne aktivity s tým, 
že ich nezdôvodňuje, a voči jeho roz-
hodnutiu nie sú možné nijaké opravné 
prostriedky. Zmeny treba urobiť aj 
v Audiovizuálnom fonde, ktorý by mal  
jasne deklarovať priority našej kine-
matografi e, ktorá by okrem iného mala 

mapovať aj najvýznamnejšie udalosti 
a osobnosti našich dejín. 

Po ostatných troch rokoch je 
úplne jasné, že treba niečo robiť 
aj s médiami verejnej služby, teda 
s verejnoprávnymi médiami. Tie sa 
stali aktívnym nástrojom časti done-
dávna koaličných politických síl,  ktoré 
trvalo ignorovali politickú realitu, roz-
loženie  politických síl v parlamente, 
časť politického spektra škandalizo-
vali a časti  politického spektra dávali 
nedovolený doping. Je len otázkou 
diskusie či správanie verejnoprávnej 
RTVS viac regulovať zákonom a zvýšiť 
kompetencie Rady RTVS, alebo toto 
verejnoprávne médium rozdeliť, vyme-
niť manažment a nanovo kreovať tele-
víznu a rozhlasovú radu. 

Určite  sa treba venovať aj 
komerčným médiám, resp. vysielate-
ľom na základe licencie. Komerčné 
televízie ako Markíza, Joj či TA3 vysie-
lajú na základe licencie, v ktorej majú 
určené jasné podmienky ako nestran-
nosť, vyváženosť, povinnosť pokrývať 
celé relevantné názorové spektrum. 
Každý, aj laický divák musí vidieť, že to 
ani zďaleka nenapĺňajú. No a, samo-
zrejme, treba znova sfunkčniť Literárny 
fond, ktorý za obdobie svojej existen-
cie pomohol vzniku nespočetného 
množstva literárnych, dramatických či 
filmových diel. 

Vážení čitatelia, roky som sa 
vám prihováral ako nezávislý politický 
komentátor. Väčšina z vás však po-
strehla, že 30. septembra sa moje 
postavenie zmenilo. Dostal som dôveru 
od vás voličov – takmer dvadsaťšesťti-
síc hlasov – a zvolili ste ma do parla-
mentu.  Po dohode s vedením Sloven-
ských národných novín však zo stránok 
novín neodchádzam. V novej rubrike 
Zápisník poslanca sa vám budem aj 
naďalej prihovárať. Môj pohľad však 
bude iný: v niečom budem vo svojich 
vyjadreniach opatrnejší, v niečom však 
bude pohľad do problematiky hlbší 
a takpovediac z kuchyne. Predovšet-
kým však budem vyvracať hoaxy kor-
porátnych médií. Môžem vám povedať, 
že za tých pár dní, čo som pomyselne 
na druhej strane, sa nestačím čudo-
vať. Veľmi dobre vidím, aké mediálne 
hry sa rozohrávajú, vidím, ako niektorí 
novinári vytvárajú absolútne skreslený 
obraz reality s jediným cieľom: pokri-
viť realitu a predávať ju ako pravdu. 
Zároveň vás budem informovať  o práci 
parlamentu, o zákonoch, ktoré budú 
formovať naše mediálne prostredie, 
ale aj kultúru ako takú, keďže budem 
pracovať vo Výbore NR SR pre kultúru 
a médiá. 

Slovensko potrebuje reset
Roman MICHELKO

Z Á P I S N Í K  P O S L A N C A

Ubúdajúce denné svetlo, 
jesenný a pre mnohých chmúrny 
čas, najmä po zmene 29. 
októbra, keď si treba hodinky 
posunúť o tretej ráno o hodinu 
naspäť, a, žiaľ, v mnohých part-
nerstvách aj ekonomický stres 
pred blížiacimi sa koncoročnými 
sviatkami, to všetko môže byť 
rozbuškou domáceho násilia.

Násilie v domácnostiach 
je špecifické v tom, že k nemu 
dochádza vždy v intímnych 
vzťahoch medzi najbližšími oso-
bami a má hlboký dosah na celú 
rodinu. Ide o násilie, ktorého 
cieľom je ovládať alebo utláčať 
inú bytosť, a to ponižovaním 
a vyvolávaním strachu – slov-
ným, fyzickým a citovým týra-
ním. Domáce násilie netvorí len 
jedna bitka č i jeden príležitostný 
incident. Ide o dlhodobo trvajúce 
násilie a týranie. Obeť je vysta-
vovaná násiliu zas a znova, pre-
tože medzi ňou a páchateľom je 
blízky vzťah. Ako takéto násilie 
vieme spoznať? Má charakte-
ristické znaky: uskutočňuje sa 
v súkromí medzi blízkymi oso-
bami, ide najmä o dokazovanie 
moci, násilie má stupňujúci sa 
charakter a má rozmanité formy 
a podoby – fyzické, psychické, 
sociálne, sexuálne, ekonomické. 
Ďalším sprievodným javom je aj 
skutočnosť, že osoba, ktorá sa 
dopúšťa násilia, sa usiluje svoju 
obeť sociálne izolovať, násilie 
zostáva zväčša dlhodobo uta-
jované, zasahuje všetky vzťahy 
v rodine. Takýto stav prináša 
obetiam vážne psychické a zdra-
votné problémy. Ako môžeme 
obeti násilia pomôcť? V prvom 
rade problém treba spoznať, 
identifikovať, pomenovať, nie ho 
„ututlávať “. Povzbudzujte obeť, 
aby o násilí hovorila, počúvajte 
ju a neobviňujte ju. Presvedčte 
ju, že nenesie vinu na násilí a za 
násilie je výlučne zodpovedný 
páchateľ. Vysvetlite obeti pod-
statu domáceho násilia a jeho 
následné stupňovanie, hovorte 
s ňou o možnostiach zmeny 
situácie a následkoch, urč ite 
jej pomáhajte v starostlivosti 
o deti, s vybavovaním na úra-
doch. Nikdy netolerujte nijakú 
formu násilia, lebo vaša tole-
rancia umožňuje iným páchať 
násilie.

V prípade, že ste obeťou 
násilia, musíte v sebe nájsť 
dostatok vnútornej sily prelomiť 
dlhodobé mlčanie, povedzte nie-
komu o tom, čo prežívate, pamä-
tajte si, že to nie je vaša vina. 
Prestaňte z akýchkoľvek dôvo-
dov brániť a obhajovať svojho 
násilníckeho partnera. Uve-
domte si jasne, že aj vy máte 
právo na život bez násilia – nikto 
nemá právo týrať vás.

Ak je problém akútny, niet 
čo riešiť, vtedy treba okamžite 
kontaktovať urgentnú pomoc na 
linke 158 alebo na čísle 112. Ak 
je problém vážny, ale nevyža-
duje si okamžitý zásah, každý, 
kto je obeťou domáceho násilia, 
môže kontaktovať organizácie, 
ktoré mu pomôžu problém riešiť. 
Ich zoznam nájdete na internete 
na adresehttps://www.justice.
gov.sk /s luzby/pomoc-obetiam/
sub jek t y - posk y tu juce - pomoc 
obet iam/?pageIndex=0&page-
Size=5&sor tCriter ia[0].f ieldNa-
me=ObchodneMeno&sor tCr i -
ter ia [0 ] .d i rec t ion=Ascend ing. 
Ide o registrované organizácie, 
v kontakte s nimi vám nehrozí 
nijaký podvod ani nediskrétnosť.

Ján ČERNÝ

SEBAOBR ANA

Depresie a násilie

Bronislava ŠVRČKOVÁ sa už roky venuje problematike toxických vzťahov a poruchám 
osobnosti. Ľudia s narušenou psychikou pôsobia na dôležitých postoch v spoločnosti aj 
v politike.
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ako ľudia, ktorých pani prezidentka 
prezentovala ako odborníkov zorien-
tovaných v problematike. Vyjadrenia 
jednotlivých č lenov vlády aj samot-
ného pána premiéra niekoľko mesia-
cov, v podstate od svojho nástupu, 
smerujú k rétorike, čo by mala 
a nemala robiť ďalšia vláda. Už pred 
dvoma týždňami sme pritom upozor-
ňovali, že od 15. 5. 2023 zaviazala 
vláda pána Ódora výdavky už za 1,8 
miliardy eura. Aktuálne číslo výdav-
kov schválených vládou pána Ódora 
je po včerajšom rokovaní vlády už 
2,1 miliardy eura. Vláda nekonsolido-
vala pritom ani jedno euro! Ale stále 
od pána Ódora počúvame, ako budú 
musieť ďalšie vlády šetriť. Vás sa to 
netýka, pán premiér Ódor, keď ste 
rozpočtovo zaviazali každý mesiac 
pol miliardy eur? Podiel výdavkov 
schválených v uzneseniach vlády do 
sociálnej oblasti pritom predstavuje 
iba pätnásť percent, čo je v súčas-
nej ekonomickej situácii domácností 
neprijateľné. Vláda tak pokračuje 
v zadlžovaní bývalej vlády a každý 

mesiac od svojho nástupu schvaľuje 
mesačne spomínané výdavky za pol 
miliardy eur.“

■ KAM A NA ČO?
Takže, čo vlastne robí kon-

čiaca vláda? Schvaľuje narýchlo 
rôzne zmeny a uznesenia, napríklad 
zonáciu parkov. Táto problematika 
je pritom kontroverzná, ale pre úzku 
skupinu ľudí zaujímavá biznis téma. 
Vláda sa, naopak, vôbec nevenuje 
chudobe, na opakovanú kritiku tvrdí, 
že nie sú financie, a alibisticky to 
hádže na novú vládu. Rovnaký meter 
však pre vládu pána Ódora neplatí 
povedzme pri obstarávaní vojenskej 
techniky.

Podľa IVRA sú zavádzajúce aj 
vládne odporúčania. „Vláda má vlád-
nuť, a nie radiť a odporúčať. Vláda 
nepriniesla v rámci opatrení žiadnu 
prioritizáciu opatrení. Ak by sme naprí-
klad zvyšovali DPH, ako sa odpo-
rúča v predstavených opatreniach, 
Slovensko má už dva roky problém 
s infláciou a vyššia DPH, ako navr-
huje vláda, infláciu ešte viac zvýši. 
Zároveň máme už viac ako rok a pol 
vážny problém s klesajúcou spotrebou 
domácností. Dodatočné dane tak, ako 
ich navrhuje v opatreniach vláda, túto 
spotrebu ešte viac obmedzia, čo ešte 
viac spomalí ekonomiku. Nenavrhujú 
sa zároveň žiadne opatrenia ohľadne 
regulácie napríklad v rámci energií 
alebo potravín, všetko podľa vlády 
treba ponechať iba na trh. Pritom dotá-
cie štátu v dôsledku preukázateľne zlej 
regulácie energií stoja iba v roku 2023 
tri miliardy eur.“

■ NECH ŠETRIA INÍ...
Martin Halás z  Inštitútu pre 

výskum sociálno-ekonomických rizík 
vláde odporúča: „Milá vláda, neho-
vorte o šetrení, šetriť ste mali začať 
vy okamžite po svojom nástupe. 
Vy ste ... rozpočtovo zaviazali bez 
akejkoľvek verejnej diskusie viac 
ako 2,1 miliardy eura. A neplníte si 
ani vašu zákonnú povinnosť pri prí-
prave štátneho rozpočtu. Už dnes 
sme mali mať vo verejnom priestore 
dva návrhy štátnych rozpočtov, jeden 
vyrovnaný a jeden realistický defi-
citný. To je vaša úloha a povinnosť 
zo zákona. Na nič iné ako na šet-
renie a splnenie tejto povinnosti ste 
neboli poverení.“ Aj preto je logické, 
že budúci predseda vlády vyzval 
prezidentku, aby urýchlila politický 
vývoj na Slovensku tak, aby nová 
vláda mohla fungovať ešte v októbri.

Desať mesiacov vlády povereného kabinetu zvýšilo dlhy a rekordný deficit

Konsolidácia a výsledky parlamentných volieb sú spojené nádoby

Drahota, infl ácia, migranti, zbedačené samosprávy, rozpadajúce sa zdravotníctvo, školstvo v rozklade, neexistujúca pod-
pora kultúre, najchudobnejšie obyvateľstvo spomedzi členských štátov Európskej únie, ale – to je hlavné – dobrý obraz 
v Bruseli a za oceánom. A ešte v Kyjeve. To je stav, do ktorého dostala vláda bez dôvery Slovensko za obdobie, počas 
ktorého vykonáva poverenie prezidentkou. Najnovšie sa blysla predložením vyrovnaného rozpočtu do parlamentu. Aj 
keď, treba uznať, toto jej prikázal zákon. Ústavný zákon o rozpočtovej zodpovednosti je v súčasnom znení nastavený zle. 

Vieme, že dlhodobá udržateľnosť  verejných f inancií sa nachádza v pásme vysokého r iz ika. Či  si budeme 
môcť  požičať  peniaze emitovaním štátnych dlhopisov za dvojnásobne vyššie úroky, ako sme si požičali 
pred covidom, rozhodne budúca koaličná vláda. Rizikom ostáva, že medzinárodné f inančné trhy nám 
nebudú v prípadne neznižovania rozpoč tových def icitov donekonečna požič iavať  peniaze, čo si naši 
poli t ici bez rozdielu poli t ickej orientáciu uvedomujú. 

Dedičstvo pre novú vládu ako po bezdomovcovi 

Rozpočtový defi cit na vrub vládnych politikov

Ivan BROŽÍK – I lustrácia: Ľubomír KOTRHA

Róber t HÖLCZ

Neboli totiž zladené pravidlá 
pre výdavkové limity a dlhovú brzdu. 
Takže vláda vyrobila pre svoju 
nástupkyňu papier, ktorý nová parla-
mentná väčšina hodí do koša. Vyrov-
naný rozpočet pri takom rekordnom 
schodku verejných financií je totiž 
nezmysel, a ak by sme o ňom vôbec 
mali uvažovať, v ideálnom prípade ho 
môžeme predpokladať tak o sedem 
rokov. Ak by naozaj muselo dôjsť 
k prudkému zlepšeniu verejných finan-
cií v zmysle vyrovnaného rozpočtu, 
slovenská ekonomika by padla do 
hlbokej recesie. Jej pokles odhaduje 
Inštitút finančnej politiky, analytický 
útvar ministerstva financií, približne na 
šesť percent, pričom by veľa ľudí prišlo 
o prácu. Ak však nová vláda urgentne 
dajako nezakročí a neurobí nič 
s výdavkami ani s príjmami, rozpočet 
v nasledujúcich rokoch dosiahne defi-
cit takmer sedem percent HDP.

■ NIJAKÉ OTÁĽANIE
Po desiatich mesiacoch vlád-

neho spánku je absolútne nevy-
hnutné využiť na nápravu každú 
hodinu. Budúci predseda vlády 
Robert Fico chce mať zostavený 
kabinet aj preto čo najskôr. Dek-
laroval, že ako predseda vlády sa 
zasadí o to, aby sa životná úroveň 
na Slovensku neznižovala. Vyhlásil, 
že návrh štátneho rozpočtu z dielne 
kabinetu odborníkov novú vládu
k ničomu nezaväzuje a konsolidácia 
verejných financií nemôže byť na 
úkor dosiahnutého sociálneho štan-
dardu. „Čas neistoty“ na Slovensku 
musí byť mimoriadne krátky.

Inštitút pre výskum sociál-
no-ekonomických rizík  (IVRA) 
upozornil, že vláda Ľudovíta Ódora 
(zložená a vymenovaná Zuzanou 
Čaputovou) mala najneskôr k 1. 10. 
2023 predložiť na verejnú diskusiu 
a pripomienkovanie dva štátne roz-
počty. Pri súčasnej vysokej úrovni 
verejného dlhu sa na vládu vzťa-

Jednou z najčastejš ie disku-
tovanou predvolebnou ekonomic-
kou témou bol tohtoročný def ic i t 
štátneho rozpoč tu k HDP vo výške 
okolo š iest ich percent. V predvo-
lebných kor tešačkách sa pol i t ic i 
„neradi “ zmieňoval i,  ako znižovať 
tento ročný dlh, keďže  vznikol 
len rozšafnou f iškálnou pol i t ikou 
vlády, k torej koal ičné strany sa 
chcel i  pred predčasnými vo ľbami 
„ zapáč iť “ všetkým vol ičom, a tak 
sa verejné f inancie „ rozkotú ľal i “ 
na všetky úč t y a peňaženky všet-
kým účastníkom trhu. V čom je 
teda problém? 

■  V YSOKÝ DEFICIT
Pod ľa nedávno už publ ikova-

ných informácií  je s lovenský def i -
c i t  verejného dlhu k HDP 57 per-
cent, čo je menej ako pr iemerný 
def ic i t  verejného dlhu  v EÚ, k tor ý 

hujú najprísnejšie sankcie zákona 
o rozpočtovej zodpovednosti, pri-
čom jednou z nich je aj povinnosť 
pripraviť návrh vyrovnaného štát-
neho rozpočtu na ďalší rok. Vláda 
sa zároveň po svojom nástupe zavia-
zala pripraviť aj realistický rozpočet 
s deficitom. Podľa IVRA mala vláda 
namiesto vývoja webových rozpoč-
tových programov pre Slovákov 
už dávno predložiť obidva návrhy 
vyrovnaného aj deficitného štátneho 
rozpočtu na rok 2024 do verejného 
pripomienkovania.

■ KRITIKA POVERENÝCH
Martin Halás z IVRA: „Pýtame 

sa pána Ódora, kde sú návrhy štát-
neho rozpočtu? Predloženie štát-
nych rozpočtov vo vyrovnanej aj 
deficitnej forme v dostatočnom 
predstihu malo byť základnou povin-
nosťou tejto poverenej vlády na 
upokojenie krajiny, aby sme vedeli, 
v akom stave sa nachádzame a na 
aké opatrenia sa má nová vláda pri-
praviť. Súčasní č lenovia vlády prišli 

Hypotéky sa stali na Sloven-
sku horúcou agendou politických 
strán v predčasných parlamentných 
voľbách. Popri vysokých cenách 
potravín sa u nás nevyhneme aj 
vyšším úrokom na hypotéky, ktorým 
v nasledujúcich rokoch končí dote-
rajšia sadzba fi xovaná najčastejšie 
na päť rokov. Ak sa zvýši na avizo-
vaných  päť percent, prinesie zvýše-
nie mesačnej splátky o niekoľko sto 
eur, čo môže znamenať pre niektoré 
domácnosti problém. Navyše jej 
výška nebude závisieť len od vyš-
šieho úrokového percenta, ale aj 
od výšky doteraz splateného hypo-
tekárneho úveru, čo sa však netýka 
nových hypotekárnych dlžníkov od 
tohto roka. 

Predstavitelia bánk, združených 
v ich asociácii, zatiaľ však odmie-
tajú rokovať s politickými stranami 
o akejkoľvek pomoci hypotekárnym 
dlžníkom, ak sa im končí fi xácia už 
v tomto roku. Čakajú na výsledky 
parlamentných volieb, keďže 
v programoch politických strán
s „istotou“ budúcej účasti v parla-
mente sú dosť zásadné rozdiely. 
Podľa všetkého nemôžeme čakať na 
kompenzáciu vyšších hypotekárnych 
úrokov z našich defi citných verej-
ných rozpočtov, ak sa nezavedie 
bankový odvod, s ktorým už máme 
v minulosti skúsenosti. Či sa zavedie 
zdaňovanie nadmerných ziskov ban-
kového sektora, ako je to v Talian-
sku, kde si vláda „dovolila“ uvaliť na 
zisky bánk daň až štyridsať percent, 
alebo by si hypotekárni dlžníci znížili 
pri ich ročnom daňovom priznaní 
základ dane o časť zaplatených úro-
kov, vyčkajme. Za veľmi zlé riešenie 
treba pokladať stanovisko politickej 
strany s ambíciou zostavovať vládu, 
ktorá navrhuje namiesto kompen-
zácie úrokovej sadzby prerušenie 
splácania hypoték na mesiace až 
roky, čím by sa hypotekárny úver len 
preplatil.   

Keďže bankový sektor patrí 
u nás medzi najziskovejší, čoho 
dôkazom je aj výrazný medziročný 
polročný nárast zisku o takmer päť-
desiat percent, určite sa bude na 
kompenzácii  zákonom dohodnutého 
percenta podieľať. Zvýšené úroky 
na vklady síce doterajším dlžníkom 
nepomôžu, ale budúcim už áno. 

Banky vo väčšine prípadov 
poskytujú hypotéku do výšky osem-
desiatich percent z ceny kupova-
nej nehnuteľnosti, a tak dvadsať 
percent z jej ceny sa musí uhra-
diť z iných zdrojov. Aby mal klient 
motiváciu peniaze sporiť, bolo by 
nevyhnutné zvýšiť úroky na sporia-
cich alebo termínovaných účtoch, 
ktoré sa do vlaňajška pohybovali 
na úrovni jedného percenta. Od 
tohto roku sa zvýšili až na tri per-
centá v závislosti od počtu rokov 
s podmienkou, že sporiteľ bude 
časť peňazí investovať do banko-
vých podielových fondov. To sa 
„nepáči“ starším občanom, keďže 
zhodnocovanie vo fondoch si vyža-
duje niekoľkoročné investovanie. 
Pre nich by navyše vyhovovalo, 
ak by pri manipulácii s vlastnými 
peniazmi pri priehradke v banke 
nemuseli platiť zvýšené bankové 
poplatky, keďže s mobilnou komu-
nikáciou nemajú požadované skú-
senosti. Napokon, čím vyššie budú 
vkladové úroky, tým viac peňazí 
bude domácnosť sporiť a tým viac 
poklesne nielen dopyt po tova-
roch a službách, ale aj inflácia. 
Komerčné banky na Slovensku 
„zbohatli“ najmä na úrokovej marži, 
čo je rozdiel medzi nárastom per-
centa úročenia úverov  a nárastom 
percenta úročenia vkladov.

Róbert HÖLCZ

Hypotekárne 
volanie SOS

NA OKR AJ

je 85 percent, a čo prekvapuje asi 
v iac, je pr iemerný def ic i t  verej -
ného dlhu k HDP v eurozóne. Ten 
je až 92 percent, a pr i tom nás 
pol i t ic i  presvedčoval i,  že spoločná 

mena euro bude prínosom pre 
spravovanie vecí verejných. Aký 
je prínos eura, v idíme na dlhoch: 
Grécka – 162 percent, Tal ianska 
– 144 percent, Španielska – 112 
percent, na druhej st rane je dlh 
Česka – 44 percent a Švédska – 
29 percent k HDP. Potreba konso-
l idácie verejných f inancií  vyplýva 
z potreby znižovať  schodok štát-
neho rozpoč tu tak, aby sme sa 
nedostal i  do dlhovej pasce.

Problémom zadlženost i však 
nie sú len oba rozpoč tové def ic i tné 
ukazovatele merané percentom 

k HDP, ale aj spomínaný makroe-
konomický ukazovate ľ,  k torý v naj -
bl ižších rokoch sa urč i te nedo-
stane nad hranicu 1,5 percenta. 
Čo je dôvod, prečo sa musí  v ďal-
ších  rokoch znižovať  minimálne 
o 0,5 percenta ročne, s č ím väč -
š ina pol i t ikov na predvolebných 
mít ingoch súhlasi la. Z h ľadiska 
znižovania ročného def ic i tu verej -
ných f inancií a kumulovaného def i -
c itu verejného dlhu k HDP je tot iž 
ve ľmi dôležité aby sa HDP zvyšo-
valo o viac percent ako narastajúci 
def ic i t . 

■  PEKLO PRE VLÁDU
Budúca koal ičná vláda urč i te 

nepredloží do par lamentu vyrov-
naný štátny rozpočet, aj  keď  ho 
odchádzajúca Ódorova pr ipravi la. 
Následkom by bol prepad ekono-
miky o vyše 6 percent a nárast 

nezamestnanost i  o vyše 100 -t isíc. 
S každým poklesom, ako aj so 
znížením doterajšej  úrovne miezd 
tot iž k lesajú dane a odvody na 
prí jmovej st ránke štátneho roz-
poč tu a navyše by došlo k poklesu 
domácej spotreby, čo má dosah 
na pokles HDP. Keďže  poznáme 
konečné výsledky predčasných 
par lamentných vol ieb, nepred-
pokladá sa, že budúca koal ičná 
vláda navrhne zásadné opatrenia 
v daňovo-odvodovej oblast i ,  ale 
skôr vo zvyšovaní daní z nadštan-
dardných ziskov v niek tor ých sek-
toroch, z k tor ých najčastejš ie sa 
spomína bankový a potravinársky 
sektor.  Samozrejme, na budúce 
smerovanie rozpoč tovej pol i t iky 
koal ičnej vlády bude mať  vplyv 
aj menová pol i t ika ECB, k torá 
napr iek poklesu inf lác ie v euro -
zóne zvyšuje jej  základnú úrokovú 
sadzbu, čo zvyšuje náklady všet-
kých podnikate ľov, k torí  si  nedo-
kážu zabezpeč iť  predmet podni -
kania bez úverových peňazí, ale 
aj  domácností,  k toré si  nevedia 
zabezpeč iť  v lastné bývanie bez 
hypotekárneho úveru. 

Väčšina občanov má však 
predstavu, že konsol idáciu verej -
ných f inancií  t reba zabezpečovať 
nie len opatreniami  na oboch stra-
nách rozpoč tu, ale aj   podporou 
hospodárskeho rastu, čo vzh ľa-
dom na očakávané aj geopol i t ické 
zmeny nebude vôbec jednoduché.

SVE T F INANCIÍ
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sme predstavili koncepciu rozvoja 
regiónov, pretože č lovek nemôže 
byť potrestaný za to, kde sa narodí. 

Naša politika je postavená za niečo, 
a nie proti niečomu, a takú budeme 
presadzovať aj vo vládnej koalícii. 
Členstvo SR v NATO a v EÚ pova-
žujeme za bezpečnostný a ekono-
mický základ rozvoja Slovenskej 
republiky.

● Akým spôsobom chcete 
upokojiť rozdelenú slovenskú 
spoločnosť po tri a pol ročnom 
vládnutí Igora Matoviča a Edu-
arda Hegera? 

Pred nami stojí zásadná úloha 
obnoviť dôveru ľudí v štát. Predchá-
dzajúca garnitúra rozvrátila inštitú-
cie a ľudia počas kríz zostali sami. 
Slovensko chudobnelo a v priamom 
prenose videlo iba hádky, chaos 
a amaterizmus. Pripomenuli sme si 
tridsať rokov existencie štátu. Dozrel 
čas definovať jeho obsah, hodnoty 
a smerovanie. Štátnosť je idea, na 
ktorej sa musíme ako národ spojiť. 
Je to o našom živote a perspektíve, 
akú chceme žiť nielen o štyri, ale aj 
o desať alebo dvadsať rokov. Aj to je 
jednou z úloh novej vlády.

● Akými krokmi plánujete 
v  rámci zahraničnej a európ-
skej politiky prinavrátiť dôstojné 
postavenie Slovenskej republiky 
predovšetkým v Európskej únii 
a NATO? 

Hlas jasne povedal, že bude 
súčasťou len takej vlády, ktorá 
bude garantovať zahranično-poli-
tické smerovanie Slovenska v rámci 
Európskej únie a Severoatlantickej 
aliancie. Toto je náš civilizačný, 
politický, ekonomický i bezpeč-
nostný priestor, sem Slovensko 
patrí. Samozrejme, nijako sa s tým 
nevylučuje naše suverénne a seba-
vedomé pôsobenie vo všetkých 
medzinárodných inštitúciách. Nao-
pak, je dôležité, aby v nich Sloven-
sko hovorilo svojím jasným hlasom, 
ktorý vychádza z našich vlastných 
národnoštátnych záujmov. Vedeli 
sme sa ozvať počas riešenia otá-
zok migrácie, vedeli sme hovoriť na 
medzinárodných fórach o sankciách 
a ich dosahoch na slovenskú eko-
nomiku. Naša politika bude politikou 
v zmysle Slovensko na prvom mieste.

● V súčasnom globalizova-
nom svete sa pojem národ a štát 

postupne vytráca. Ako chcete 
medzi slovenskými občanmi pes-
tovať zdravé národné povedomie 
a hrdosť k Slovenskej republike? 

Obnova dôvery ľudí v štát 
a jeho inštitúcie je pre nás zásad-
nou úlohou. Nikdy v modernej his-
tórii Slovenska nebola oslabená 
dôvera v štát ako počas Hegerovej 
a Matovičovej vlády. Ak ľudia pocí-
tia silnú ruku štátu, ktorý pomôže 
v zložitých časoch, vráti sa aj hrdosť 
a dôvera. Samozrejme, to je základ. 
Treba sa vrátiť k rozvíjaniu hodnôt, 
ktoré sú obsiahnuté v našej histórii, 
v kultúre. Sme talentovaný a šikovný 
národ s pohnutými dejinami, ktorý 
dokázal prežiť, a dnes sa rozvíja 
v rodine európskych národov. Hrdosť 
a národné povedomie sa môže roz-
víjať s pomocou štátu. Moja vláda 
vyč lenila peniaze na rekonštrukciu 
historických pamätníkov, v tom čase 
ministerka kultúry podporila rozvoj 
folklóru. Budovanie národného pove-
domia nie je záležitosťou jedného 
dňa alebo jedného opatrenia, je to 
súhrn krokov, ktoré postupne pri-
nesú želaný výsledok. Aby sa naša 
hrdosť a povedomie neodvíjalo len 
od výsledkov hokejistov na majstrov-
stvách sveta. Aj tu vidím dôležitú 
úlohu, pred ktorou stojí nová vláda.

Aký je váš odkaz našim čita-
teľom a všetkým slovenským 
občanom naprieč politickým 
a názorovým spektrom? 

Prišiel čas postaviť sa za 
niečo. Odhodiť nenávisť a rozkol. 
Buďme súdržní a poďme spoločne 
formovať našu štátnosť, meniť 
náš život k lepšiemu. Sme skvelý 
národ, dokázali sme prežiť počas 
ťažkých histor ických období. Dnes 
v globalizovanom svete stoja pred 
nami nové výzvy, ako držať krok 
so svetom. A aby sme sa zásadne 
posunuli vpred, musíme byť jed-
notní a formovať vlastnú modernú 
budúcnosť. To nikto za nás neurobí 
a iba tak si vybudujeme aj rešpekt 
vo svete.

Andrej DANKO (predseda Slo-
venskej národnej strany)

● Ako ste osobne prijali roz-
hodnutie slovenských voličov?

Je to jasný signál, že volič i si 
potrebujú vydýchnuť po experimen-
toch na ľuďoch. Doslova sa hrali 
s našimi životmi a túto hru schová-
vali za rozvoj demokracie a oč istu 
spoločnosti. Bojovali s neviditeľ-
nými nepriateľmi, vytvárali cielený 
chaos, podsúvali nám problémy 
iných, aby sme zabudli na seba. 
Ľudia si vedia medzi sebou pomôcť 
do urč itej miery, no štát je tu na to, 
aby vytváral čo najlepšie podmienky 
na život. Predovšetkým nám tlač ili 
do hláv niečo, čo bolo v priamom 
rozpore s reálnym svetom. Žili si vo 
svojej aktivistickej bubline a nao-
zajstný život slovenských občanov 
ich vôbec nezaujímal. Ľudia cítili 
všeobecne zradu, to je horšie, ako 
si zadefinovať jednotlivých zradcov 
Slovenska.  

● Akým spôsobom chcete 
upokojiť rozdelenú slovenskú 
spoločnosť po tri a pol ročnom 
vládnutí Igora Matoviča a Edu-
arda Hegera? 

Víťazi volieb poskytli exkluzívne prvý povolebný rozhovor práve Slovenským národným novinám

Robert FICO: Slovenský národ v ťažkých historických chvíľach nikdy nesklamal

Peter PELLEGRINI: Štátnosť je idea, na ktorej sa musíme ako národ spojiť

Andrej DANKO: Politici pomyselnými nálepkami úplne rozdelili slovenský národ
Matej MINDÁR – Foto: internet; zdroj TASR, Jaroslav NOVÁK

Robert FICO (predseda strany 
Smer – slovenská sociálna 
demokracia)

● Ako ste osobne prijali roz-
hodnutie slovenských voličov?

Slovenský národ sa vždy vedel 
rozhodnúť v najťažších momentoch 
svojich dejín pre č iny, ktoré nám 
pomohli zachrániť našu štátnosť 
č i naše národné bytie ako také. 
Niekedy doslova v hodine dvanás-
tej. Či to bolo pri rozpade Uhorska 
a vzniku Československa, SNP, 
alebo vzniku Slovenskej repub-
liky v roku 1993. Dnes vidíme, ako 
mnohé západné kultúrne trendy 
a pokračujúca centralizácia spoloč-
ného projektu Európskej únie nás 
v mnohom pripravuje o našu 
národnú suverenitu. Preto sme sa 
v strane Smer – slovenská sociálna 
demokracia jednoznačne postavili za 
národno-štátne záujmy Slovenska 
a za každého slovenského občana. 
Sme radi, že sme v tomto našli 
zhodu spolu s našimi partnermi Hla-
som – SD a SNS, a je to základný 
rámec spoločného fungovania novej 
slovenskej vlády. Rozhodnutie všet-
kých občanov Slovenska je pre nás 
veľký záväzok a zároveň obrovskou 
výzvou, ktorá stojí teraz pred nami.  
Postaviť Slovensko opäť na nohy. 
Aby sa ľudia na Slovensku poze-
rali do budúcnosti s nádejou,  nie 
s obavami, ako sme to, žiaľ, videli 
za posledné roky.

● Akým spôsobom chcete 
upokojiť rozdelenú slovenskú 
spoločnosť po tri a pol ročnom 
vládnutí Igora Matoviča a Edu-
arda Hegera? 

Profesionálnym vládnutím so 
skúsenosťami a s odbornosťou,  
ktoré bude obhajovať záujmy Slo-
venska a ľudí, ktorí tu žijú.  Naj-
dôležitejšie v živote sú č iny,  nie 
slová. Tých prázdnych slov,  sľubov 
a k tomu všetkému hádok a emó-
cií si Slovensko a ľudia zažili za 
posledné tri roky už príliš. To, že 
s takýmto vládnutím neboli slovenskí 
občania spokojní, ukázali v pred-
časných parlamentných voľbách 
a vystavili hegero-matovičovským 
vládam jednoznačné vysvedčenie.

● Akými krokmi plánujete 
v  rámci zahraničnej a európ-
skej politiky prinavrátiť dôstojné 
postavenie Slovenskej republiky 
predovšetkým v Európskej únii 
a NATO? 

Blíži sa samit Európskej únie, 
ktorý sa bude konať koncom 

októbra tohto roku. Nová vláda sa 
už tam môže postaviť za Slovensko 
svojím jasným postojom za zacho-
vanie nášho práva veta v Európskej 
únii č i jednoznačným stanoviskom 
k nelegálnej migrácii, ktorú zažívame 
už aj my na Slovensku posledné 
mesiace. Urobíme všetko pre to, aby 
Slovensko dovtedy novú vládu malo, 
a veríme, že bude k tomu nápo-
mocná aj pani prezidentka.

● V súčasnom globalizova-
nom svete sa pojem národ a štát 
postupne vytráca. Ako chcete 
medzi slovenskými občanmi pes-
tovať zdravé národné povedomie 
a hrdosť k Slovenskej republike? 

V zachovaní národného pove-
domia má nezastupiteľnú úlohu štát 
a kultúra. Jednoznačne musíme 
začať podporovať ako spoločnosť 
oveľa viac národné kultúrne usta-
novizne, ako je Matica slovenská, 
č i národnú kultúru ako takú vo všet-
kých jej formách. Už od školských 
lavíc, pretože práve naša najmlad-
šia generácia je najviac vystavená 
spochybňovaniu národného povedo-
mia a hrdosti na našu krajinu, a to 
musíme zmeniť.

● Aký je váš odkaz našim 
čitateľom a všetkým slovenským 
občanom naprieč politickým 
a názorovým spektrom? 

Slovensko a jeho občania jasne 
ukázali vo voľbách, akú si našu kra-
jinu prajú mať. Suverénnu, ktorej 
prvoradým záujmom sú jej vlastní 
obyvatelia, ich záujmy a potreby.  
Stojíme spoločne dnes pred neľah-
kou úlohou urobiť Slovensko opäť 
svojprávnym štátom, kde na prvom 
mieste sú naše národnoštátne 
záujmy a ekonomická stabilizácia 
krajiny bez toho, aby došlo k znižo-
vaniu sociálnych štandardov obča-
nov. Na tejto vízii sme pripravení 
v strane Smer – SSD najbližšie štyri 
roky tvrdo pracovať.

Peter PELLEGRINI (predseda 
strany Hlas – sociálna demokracia)

● Ako ste osobne prijali roz-
hodnutie slovenských voličov? 

Sociálno-demokratická politika 
Hlasu je dlhodobo postavená na 
pomoci ľuďom. Počas svojho pôso-
benia na politickej scéne a v kam-
pani sme ponúkali r iešenia pre ľudí, 
pretože stredobodom našej politiky 
je č lovek a kvalita jeho života od 
narodenia až do seniorského veku. 
Ponúkli sme ideu silného štátu, 
ktorý sa postará o ľudí, a zároveň 

Výsledky predčasných parlamentných volieb umožnili vznik národno-sociálnej koalície (Smer – SSD, Hlas – SD a SNS). Veľká časť občanov 
odmietla amatérske a chaotické vládnutie bývalej vládnej garnitúry a politický program liberálneho progresivizmu. Tesne po tom, ako uvedené 
strany podpísali memorandum o spolupráci, sme oslovili predsedov všetkých troch koaličných strán Roberta FICA (Smer – SSD), Petra PELLE-
GRINIHO (Hlas – SD) a Andreja DANKA (SNS), aby sa vyjadrili k budúcemu  spoločnému vládnutiu. Víťazi volieb tak poskytli prvý exkluzívny 
rozhovor po voľbách práve Slovenským národným novinám. Všetkým trom politikom sme položili rovnaké otázky. 

NA SLOVÍČKO

Našou úlohou je pracovať pre 
ľudí s jasnými hodnotami, ktoré 
ochránia Slovensko a pomôžu obča-
nom. Nie je na čo čakať, musíme si 
vyhrnúť rukávy a začať pracovať. 
Tri a pol roka je pre niekoho krátke 
obdobie, kto ničí a zaujíma sa len 
o svoje blaho a komfortnú zónu, no 
pre občanov, ktorí trpeli a nebola im 
dodnes poskytnutá  zdravotná sta-
rostlivosť alebo sociálna pomoc, je 
neúnosným časom, a to nehovoríme 
o zbytočných úmrtiach.

● Akými krokmi plánujete 
v  rámci zahraničnej a európ-
skej politiky prinavrátiť dôstojné 
postavenie Slovenskej republiky 
predovšetkým v Európskej únii 
a NATO? 

Spoluprácou so susednými 
štátmi – s Českom, Poľskom, 
Maďarskom a Rakúskom a obno-
vením bilaterálnych vzťahov s poli-
tikmi, ktorí majú záujem budovať 
formát V4 alebo Slavkovský formát. 
Vieme vrátiť dôstojnosť národným 
štátom. Slovensko je malý štát, 
preto sme odkázaní na bytostnú 
spoluprácu s okolitými štátmi 
a následne s tými veľkými. No to 
dokážeme jedine vtedy, ak sa nájdu 
ľudia, ktorí majú záujem budovať 
silný región v strednej Európe, č iže 
aj v celej Únii a NATO. Ak ostaneme 
sami vďaka servilným politikom, tak 
nám Brusel môže diktovať čokoľvek 
bez toho, aby sme využili všetky 
výhody, ktoré vyplývajú z č lenstiev 
v týchto zoskupeniach. Je otázkou, 
č i tieto zoskupenia by nemali prejsť 
tiež reformnými procesmi. 

● V súčasnom globalizova-
nom svete sa pojem národ a štát 
postupne vytráca. Ako chcete 
medzi slovenskými občanmi pes-
tovať zdravé národné povedomie 
a hrdosť k Slovenskej republike? 

Najmä by sme mali prestať 
vešať na štátne inštitúcie cudzie 
vlajky. Tým, že sa nám podarilo 
nakoniec vyniesť slovenskú vlajku 
na hrad Devín aj napriek nezmysel-
ným zákazom č i obmedzeniam, sme 
ukázali, že si vážime tých, ktorí sa 
prič inili o vznik Slovenskej repub-
liky. To je dôležitý poznatok, že his-
torické pamiatky treba obnovovať, 
aby boli dominantami jednotlivých 
regiónov, kde sa bude pýšiť obno-
vený kus našej histórie. Úloha poli-
tikov je pripomínať občanom miesta, 
kde sa stretávali naši dejatelia, kde 
sa odohrávali dôležité momenty, 
ktoré vplývajú na našu identitu 
a pôvod. Položili ste otázku, ako si 
pestovať zdravé národné povedo-
mie. Odpoveď vyplýva z otázky, že 
si treba to povedomie doslova pes-
tovať. Naša zem je veľmi úrodná, 
máme stále pitnú vodu, tisíce pra-
meňov. Je potrebné si ich chrániť, 
starať sa o ne, napríklad rozvojom 
gastroturistiky. To znamená, že je 
dôležité pestovať tradície dobrým 
jedlom, č iže dopestovaním vlastnej 
kvalitnej obživy. Ďalšou oblasťou je 
rozvoj slovenskej kultúry, domáceho 
športu a cestovného ruchu. Neviem, 
čo hodnotné priniesli takí Geisse-
novci, ktorých za štátne peniaze 
tu sprevádzal Sulík, č i nekonečné 
cesty do Dubaja. 

● Aký je váš odkaz našim 
čitateľom a všetkým slovenským 
občanom naprieč politickým 
a názorovým spektrom? 

Rád by som povzbudil občanov, 
aby sa nenechali rozdeľovať kvôli 
medializovaným témam, ktoré nám 
často ponúkajú len jeden názor. 
Politikom a urč itým médiám sa 
podarilo pomyselnými nálepkami 
rozdeliť rodiny, pracovné vzťahy, 
dlhoročné kamarátstva len preto, 
že sme riešili nadhodené témy, 
ktoré pre našu spoločnosť sú dru-
horadými. Našou úlohou je ísť prí-
kladom, aby sa medzi ľudí vrátila 
vzájomná úcta a vytratila sa závisť 
č i strach.  
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Časopis založený v roku 1885 pod pôvodným názvom Dom a škola. S prestávkami vychádzal až do roka 2019. 

Príloha Slovenských národných novín pre všetkých, ktorým záleží na dobrej výchove a vzdelávaní, pozitívnom myslení a pevnom hodnotovom svete.

nom školskom roku sú už pr ive ľa. Ale je to fakt. V uplynulom 
školskom roku sa vymenilo najviac ministrov v histór ii Sloven-
ska. Aj na jeho zač iatku, aj v závere školského roka bol problém 
vôbec ministra vybrať. Nie je treba znova pripomínať, že kvalita 
vzdelávania a atraktivita uč i teľského povolania sú v našich kon-
č inách  okrajovejšie témy ako cesta do vesmíru. A to v čase, keď 
by sme radi videli konečne funkčný „vesmír “ na ministerstve, 
skokové dorovnanie našich platov na úroveň pr iemeru porov-
nateľne vzdelanej populácie, kvalitné vzdelávanie pre všetkých 
pedagogických a odborných zamestnancov škôl, demokratickú 
atmosféru na pracoviskách a klímu v tr iedach. 

Komora uč iteľov zdôrazňuje: „Sme svedkami toho, že škol-
stvo je doslova úlo-
žisko nemohúcich 
alebo neschopných 
ministrov a ministe-
riek s veľmi nízkou 
až žiadnou pridanou 
hodnotou. Meškáme 
zásadne s Plánom 
obnovy a jeho reali-
zácia sa skôr podobá 
stavaniu hradu na 
vode. Školy, riadi-
telia, uč itelia, rodi-
č ia a žiaci musia 
podliehať módnym 
vlnám – výmyslom 
od navýšených hodín 
telesnej výchovy po 
nedotiahnuté reformy 
bez f inančného kry-
tia. Vidíme takmer 
nulovú zodpovednosť 
vlády, ministrov a ich 
nominantov za stav 
školstva. Od roka 
1992 sme mali  dvad-

sať jeden ministrov školstva. Toto je pre rezort školstva mimo-
riadne škodlivé. Chýba kontinuita a dlhodobé plány. Chýba však 
predovšetkým kvalita ministrov s odbornou a osobnostnou výba-
vou na takýto post.“

■ CHÝBAJÚ UČITELIA
Krátko pred zač iatkom školského roka hľadali školy vyše 

tisícdvesto pedagógov. Najžiadanejší boli uč itelia pre druhý 
stupeň základných škôl a pre stredné školy. Najväčší dopyt bol 
a je momentálne po vyučujúcich matematiky, anglického jazyka 
a tiež slovenského jazyka. Najviac pracovných ponúk pre peda-
gogických zamestnancov zo škôl bolo na konci prázdnin v Brati-
slavskom kraji, a to 680. Nasledoval Trnavský kraj so 158 ponu-
kami a Banskobystrický kraj, kde hľadali 143 pedagógov. Naopak, 
najmenej ponúk pre  pedagogických zamestnancov, konkrétne 80, 
evidovali v Trenč ianskom kraji.

Záujemcovia oveľa viac reagujú na pozície, ktoré nie sú 
pedagogické. Ide napríklad o informátora a tajomníčku, ale i hos-
podára a upratovačku. Ponúk na pozíciu uč iteľa na druhom stupni 
základnej školy evidujú vyše 240 a priemerný počet reakcií na 
ponuku sú tri. Na ponuky pre stredoškolských pedagógov, kto-
rých je vyše 160, v priemere reaguje päť záujemcov. Na pozíciu 
informátora, kde evidujú dve ponuky, na jednu ponuku reaguje 
priemerne 164 ľudí. Nedostatok kvalif ikovaných uč iteľov je dnes 
kľúčový problém školstva. A to napriek tomu, že sa vo verejnom 
priestore nahlas nehovorí. 

V Slovenskej republike sa desaťročia zanedbával vzdelávací systém

Školstvo je úložisko neschopných ministrov
Ľubomír PAJTINKA

V nedávnej predvolebnej kampani sa 
objavila z času na čas aj téma škol-
stva. Najčastejšie sa konštatovalo, 
že učiteľské platy sú naďalej nízke. 
V roku 2020 zarábali učiteľky a učite-

lia na Slovensku len sedemdesiatsedem percent toho, 
čo zarobili ľudia s vysokoškolským vzdelaním. Priemer 
krajín OECD bol deväťdesiat percent. V rokoch 2021 
a 2022 sa situácia zrejme ešte zhoršila, lebo učiteľské 
platy voči vysokej infl ácii rástli len minimálne.

Materské školy navštevuje málo detí. Pretrvávajú prob-
lémy s kapacitami, dopravnými a fi nančnými bariérami. 
Materskú školu navštevuje osemdesiatštyri percent vo veku 
troch až piatich rokov (štatistika z roka 2021), čo predsta-
vuje jednu z najnižších mier zaškolenosti v Európskej únii. 
Výrazne nižšiu zaškolenosť majú deti zo sociálne znevý-
hodneného prostredia (32 percent) a deti so zdravotným 
znevýhodnením (57 percent). Podľa analýzy Inštitútu vzde-
lávacej politiky na Slovensku v roku 2021 chýbalo dvadsať-
päťtisícdvesto až dvadsaťdeväťtisíc miest na to, aby malo 
každé dieťa vo veku troch až piatich rokov miesto v škôlke 
v obci trvalého pobytu. Vyše štyritisícpäťsto detí nemá v obci 
materskú školu. Niektorí záujemcovia o post ministra škol-
stva prišli aj so svojimi špecifi ckými témami. Bývalý minister 
školstva Ján Horecký z KDH by zakázal mobily v školách. 
Bývalý minister Branislav Gröhling zo SaS by zaviedol pla-
tový automat pre učiteľov do zákona a  Ingrid Kosová z PS 
chce dosiahnuť, aby deväťdesiatpäť percent detí chodilo 
do škôlky. Zhodli sa na zvyšovaní platov učiteľov alebo na 
tom, že ak chcú rodičia dostatok miest v škôlkach, štát musí 
najprv zmeniť ich fi nancovanie. Strany sľubujú zvyšovanie 
platov pre učiteľov, no každá strana má trochu inú predstavu 
o konkrétnych číslach. KDH sľubuje postupne zvýšiť peniaze, 
ktoré štát dáva na školstvo, až na úroveň 5,1 percenta HDP. 
Keďže dnes dáva Slovensko do školstva 4,6 percenta HDP, 
polpercentné zvýšenie by predstavovalo päťsto miliónov eur. 
Výsledok by mal byť, aby učitelia zarábali toľko, aká je prie-
merná mzda vysokoškolsky vzdelaných zamestnancov. 

V čase vrcholiacej kampane prišli odborníci so šokujú-
cimi výsledkami prieskumu duševného zdravia našich detí. 
Výskumný tím medzinárodnej štúdie Health Behaviour in 
School Aged Children (HBSC), ktorá sa zaoberá zdravím 
a správaním 11- až 15-ročných školákov. Odborníci sa pýtali 
na pohodu školákov, na ich úzkosti, pocity osamelosti, prob-
lémy s koncentráciou, ale venovali sa tiež poruchám príjmu 
potravy či spánku. Odborníci a odborníčky navštívili vyše sto 
škôl zo všetkých kútov Slovenska a oslovili skoro desaťtisíc 
školákov. Dozvedeli sa napríklad, že mladí ľudia sa cítia osa-
melo aj napriek tomu, že sú obklopení ľuďmi, a tretina diev-
čat vo veku trinásť a pätnásť rokov čelí úzkosti. Pandémia 
ochorenia COVID-19 mala výrazne nepriaznivý dosah na 
duševné zdravie celej populácie a najviac znepokojujúce sú 
prejavy narušeného duševného zdravia detí. Jedno z piatich 
starších dievčat je ohrozené depresiou. Majú pocit, že sú pod 
obrovským tlakom, pretože naša spoločnosť je orientovaná 
na výkon. Boja sa zlyhať, boja sa sklamať, svoju hodnotu 
vnímajú cez výkon, pretože im to tak spoločnosť nastavuje, 
a často sa uzatvárajú do seba. Mladí ľudia majú pocit, že aj 
v kontexte svojho tela a výzoru musia podať nejaký výkon, 
musia sa páčiť svojmu okoliu, čo je pre nich „vstupenkou“ pri-
jatia a naplnenia potreby niekam patriť. Je to aj snaha priblí-
žiť sa idolom krásy, s ktorými sú konfrontovaní na sociálnych 
sieťach. Vidia dokonalé fotografi e, zážitky, životy, ktoré sú 
však iba výsekmi zo života tých, ktorí ich uverejňujú. Ak sme 
denne zaplavovaní týmito obsahmi, môže to v nich vyvolá-
vať pocit vlastnej nedostatočnosti, menejcennosti, znižuje sa 
sebavedomie.

Volebné kortešačky 
a tvrdá realita

Dvaja poslední ministri Ján Horecký a Martin Bútora 
poslali už koncom mája uč iteľom a rodičom na Sloven-
sku svoj odkaz: „Školský rok 2023 – 2024 môže byť prelo-
movým rokom, vykročením na cestu k školstvu, v ktorom 
bude radosť pracovať a vzdelávať sa.“ Kto by to nechcel? 

■ CESTA REFORMY
Bude to však dlhá cesta, ktorá po desiatkach rokov zanedbá-

vania školstva, planých deklarácií o priorite vzdelávania, povrch-
ných alebo nedotiahnutých reforiem, skomplikovania „systému“ 
a postupného poklesu prestíže nášho povolania a výsledkov 
našich žiakov teraz sa len začína prvými, ale odhodlanými krokmi. 
Zo stovky prihlá-
sených škôl začína 
prvých štyridsať vzde-
lávať podľa nového 
štátneho vzdeláva-
cie programu  (ŠVP), 
schváleného 31. 3. 
2023. Štartujú overo-
vanie reformy obsahu 
a foriem vzdelávania. 
Na Slovensku bude 
od septembra 2023 
pôsobiť tridsaťdva 
Regionálnych cen-
tier podpory uč iteľov 
(RCPU), ktoré ste 
zrodili vy uč itelia.   
Poskytli ste spomedzi 
seba inšpiratívnych 
ľudí, ktorí sa šľa-
chetne delia o svoje 
poznanie a skúsenosti 
s ďalšími. Novelizo-
vaný školský zákon 
a súvisiace zákony 
prinášajú systém pod-
porných opatrení pre deti a žiakov; rozšírenie podporných tímov 
na školách, napríklad o zdravotníckych pracovníkov na stredných 
školách alebo sociálnych pracovníkov. 

Konečne môžeme mať na školách aspoň zárodky stredného 
manažmentu – zamestnanca v pozícii supervízora môže riaditeľ školy 
poveriť riadením v rozsahu jeden až päť hodín úľavy na úväzku s prí-
slušným príplatkom. Je to prvý krok správnym smerom. Všetko toto 
už v nejakej podobe a rôznej miere na školách učitelia robia – dlho 
suplujú podvyživený systém. Preto sme radi, že sa v tomto mimo-
riadne ťažkom období podarilo zvýšiť platy pedagogickým a odbor-
ným zamestnancom o desať a dvanásť percent v roku 2023, ostatným 
zamestnancom o sedem a desať percent a zvýšiť prevádzkový nor-
matív po dvadsiatich rokoch o približne dvadsaťdva percent – čo je 
dobrá správa. Aj v tomto musíme ísť ďalej – za cieľom zatraktívnenia 
nášho povolania a všestranného zabezpečenia požadovanej kvality 
našich škôl a školských zariadení – finančne, metodicky, systémo-
vými opatreniami. Toľko z oficiálnych slov politikov. 

■ SĽUBY POLITIKOV
Veľa sľubov, ktoré v školstve pozná každý, kto v ňom 

pracuje, naspamäť. Veľa fráz, žiadna vízia, žiadna skutočná 
reforma. Lebo ak niekto hovorí, že robí reformu, to ešte nezna-
mená, že sa to naozaj deje. Mimochodom, skúste niekde nájsť 
kompletný materiál a stratégiu reformy s termínmi, f inanč -
ným, materiálnym a personálnym zabezpečením.

Slovenská komora uč i teľov hovorí, že štyr ia ministr i v jed-

Text a ilustračné foto: Ľubomír PODLUŽIANSKY

Nový školský rok už smelo odkrajuje zo svojho zhruba 190-dňového pecňa vyučovacích dní. V súvislosti s poslednými uda-
losťami na našej politickej scéne si už dlhšie mnohí kladú otázku: aký teda bude? Všetci tušíme, že zrejme komplikovaný. Na 
niektorých miestach až chaotický, nekoncepčný a málo odborný, najmä pokiaľ ide o riadenie z úrovne ministerstva a priamo 
riadených organizácií.
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Nová kráľovná slovenských učiteľov je zo Širokého

Zhováral sa Ľubomír PAJTINKA 
Foto: archív autora

V Pezinku sa v závere minulého školského 
roka odohral dramatický súboj o najobľú-
benejšieho slovenského učiteľa. Súťažilo 
sedem finalistov zo všetkých kútov sloven-
ského pedagogického sveta.  Kráľovské 
pedagogické insígnie, teda korunu a žezlo 
s náležitou finančnou odmenou, získala  Mgr. 
Miroslava KRIŽOVENSKÁ, ktorá si všetko 
odniesla aj spolu so svojím žiackym a učiteľ-
ským sprievodom na východné Slovensko na 
Základnú školu Široké. Vyštudovala Strednú 
pedagogickú a sociálnu akadémiu v Prešove 
a následne Pedagogickú fakultu v Prešove. 
Na Základnej škole v Širokom pôsobí už tri-
násty rok s dvoma materskými prestávkami. 
Aktuálne pracuje na pozícii samostatný peda-
gogický zamestnanec, tento rok si  plánuje 
urobiť prvú atestáciu a uplatňovať všetky 
získané teoretické vedomosti v praxi, celo-
životne sa vzdelávať a napredovať. Poroz-
právali sme sa s ňou o školstve, žiakoch 
i pedagógoch. 

● Pani magisterka, aký je to pocit byť naj-
obľúbenejším slovenským učiteľom?

Pocit je to krásny, no zároveň  je to aj pocit 
zodpovednosti. Verím, že nesklamem.

● Predstavte nám v krátkosti vašu školu.
Základná škola Široké je škola, ktorú som 

navštevovala aj ja. Je to plnoorganizovaná škola, 
ktorá patrí medzi najväčšie školy v okrese. Veľ-
kým pozitívom je to, že areál sa nachádza v krás-
nom prostredí plnom zelene. Máme prvý a druhý 
stupeň – spolu osem tried na prvom a jedenásť 
tried na druhom stupni a dve špeciálne triedy. 
Celkovo navštevuje školu 368 žiakov. Dochá-
dzajú k nám aj žiaci z iných obcí. Panuje u nás 
rodinná atmosféra, keďže je to vidiecka škola, 
kde sa navzájom každý s každým pozná. 

● Akých máte žiakov, aké máte s nimi 
vzťahy a čo ich formuje najviac?

Aktuálne začíname štvrtý ročník, čiže tento 
rok sa budeme lúčiť a bude to náš spoločný 
posledný rok. Myslím si, že máme veľmi dobré 
vzťahy, sem-tam riešime drobné prehrešky, ale 
vždy je to v rámci normy a vždy sa vieme dohod-
núť. Snažím sa im byť nielen učiteľkou, ale aj 
kamarátkou, a niekedy aj náhradnou mamou. 
Najdôležitejšie je ich vypočuť. 

● Je dôležité, aby mali deti učiteľa rady?
Myslím si že áno. Dobrý vzťah medzi učiteľom 

a žiakom je základom dobrých výsledkov. Bez 
tejto väzby sa nedajú dosahovať jedinečné peda-
gogické výsledky. Dôležitá je aj vzájomná dôvera 
a úcta. Tak ako sa rozvíja v škole, tak si ju deti 
prenesú aj do života.

● Vaším heslom na javisku bolo: Miluj 
svojich žiakov, oni ti to vrátia dvojnásobne! 
Prečo?

Ak má žiak pocit, že je vypočutý, že mu rozu-
miem, že sa oňho zaujímam, do školy chodí ľah-
šie, s radosťou a učiteľom prirodzene dôveruje. 
Je spokojný a šťastný, nemá strach. A čo môže 
byť pre učiteľa krajšie ako usmievaví a zvedaví 
žiaci, ktorí túžia po nových vedomostiach? Takíto 
žiaci ho nútia ďalej sa vzdelávať, bádať, hľadať 
spôsoby, ako ich zaujať vždy niečím novým. 
Šťastný žiak rovná sa šťastný učiteľ a naopak.

● Kde sa zrodil váš vzťah k učiteľskej 
profesii? 

Niekto svoje povolanie hľadá istý čas, niekto 
ho má v sebe akosi prirodzene, a to je aj môj 
príklad. Aj keď nepochádzam z učiteľskej rodiny, 
už ako malá som sa rada hrala na učiteľku, asi 
ako každé dievčatko, a ostalo mi to až doteraz. 
Preto som nič iné ani nehľadala. Voľba bola 
jasná, budem učiteľka. A neľutujem. Robím to, čo 
milujem. 

● Boli medzi vašimi učiteľmi aj takí, kto-
rých si pamätáte dodnes a prečo?

Určite áno. Mojou učiteľkou na prvom stupni 
bola skvelá pani učiteľka Viktória Balogová, ktorá 
sa stala nakoniec mojou cvičnou učiteľkou, keď 
som po skončení vysokej školy dostala miesto 
v našej základnej škole. Dodnes sme kole-
gyne. Veľmi si vážim jej prácu a bola mi vzorom 
v mojich začiatkoch. Bolo veľmi stresujúce prísť 
ako čerstvá absolventka do kolektívu učiteľov, 
ktorí ma učili ako žiačku. Odrazu sme sa stali 

kolegami. Ale som vďačná za všetko, čo som sa 
od nich naučila. 

● Akých máte žiakov, ako sa vám s nimi 
pracuje?

Moji žiaci sú mi ako moje ďalšie deti. Aj hne-
vajú, aj ma rozveseľujú, sú veľmi šikovní a každý 
má v sebe niečo, čím je výnimočný. Pevne verím, 
že sú to nádejné talenty, o ktorých ešte budeme 
počuť. Sú veľmi súťaživí, a niekedy je to až na 
škodu, pretože ťažko nesú prehru. 

● Výsledky každej školy vždy závisia od 
celého kolektívu, od atmosféry v škole či 
obci, od podpory rodičov. Ako je to u vás?

Presne tak.  Náš kolektív je veľmi dobrý, 
pomáhame si. V škole je priateľská atmosféra 
aj vďaka našej riaditeľke, ktorá nás vždy moti-
vuje a podporuje. Veľakrát nás dobíja energiou 
a snaží sa nám byť príkladom. Nikdy nám nepo-
vie nie a vždy sa snaží nás posúvať dopredu. 
V každom väčšom kolektíve vzniknú aj konflikty 
ako v každej dobrej rodine, to, že ich spolu preko-
náme, nás posúva dopredu a stmeľuje.

● Ako hodnotíte situáciu so slovenským 
školstvom v súčasnosti? 

Och, toto je otázka, na ktorú sa ťažko odpo-
vedá. Školstvo bolo, je a vždy bude rezortom, 
ktorý nie je lákavý pre politikov. Aj preto sa 
u nás vystriedalo toľko ministrov. Každý po 
sebe niečo zanechal, mnohé zmeny boli veľmi 
prospešné a nádejné. Škoda, že sa nepodarilo 
dotiahnuť ich do konca. Je náročné zvládať 
všetko za pochodu, lebo vieme, že je to rezort 
značne finančne poddimenzovaný a nepriťahuje 
mladých učiteľov. Momentálne sú niekde na 
začiatku dlhej a tŕnistej cesty, ale pevne verím, 
že sa nás konečne ujme niekto, komu osud 
pedagógov, žiakov a nepedagogických zamest-
nancov nebude ľahostajný.

● Prečo nemá učiteľská profesia takú 
vážnosť, ako by si zaslúžila?

Povolanie učiteľ už dávno nie je tým, čím 
bývalo. Mnohí majú pocit, že učiteľom môže byť 
každý, kto chodil do školy. Hodnotový rebríček 
je po náročnom období veľmi prehádzaný. Vzde-
lanie nemá takú hodnotu ako kedysi.

● Kto môže za tento stav? Čo musíme ako 
učitelia zmeniť, aby sa zmenila aj naša pozí-
cia v spoločnosti?

V prvom rade by mala prísť racionálna zmena 
zhora. Zmeny by mali zadávať učitelia, ktorí sú 
priamo z praxe, a nie úradníci od stola, ktorí 
nikdy v škole neučili. Je potrebné načúvať potre-
bám zamestnancov školstva aj konkrétnych škôl. 
Nie je škola ako škola, nie je učiteľ ako učiteľ. 
Individuálny prístup je aj tu veľmi dôležitý.

● Na finále Zlatého Amosa vás sprevá-
dzali do Bratislavy aj vaši žiaci a riaditeľka 

školy. Čo vám povedali na víťazstvo v tohto-
ročnej ankete? 

Veľmi sa tešili. Dokonca boli aj slzičky šťas-
tia. A ja som sa tešila spolu s nimi, pretože to 
víťazstvo nebolo iba moje, ale naše. Pamätám 
si slová našej pani riaditeľky: „Ty to dáš, ty na 
to máš.“ A som šťastná,  že som ju nesklamala,  
že som nesklamala ani svojich žiakov a dali sme 
to spoločne. 

● Máte ako kráľovná slovenských učite-
ľov doma v škole aj nejaké privilégiá?

Prvé dni po f inále, keď sme sa vrátili 
domov, ma manžel oslovoval vaše veličen-
stvo. Bola to veľká eufória pocitov, bol na mňa 
veľmi pyšný. Ale privilégiá urč ite nie. Nemám 
pocit, že  si zaslúžim nejaké vymoženosti. 
Robím iba to, čo drvivá väčšina uč iteľov, 
a titul Zlatý Amos by mal urč ite patriť viace-
rým. Nie každý má však odvahu ísť a prezen-
tovať sa na verejnosti. Zastávam názor, že 
titul Zlatý Amos si zaslúži každý uč iteľ, ktorý 
svoje povolanie robí s láskou a s nasadením. 
A je nás veľa. 

● Kde máte svoje kráľovské insígnie, 
nosíte ich niekedy so sebou aj „do terénu“, 
teda medzi ľudí?

Korunu a žezlo som na konci školského roka 
mala v triede,  potom som si insígnie na prázd-
niny zobrala domov, mala som ich vo svojej pra-
covni. Teraz budú opäť v škole na vyhradenom 
mieste, aby motivovali a posmelili aj ostatné moje 
kolegyne a kolegov. 

Akí sú podľa vás dnešní žiaci, čo na nich 
platí?

Žiaci sa nemenia, mení sa len doba a mož-
nosti. Čím viac možností žiaci majú, tým viac ich 
treba motivovať, povzbudzovať, aby ich nadšenie 
rýchlo neopadlo. Na žiakov platí už odjakživa 
dobré slovo a pocit, že môžu učiteľovi veriť. Žiaci 
potrebujú mantinely, učiteľ má byť pre žiakov 
partnerom, človekom, ktorý ich vedie, pomáha 
im prekonávať prekážky, pristupuje k nim indi-
viduálne, citlivo a ľudsky. Slušnosť a pohoda 
odzbroja aj najväčšieho nepriateľa.

● Čo očakávajú od súčasného učiteľa 
dnešní žiaci?

Pocit porozumenia, dôveryhodnosti a bezpe-
čia. Žiaci potrebujú cítiť, že sú pochopení a vypo-
čutí, že je ich názor dôležitý. Preto musia dostať 
priestor na vyjadrenie svojich pocitov a sebapre-
zentáciu. Dobrý učiteľ nikdy žiaka nezosmiešňuje, 
nezahriakne pre jeho názor, dobrý učiteľ usmer-
ňuje, ukazuje žiakom správnu cestu.

● Čo je na práci učiteľa najťažšie a čo 
najkrajšie?

Učiteľské povolanie nesie v sebe mnoho 
krásneho a očarujúceho, no i obrovský balvan 
zodpovednosti. To krásne zvyčajne zmaže to 

najťažšie a vtedy si učiteľ povie, že jeho práca 
a úsilie má zmysel.  Vždy tvrdím, že žiaci sú ako 
tepelné čerpadlo. Vedia nielen odobrať ener-
giu, ale ju aj opätovne dávať. Najťažšie je asi 
byť stále v strehu a mať oči na stopkách, aby 
sa nikomu nič nestalo. A to najkrajšie je, ak vás 
aj po rokoch stretnú vaši bývalí žiaci a vy vidíte 
úsmev na tvári a to, že spomínajú na tie chvíle, 
ktoré sme spoločne strávili. Keď mi moja žiačka 
povie: „Ja vás mám tak rada. Ste najlepšia.“ 
Je to úžasný pocit. Potom si poviem, že to, čo 
robím, má zmysel.  

● A čo rodičia, ako hodnotíte vzťah 
dnešných rodičov k svojim deťom a najmä 
k škole a učiteľovi?

V súčasnosti sú vzťahy veľmi zložité a ani 
vzťah rodič a dieťa nie je výnimkou. Aj ja som 
matkou, čiže veľmi dobre viem, že ak chce rodič 
dať dieťaťu čo najviac, vždy je to na úkor nie-
čoho. Dnešná doba je ťažká nielen pre žiakov, 
ale aj pre rodičov. Rodičia majú nedostatok 
času na svoje deti a žiaci majú pocit samoty. 
Alebo je to naopak a rodičia sú až príliš upätí 
na svoje dieťa, doslova by za neho aj dýchali, 
a tým ho dusia. Vzťahy k učiteľom a škole sú 
taktiež nie veľmi zdravé. V minulosti by sa rodič 
ani len neodvážil zasahovať do kompetencií, 
ktoré má škola alebo učiteľ, ale v súčasnosti sa 
rodič veľakrát stavia do pozície, že môže zasa-
hovať do všetkého a rozhodovať o všetkom. 

● Aký je a aký by mal byť učiteľ sloven-
skej  školy 21. storočia?

Učiteľ 21. storočia by mal byť učiteľ, ktorý 
je vyrovnaný s tým, že  musí na sebe neustále 
pracovať, vzdelávať sa, byť otvorený novým 
výzvam a nebude sa báť experimentovať. 
Okrem učenia bude aj psychológom, pomocní-
kom, úradníkom, právnikom, vychovávateľom 
a najmä dobrým priateľom bez predsudkov.

● Ktoré problémy v našom školstve sú 
podľa vás najhorúcejšie, čo by sa malo riešiť 
okamžite, aby sa situácia v oblasti výchovy 
a vzdelávania u nás zlepšila?

Najhorúcejší je asi problém vzdelávania žia-
kov so ŠVVP. Mnohé školy nemajú dostatočne 
vytvorené podmienky na to, aby deti s rôznymi 
potrebami dostali všetko, čo potrebujú. Školy sú 
nedostatočne materiálne aj personálne zabezpe-
čené, chýbajú asistenti, špeciálni pedagógovia, 
školskí psychológovia. Učiteľom chýba motivácia, 
aj keď sa platy zvyšujú, ani zďaleka nedosahujú 
európsky priemer. Nášmu školstvu chýba nový 
impulz, iskra, ktorá by ho naštartovala vpred. 
Mnohé školy nemajú odborné učebne, telocvične, 
základ pre modernú a zdravú školu. 

● Čakajú vás ako novú kráľovnú sloven-
ských učiteľov nejaké úlohy v novom škol-
skom roku? 

Neviem, nechám sa prekvapiť, zatiaľ je 
mojou prvoradou úlohou byť dobrou učiteľkou 
a nesklamať.

● Čo by ste urobili, ak by ste mali  
možnosť zlepšiť situáciu v školstve na 
Slovensku?

Pýtala by som sa učiteľov, ale aj nepeda-
gogických zamestnancov, čo ich najviac trápi, 
a pokúsila by som  sa hľadať reálne riešenie. 
Ale ak by som mala akúkoľvek právomoc, zakrú-
tila by som čarovným prsteňom a dopriala by 
som každému učiteľovi, aby pracoval v pokoj-
nej a pohodovej atmosfére, aby sa mohol cítiť 
bezpečne, lebo ani v 21. storočí nie je samo-
zrejmosť, že v škole vládnu zdravé a priateľské 
vzťahy.

8 . S T R A N A

Nová kráľovná učiteľov Miroslava KRIŽOVENSKÁ 
zo Základnej školy v Širokom vyštudovala v me-
tropole Šariša, ktorej pre vynikajúcu vzdelávaciu 
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tradíciu vraveli aj Atény nad Torysou.

Nová kráľovná uč i teľov a jej žiaci zo Základnej školy v Širokom
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tak veľa slovenských textov, aby sa deti naučili 
počuť a vysloviť prízvuk, dĺžne, mäkké slabiky, 
všetky hlásky. A aby si pamätali niekoľko základ-
ných textov tvoriacich základ kultúry národa, ako 
napríklad Preambulu ústavy, druhú dosku Desa-
tora, Zlaté pravidlo morálky a tak veľa detských 
riekaniek a básničiek, koľko len dokážu.

■ VZNIK SPRÁVY
Keď ľudstvo objavilo tretiu osobu slovesa, 

a tým možnosť rozprávať o tom, čo nie je tu, 
a o tých, čo nie sú prítomní, zrodila sa skutočná 
ľudská komunikácia. Vynašli sme správu. Ustá-
lený text, ktorý možno uložiť do pamäti, podržať 
ho tam a potom zopakovať niekomu inému. Asi 
najväčším prekvapením bolo pritom zistenie, aká 
veľká je kapacita ľudskej pamäti a ako spoľah-
livo funguje. Obdivujem hercov, ktorí si ju cvičia 
a živia sa tým, ale nechcelo sa mi veriť, že by 
v starom svete boli ľudia schopní naučiť sa celú 

Iliadu, Odyseu, kompletné texty gréckej mytoló-
gie a ešte aj milostné básne z Lesbu. Ale moje 
pochybnosti značne oslabli, keď som spoznal 
uja Dubljaka (česť jeho pamiatke), ukrajinského 
ošetrovateľa dobytka, ktorý vedel spamäti celý 
Roháčkov slovenský preklad Biblie i s komplet-
nou konkordanciou. 

Správa je skvelá vec, ale jej prenos nikdy 
nie je spoľahlivý. Možno ju kedykoľvek pozme-
niť. Niekedy sa musí správa alebo text zafixovať 
tak, aby sa meniť nedali. Preto bolo vymyslené 
písmo. Tým boli do komunikácie zapojení dvaja 
sprostredkovatelia. Zapisovateľ, ktorý hovorenú 

Nekr a dn im e  d e ťom  r ozpr áv ky  i ch  s f i lm ov a n ím

Premena slova na obraz
 Doc. PhDr. Emil KOMÁRIK, PhD. 

Keď profesor Púpala objavil kdesi v afric-
kých savanách úžasnú novinu, že tamojšie 
deti sa učia čítať a písať až v treťom roč-
níku, akosi si nevšimol, že tieto deti hovoria 
doma desiatkami rôznych miestnych jazykov 
a nárečí, ale čítať a písať sa učia po francúz-
sky alebo po anglicky. A že teda musia si naj-
prv osvojiť aspoň elementárny text vo vyučo-
vacom jazyku, aby mohli pokročiť ďalej. 

Židovské dieťa nastúpi do školy ako troj-
ročné, hovorí jazykom, ktorý aškenázski Židia 
nazývajú „mamalošen“ – materčina. Pre východ-
ných Židov je to jidiš, pre západných ladino, pre 
afroázijské deti je to arabčina. 

■ POZNANIE Z POČUTIA
A tak má tri roky, aby sa naučilo otcov-

ský jazyk – hebrejčinu, v ktorej bude študovať 
potom. Takže najprv sa naučí odriekať naspa-
mäť základné modlitby a potom postupne celú 
Tóru. Odriekať, nie rozumieť. A tak deti všetkých 
jazykov už majú v šiestich rokoch nabifľovanú 
celú slovnú zásobu a gramatiku klasickej hebrej-
činy a už sa nemusia trápiť otázkou, čo znamená 
popocatepetl alebo berašít bará, ale rovno sa 
môžu spýtať.

Keď som nastúpil do prvého ročníka obec-
nej školy a nemal rodinnú jazykovú prípravu 
v podobe denného čítania rodinnej Biblie 
rodičmi, bol by som na tom pri mnohých pod-
statných menách a slovesách v podobnej situ-
ácii, ako sa nám raz stalo pri jednom slove 
v siedmom ročníku. Nás i našich rodičov pobúrila 
veta z nejakej Kukučínovej poviedky, ktorá znela 
asi tak nejako, že „chlapi vzali do rúk pucky a šli 
dláždiť cestu“. Lebo zemplínski chalani brali pucky 
do ruky iba pri cikaní. A nie pri roztĺkaní kameňov. 

■ UČÍME JAZYK 
Naši žiaci sú svojím spôsobom chudáci, 

lebo oni sa neučia jazyk, ale jazykovedu. Auto-
maticky sa predpokladá, že niekto ich už naučil 
po slovensky hovoriť. Naozaj, každý máme svoju 
„mamalošen“, svoju materčinu, ale tá je východ-
niarska, stredoslovenská, považská, záhorácka, 
rusínska, goralská, maďarská, rómska a všetky 
ďalšie s mnohými variantmi. Aby sa mohlo dieťa 
naučiť gramotnosti, asi sa nezaobíde bez akejsi 
jednotnej verzie jazyka, ktorý má čítať, písať 
a rozumieť mu.

Ak by sa ma niekto spýtal, čo je hlavným 
vzdelávacím poslaním materskej školy, odpove-
dal by som jednoducho, že kolektívne recitovať 

Ľubomír PAJTINKA
Foto: internet

Je to zvláštne, ale asi je to pravda, lebo 
to mnohí úspešní skutočne tvrdia – škola 
je tým miestom, ktoré ich podietilo, aby 
sa stali úspešnými, kde sa položil ich 
znalostný potenciál pre budúci úspech. 
Paradoxne sa so školou spája aj úspech 
takých, o ktorých by sa to nepovedalo. 
Napríklad skupina Elán vďač í práve škole, 
do ktorej chodili hudobníci. Bola to zák-
ladná škola na Jelenej ulici  v Bratislave. 
Nebohý Vašo Patejdl spomínal, že nápad 
založiť skupinu mal práve on. Stalo sa to 
v spomínanej základnej škole. „Najprv so 
mnou hrali len moji spolužiaci. V šesťde-
siatom ôsmom bubeník odišiel s rodičmi 
do Kanady, takže som sa začal obzerať 
po ďalších spoluhráčoch. Vtedy som cho-
dil do hudobnej školy na klavír s Jožom 
Rážom. Slovo dalo slovo, pozval som ho 
do kapely s tým, č i by nechcel hrať na 
basovú gitaru. Jožo poznal Ďura Farkaša, 
ten zasa Zdena Baláža, Janovho brata, 
ktorý s ním býval na Rauchovej ulici. Začali 
sme spolu skúšať a zistili sme, že máme 
spoločné myslenie, sny a vášne. Jožo si 
vtedy musel kúpiť od môjho bývalého bas-
gitaristu basu, ktorú má dodnes. Naučil sa 
na nej hrať, a tak sme vytvorili Elán.“

Ako spomínal Vašo, boli  kabinetná 
kapela, lebo skúšali  po kabinetoch – najskôr 
na Čajakovej ul ic i, neskôr na Jelenej ul ic i. 
Tam skúšali  vo fyzikálnom kabinete. Napo-
kon sa dopracovali až do Prezidentského 
paláca, teda do Domu pionierov a mlá-
deže, kde sa im podar i lo vybaviť  jednu 

reč menil na písomný záznam, a čitateľ, ktorý 
záznam prekladal do hovorenej reči. Pôvodne 
tieto profesie vykonávali najvzdelanejší členo-
via spoločnosti – pisári. A písmo bolo náročky 
také zložité, aby sa nikto cudzí do toho nemohol 
zamiešať. 

■ PAMÄŤ A PREDSTAVA
Spôsobilosť vyjadrovať svoje myšlienky 

slovom umožňuje jedinečnú schopnosť človeka 
opísať to, čo videl, i to, čo nevidel, a dokonca 
i to, čo nemožno vidieť vôbec. „Tam, kde sa 
sypala voda, piesok sa zvysoka lial, na sklenom 
vrchu vraj zámok na stračej nožičke stál.“ Je to 
zrozumiteľná správa a pamätám si ju zo šlabi-
kára. Ľudová múdrosť hovorí, že pamätať si je 
lepšie, ako predstaviť si! Dodnes neviem, či si 
ten sklený zámok vybavujem z pamäti, alebo si 
ho predstavujem. Oboje sú to výzvy, aby sme 
nejakú výpoveď premenili vo vedomí na živý 
obraz, či už to bude spomienka na to, čo bolo, 
alebo predstava o tom, čo by mohlo byť. Najži-
všiu predstavu o sklených zámkoch som získal, 
keď sme v kasárňach zubárskymi frézkami vŕt-
ali siluety stredovekých hradov do vyleštených 
kociek z plexiskla. 

Premenu slova na obraz vo vedomí nám 
urobí myšlienkový operátor, ktorému sa hovorí 
„vizualizácia“. Jeho prácu vidíme v spánku, keď 
si pohráva s našimi neusporiadanými myšlien-
kami a ponúka nám ich v podobe snov. Naše 
poznávanie sveta sa začína pomenovaním, čiže 
premenou veci na slová. Ale to je len polovica 
práce. Väčšina toho, čo sa o svete dozvedáme, 

miestnosť  na skúšanie. Robil i  niečo, čo si 
vy tvor i l i  sami. Nikdy sa netúlal i ,  rodič ia 
vždy vedeli,  kde sú. Podmienka bola: mať 
dobré výsledky v škole, inak by im rodič ia 

skúšanie zakázali.  Celý vo ľný čas veno-
vali  kapele. Mnohé veci si vyrábali sami. 
V predajni Rádioamatér si kúpi l i  súč iastky, 
svojpomocne si zhotovovali naprík lad 
reproduktorové debny. V Drevone si kúpi l i 

preglejku a pod ľa návodov vychádzajúcich 
v časopise Amatérske rádio zostroj i l i  debny 
i  zosi lňovače. Na súč iastky si zarábali br i -
gádami. Každý piatok, sobotu, nede ľu hral i 

do tanca vo vinárni U troch zajacov v Rač i . 
Keďže neboli plnoletí, musel tam by ť  vždy 
s nimi aj jeden rodič .  Okrem toho museli 
mať  i  povolenie zo školy. Mali ich podporu.  
Rodič ia aj uč i tel ia vedeli ,  že robia tvor ivú 

nie sú zmyslové vnemy, ale slová – niektoré 
povedané a mnohé napísané. Poznanie musí 
fungovať v oboch smeroch, najprv od predmetu 
k jeho pomenovaniu, ale musí fungovať i obrá-
tene, od pomenovania späť k obrazu predmetu, 
o ktorom je reč. 

Vizualizácia je povedané psychologicky 
nadanie. To znamená taká spôsobilosť, ktorú 
máme všetci, ale každý v rôznej miere. Kto má 
skúsenosť styku s deťmi okolo dvoch rokov, vie, 
ako usilovne si túto schopnosť precvičujú več-
nými otázkami, ale aj napríklad, ako si nahlas 
rozprávajú príbehy svojich hier, keď sa hrajú 
samy. 

■ DÔLEŽITÉ ROZPRÁVKY
Keďže vizualizácia operuje so slovami, fun-

guje len na množine slov, ktoré človek ovláda. 
Rozprávka je univerzálny nástroj každej kultúry 
na naučenie nastupujúcej generácie ľudí, ako 
treba rozumieť základným slovám a príbehom. 
Lebo vec je niečo pevné, ale slovo je ako lase-
rová šou okolo nej. Nikdy nedokážeme zo slov 
zrekonštruovať presný obraz veci, o ktorej hovo-
ríme, vždy je do toho zamiešaná naša skúse-
nosť, náš citový vzťah a naše hodnotenie dôleži-
tosti. Zväčša je to tak, že napríklad meno „stôl“, 
aj keď mu rozumiete, vám neposkytne žiadnu 
predstavu konkrétneho kusu nábytku. Taký obraz 
si musíme vydolovať zo spomienky, povedzme 
na raňajky u babky na prázdninách. Pomenova-
nie klasifikácia a vizualizácia sú základné meto-
dické nástroje ľudského poznania, ktoré budeme 
používať po celý život, a to v takom rozsahu, aký 
sme sa naučili v prvých piatich rokoch života.

Mimochodom, za najväčší zločin proti mla-
dej generácii považujem sfilmované klasické 
rozprávky. Keď dieťa počúva rozprávku, vizu-
alizuje si jej svet podľa miery svojho poznania. 
Keď ju počuje o rok, znova si ju vizualizuje 
podľa aktuálneho poznania, ku ktorému medzi-
tým dospelo. Ak si dieťa predstavuje rozprávku 
podľa rozprávania, nikdy sa z nej nezhrozí, lebo 
jeho predstavy siahajú len po hranice sveta, 
ktorý pozná. Hrôzu z rozprávok si deti osvoja 
len z filmov, ktoré im natvrdo v obrazoch pred-
stavia svet, ako ho vidia dospelí, ale nie deti 
samy. Keď raz dieťa uvidí rozprávku sfilmovanú, 
zdesí sa zo sveta, ktorý nepozná, ale zafixuje 
si ho. A už nikdy nebude mať potrebu vytvárať 
stále nové obrazy sveta. Kognitívne spohodlnie. 
A namiesto spomienok a fantázie mu ostanú len 
fotky. 

Základný nástroj poznávania pomocou 
reči, čiže schopnosť pomenovať to, čo vidíme, 
a schopnosť zobraziť v mysli to, čo počujeme, 
má mnoho mien – chápavosť, porozumenie, 
inteligencia, predstavivosť, fantázia, tvorivosť 
a podobne. Ale ich základ je spoločný, dieťa 
si ho buduje v prvých rokoch života vlastným 
úsilím, ale nie bez výdatnej pomoci dospelých. 
Nekazme im to!

Autor je spoluautor projektu Konštantín.

a zmysluplnú č innosť,  k torú treba podpor iť. 
Ako spomínal zakladate ľ  Elánu Vašo 
Patejdl: „Bral i  sme to ve ľmi vážne. Mávali 
sme pravidelné porady. Už v tedy sme boli 
v lastne kapital ist i,  lebo sme boli v lastníc i 
výrobných prostr iedkov. Všetko sme si 
v kapele demokrat icky odhlasovali  a fun-
govali  sme tak, ako sa o to poli t ic i dnes 
márne snažia. Dávali  sme si postupné ciele: 
teraz vybavíme aparatúru, potom budeme 
hrať  v k luboch, potom spravíme prehrávky 
pre Slovkoncer t, bez k torých nebolo v tedy 
možné koncer tovať.  Boli  to ťažké pod-
mienky. Museli  sme mať  scenár, koncer t 
musel mať  nejakú myšlienku. Naším cie ľom 
bolo urobiť  z Elánu koncer tnú kapelu, k torá 
raz bude slávna. Na vysokej škole sme cho-
di l i  počas prázdnin do zahranič ia zarábať  si 
na profesionálne nástroje. Museli  sme ovlá-
dať  kompletný reper toár šesťdesiat ich až 
sto v tedajších hitov. V tých časoch sme už 
začali by ť  známi aj v Brat islave, lebo sme 
hrávali  vo Véčku, v Mladej garde č i  v Uniku. 
Odrazovým mostíkom pre koncer tovanie 
bola Lýra v osemdesiatom roku.“

Dvanásť rokov hrávali v kluboch, aby si 
budovali vlastnú kariéru a stali sa slávnymi. 
Slávu však vždy sprevádzala tvrdá práca, 
tvorba nových vlastných pesnič iek, spolu-
práca s hudobnými skladateľmi  Ľubošom 
Zemanom, Kamilom Peterajom a hlavne Bori-
som Filanom. Pochopili, že základom dobrej 
pesničky je dobrá melódia a text, nech je 
už hraná v akomkoľvek štýle. Autor hudby 
a autor textu musia tvoriť dokonalú symbiózu, 
čo dnes mnohým veľmi chýba, a aj preto je 
súčasná slovenská hudobná tvorba taká chu-
dobná na kvalitu.

Úspech Elánu sa začal v  škole!

9 . S T R A N A

Aj legendárna hudobná skupina Elán vznikla na školskej pôde.

Autor Emil KOMÁRIK
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Text a foto: (ľp), zdroj gov.sk

Slovensko chce byť úspešným štátom. 
Pracuje na tom nielen každá zodpovedná 
rodina a rodič ia, ale aj uč itelia a mnohí 
iní odborníci. Žiaľ, v posledných desaťro-
č iach odchádza neskutočne veľa najlep-
ších mozgov, našich talentovaných ľudí. 
Tí nám jednoducho dnes chýbajú – nielen 
v politike, ale aj v ekonomike, vo vede, vo 
výskume i v školstve. Je prospešné, že 
téma kvality ľudského kapitálu sa stala 
vážnou témou aj vďaka premiérovi Ľudo-
vítovi Ódorovi.

„Talent  je zák ladom kval i tnej  budúcnost i 
S lovenska. Pre kraj inu, k torá má ambíc iu 
zmeniť  svoj ekonomický model z výroby na 
inovácie, je investíc ia do ľudského kapitálu 
nevyhnutná. Pr ináša kraj ine obrovskú pr i -
danú hodnotu, k torá sa s postupnou vyššou 
inovačnou výkonnosťou kraj iny môže ešte 
znásobiť.  Mnohí mladí ľudia však never ia, 
že ich na Slovensku čaká budúcnosť  a že 
sa im do tejto kraj iny oplatí investovať  ener-
giu. Zo Slovenska odchádza nepr imerane 
vysoký podiel maturantov a absolventov 
vysokých škôl. S každým nepodporeným, 
odsťahovaným alebo imigračnými úradmi 

Spracoval: (lupa)
Foto: internet; zdroj Baby Balance

Deti sú zrkadlom svojich rodičov. Výho-
vorky typu dnes je iná doba, neobstoja. 
Kam sme to došli? Z extrému do extrému. 
Vychovávame dnes egomaniakov? Spra-
covali sme krátke príspevky zo sociálnych 
sietí na túto viac ako aktuálnu tému týka-
júcu sa výchovy našich potomkov. 

■ PRVÝ PRÍBEH
Detstvo som prežil v osemdesiatych 

rokoch minulého storoč ia. Prežili sme ho bez 
rodičovských animácií. Otec chodil do práce, 
mama tiež, keď bola doma, varila, prala alebo 
upratovala. Riešila domácnosť. Nikdy sa 
s nami nehrala a mne by ani nikdy nenapadlo 
zavolať ju, nech sa so mnou ide hrať. Mali sme 
so súrodencami svoje hračky, nie veľa, zato 
nekonečný svet fantázie. Rodičov nezaujímalo, 
č i sa nudíme. V lete sme boli celé dni vonku, 
skákali, hrali indiánky, gumu, behali sme okolo. 
Ale vedeli sme, kedy je čas obeda, večere, 
vedeli sme, kedy je čas ísť domov, do postele, 
vedeli to všetky deti.

Neplakali sme, nevrieskali, že sa nudíme. 

■ DRUHÝ PRÍBEH
Nuda nebol problém mojich rodičov, ale 

moja. Oni tu neboli od toho, aby ma zabávali. 
Nemali žiadne výč itky svedomia, že by sa mi 
málo venovali.

Dôležité bolo, aby sme boli č isté, upra-
vené, slušné. Vedeli sme, kedy máme byť 
ticho. Jedli sme všetko, nikto sa nás nepýtal: 
„Máš chuť na...?“ Nikdy.

A k  b u d e  p o k r a č o v a ť  o d l i v  t a l e n t o v,  p o s t i h n e  t o  c e l ú  s p o l o č n o s ť

Naše deti nestrpia autority, zákazy, rady, obmedzenia

Slovensko je magnet pre ta lent y

Výchova z extrému do extrému
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odmietnutým talentom Slovensko o takúto 
pr idanú hodnotu pr ichádza,“ vyhlási l  pred-
seda vlády SR Ľudovít Ódor. 

■ ODCHÁDZAJÚ NAJLEPŠÍ
Je nevyhnutné, aby agenda lákania 

a udržania talentov zostala premiérskou 
témou aj v nasledujúcich rokoch. Aj z tohto 
dôvodu Ľudovít Ódor inicioval sériu odbor-
ných konferencií Návod pre úspešné Sloven-
sko. Prvá z nich sa konala 12. septembra 
2023 a venovala sa téme talentu.

Rozsiahla analýza pod názvom Mag-
net pre talent, ktorú vypracovali odborníci,  
identif ikovala štyr i hlavné oblasti intervencií 
ako tento cieľ naplniť, ako aj nástroje, akými 
zmenu možno dosiahnuť.

Prvou oblasťou je zmiernenie odlivu 
talentov zo Slovenska do zahranič ia, a to 
pr ijatím zásadných krokov smerom k zlepše-
niu pr idanej hodnoty slovenského vysokého 
školstva pre študentov, implementáciou 
reformy vysokých škôl a zameraním sa na 
udržanie a spokojnosť kvalitných zamest-
nancov vysokých škôl. Cie ľom tejto polit iky 
je do roka 2030 znížiť na polovicu podiel 
slovenských študentov, ktorí navštevujú 
vysokú školu v zahraničí, ako aj absolventov 

vysokých škôl, ktorí za uplatnením odchá-
dzajú do zahranič ia.

Ďalšou agendou je zvýšenie návratu slo-
venských talentov zo zahranič ia späť na Slo-
vensko prostredníctvom posilňovania väzieb 
so Slovenskom budovaním komunít a sil -
ného, pozitívneho a autentického príbehu 
krajiny, zlepšovaním pracovných podmienok 
a propagáciou atraktívnych pracovných prí-
ležitostí, aktívnym budovaním motivácie pre 
návrat č i  maximálnym zjednodušením admi-
nistratívy a zlepšením užívateľskej skúse-
nosti z návratu. Cieľom polit iky je do roka 
2030 zvýšiť aspoň o päť percentuálnych 
bodov podiel talentov, ktorí sa zo zahranič ia 
vrátia späť na Slovensko.

■ NÁVRATY DOMOV
Tretím opatrením je zvýšiť príchod medzi-

národných talentov. Je preto potrebné dostať 
Slovensko na tzv. imigračnú mapu zahranič -
ných talentov. Zároveň treba využiť potenciál 
ukrajinského talentu, nastaviť aktívnu a uží-
vateľsky prívetivú polit iku inklúzie a integrá-
cie tak talentov, ako aj ich rodinných prísluš-
níkov a v neposlednej miere je na Slovensku 
nevyhnutné formovať pozitívny postoj voč i 
diverzite. Cieľom je do roka 2030 zdvojná-

Moji rodič ia vedeli, že život nie je len 
o zábave. A tak sme mali aj svoje povinnosti. 
Dodnes si pamätám na sobotu ráno, odma-
lička som musela pomáhať s upratovaním. Keď 
k nám prišla návšteva, vedeli sme, že pri stole, 
kde sú dospelí, nemáme čo robiť. Pohľadom nás 
odprevadili do detskej izby a hotovo. Keď mama 
ponúkla hosťom koláče, stač ilo mi pozrieť sa na 
mamu, aby som vedela, že to pripravovala pre 
nich, že si mám dať pohov. A rovnako to pla-
tilo, keď sme šli na návštevu my.  Vedela som, 
čo sa patrí, „že som sa neprišila na návštevu 
najesť“. Že to nie je slušné vyjedať ich. Mama 
bola autorita, v žiadnom prípade nie kamarátka. 
Moja mama sa mi nesnažila byť kamarátkou. 
Bola to autorita. A zdôrazňovalo sa, aby sme 
sa ani náhodou nepomýlili, že sa s ňou môžeme 
rozprávať ako s rovesníkmi, bez rešpektu.

Vyplaziť jazyk alebo sprosto nadávať – 
stač il už len mamin pohľad... Ak si neposlú-
chol, dali ti po zadku. Bez vysvetľovania, bez 
dohovárania. Nenapadlo ťa urobiť to ešte raz. 
Neskôr, keď sa detstvo preklopilo do puberty, 
bola pre mňa mama oporným bodom, základ-
ňou, psychológom, poradcom, kritikom. 

Všetko, čo som potrebovala. Nič som pred 
ňou nemohla utajiť, odhalila každú moju emóciu.

■ TRETÍ PRÍBEH
Mal som presne určené pravidlá, dokedy 

môžem byť vonku. S kým môžem byť vonku. 
V živote by mi ani len nenapadlo prísť domov 
opitý.

Veľa pravidiel som vtedy neznášal. A viem, 
že moji rovesníci boli na tom rovnako. Dnešná 
generácia rodičov už chce byť iná, lebo takáto 
výchova sa začala považovať za príliš surovú. 

Tak chceme byť zrazu s deťmi veľkí kamaráti. 
Bezhranične tolerantní.

■ STREDOBOD VESMÍRU
Namiesto rozumnej zmeny, pozvoľného 

upúšťania od rigidnej výchovy sme prešli z jed-
ného extrému do druhého. Chceme to robiť inak, 
aj keď veľakrát nevieme ako na to. Namiesto jas-
ných hraníc, krátkeho a stručného „nie“ vedieme 
filozofické rozpravy s dvojročnými deťmi, ktoré 
vedia počuť len „áno“, inak sú nespokojné. Deti 
sústavne zabávame, animujeme, nevedia sa 
hrať samy, len ťa ťahajú za rukáv a vyžadujú si 
pozornosť, a ak im ju nedáš, potom vrieskajú 
a celá rodina sa okolo nich zhrčí, aby ich upokojila. 
Deti sú v centre pozornosti, sedia za vrchstolom, 
ba čo viac, vyberajú si miesto, kde budú sedieť, 
a my im vyhovieme – ako inak. Nielenže počúvajú 
rozhovory dospelých, vonkoncom nie sú tichými 
svedkami, ale hlavnými účastníkmi: skáču do reči, 
preberajú slovo. A to aj vtedy, keď s nami nie sú, 
dokážu sa stať hlavnou témou rozhovorov. Vždy o 
nich len v superlatívoch – môj malý je úžasný, robí 
toto, a moja malá je lepšia v tomto... 

    
■ ŽIVOTNÉ PROJEKTY
Deti sa stali zmyslom života svojich rodi-

čov, ich životnými projektami. Chválime sa 

deťmi, tým, čo dosiahli, pripisujeme si svoje 
zásluhy... Ale byť pozorný k iným ľuďom, 
nebyť sebec, rozvíjať empatiu, súcitiť s nie-
kým, mať o niekoho starosť, byť nápomocný... 
to sa niekde stratilo.  Ak im nedajbože chce 
niekto zle, dokážeme rozpútať peklo. Rodič ia 
sa hádajú s uč iteľmi, vyhrážajú sa im, že ich 
nechajú vyhodiť, nadávajú pred deťmi na uč i -
teľov, preto deti neváhajú uč iteľom papuľovať, 
keď sa ocitnú v triede, sú v tom, že to je ich 
svätosväté právo. Až raz zmizne akákoľvek 
autorita. Všetci majú na základných školách 
zázračne dobré známky. Samozrejme. Nebu-
dete sa predsa hádať s nabrúseným rodičom, 
že šikanujete jeho nadpriemerne inteligentné 
decko, lebo ste si dovolili dať mu dvojku. Aj 
keď nevie ani písmená abecedy.

■ „ŠŤASTNÉ“ DETI
Keď sa rozprávam s čerstvými rodičmi, 

všetci dookola opakujú len jediné, že chcú, aby 
ich deti boli šťastné. Pre našich rodičov bolo 
oveľa dôležitejšie, aby sme my robili šťast-
ných inými. Lebo v tom videli, nepriamo, naše 
vlastné šťastie.

Ale keď sa pozriete okolo seba, vidíte 
šťastné deti? Nie, len deti stále s niečím 
nespokojné, večne túžiace po pozornosti. 
A pritom nestrpia autority, zákazy, rady, obme-
dzenia, čakajú, že im všetko padne z neba 
priamo do huby.

Nie sme tu na to, aby sme ich čakali 
v aute pred nočnými klubmi a vozili ich domov 
z diskotéky, aby sme im držali misku, aby mohli 
vracať, keď prídu domov opití. Aby sme im tole-
rovali nemožné veci.

Deti sú tu, aby sme ich vychovávali 
a nechali ich žiť, aby sme ich pripravili do 
života, nie aby sme im slúžili, zanedbá-
vali samých seba a rástli namiesto nich.  Ak 
budeme pokračovať v tomto extréme, dopadne 
to zle. Pre nás, pre nich, aj pre tú ďalšiu gene-
ráciu, čo príde po nich.

sobiť počet vysokokvalif ikovaných cudzincov 
a ich udržanie na našom území aspoň na päť 
rokov.

Štvr tou oblasťou je zvýšenie miery 
a kvality spolupráce s talentom v zahra-
ničí tak, že sa bude systematicky podporo-
vať a udržiavať vzťah so Slovenskom. Dôjde 
k prehlbovaniu starostlivosti a skvalitňovaniu 
služieb štátu a budú sa vytvárať špecif ické 
príležitosti na podporu spolupráce. Zjed-
noduší sa prístup k nim a zabezpečí sa ich 
propagácia. Cie ľom polit iky je do roka 2030 
výrazne zvýšiť kvalitu a kvantitu prepojení 
s vysokokvalif ikovanými ľuďmi s väzbami na 
Slovensko nezávisle od ich obč ianstva tak, 
aby sa potenciál, ktorý cirkulácia a prepá-
janie globálnych mozgov ponúka, využil na 
maximum.

■ BEZ MÚDRYCH NIE
Pre ďalší rozvoj našej krajiny je talent 

k ľúčový, v opačnom prípade Slovensko 
v budúcnosti čaká horšia kvalita života 
– ťažšie  udržateľné verejné f inancie, menej 
medzinárodne úspešných f ir iem, viac roz-
delených rodín. Podľa analýzy VAIA stratou 
jedného vysokoškolsky vzdelaného č loveka 
štát pr ichádza odhadom o hodnotu vo výške 
2 843 000 eur. Podobnú hodnotu štát získava 
pri pr ilákaní a udržaní vysokoškolsky vzde-
laného č loveka zo zahranič ia. Ak bude trend 
nadmerného odlivu mozgov zo Slovenska 
pokračovať rovnakým tempom ako doteraz, 
môže spôsobiť aj nižšiu mieru spoločenskej 
súdržnosti, ktorá je už dnes pre našu krajinu 
problémom, ako aj vyššiu mieru osamelosti 
a odkázanosti najmä starších ľudí.

Nedostatok talentu – č i už domáceho, 
alebo zahraničného, je hlavným dôvodom, 
ktorý slovenské f irmy obmedzuje v raste 
a tvorbe inovácií. Podľa informácií z Národ-
nej stratégie výskumu, vývoja a inovácií 
má Slovensko najhorší tzv. negatívny vplyv 
odlivu mentálnej kapacity na ekonomickú 
konkurencieschopnosť f ir iem v Európe. 
Nedostatok takýchto pracovníkov ovplyv-
ňuje rozhodnutie f ir iem, č i  po úspechu budú 
expandovať do sveta zo Slovenska, alebo 
sa presťahujú do inej krajiny. Ak Slovensko 
vytvorí pr iestor na koncentráciu talentu, 
stane sa atraktívnejším pre medzinárodné 
aj domáce investície s vyššou pridanou 
hodnotou.

„O talent bojuje celý svet, úspešní preto 
budú tí, ktorí majú ve ľké odhodlanie,“ skon-
štatoval Ľudovít Ódor.
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Republikánska vláda s  dočasným rozpočtom 

Únava z  vojny sa citeľne preh lbuje

Na poslednú chvíľu 30. septem-
bra schválil Kongres Spojených štá-
tov dočasný rozpočet, ktorý poskytol 
financie na nasledujúcich štyridsaťpäť 
dní – do 17. novembra. Vláde hrozil 
tzv. shutdown, teda odstávka finan-
covania verejného sektora; federál-
nych inštitúcií, úradov a agentúr. Pri-
jatiu rozpočtu bránili nezhody medzi 
americkou administratívou a záko-
nodarcami z Republikánskej strany 
o objemy a položky rozpočtu. Jednou 
z podmienok jeho schválenia bolo 
aj vyňatie prostriedkov určených na 
podporu Ukrajiny, ktoré podľa mno-
hých republikánov chýbajú na riešenie 
domácich problémov, ako je naprí-
klad vážna bezpečnostná situácia na 
amerických južných hraniciach. Zod-
povední kongresmani sú za výrazné 
obmedzenie výdavkov v situácii 
narastania astronomického zadlženia 
krajiny a obávajú sa následkov dedo-
larizácie, ktorej urýchleniu pomohli 
okolnosti konfrontácie s Ruskou 
federáciou.

■ TRUMPOVA SKUPINA
Kompromisná dohoda bola podľa 

radikálneho krídla Republikánskej 
strany porušením sľubov, ktoré im 
dal predseda dolnej snemovne už pri 
jeho zvolení do funkcie 7. januára, 
(vtedy ho zvolili až v 15. kole). Kevin 
McCarthy bol iba tretím predsedom 
americkej Snemovne reprezentantov 
USA, ktorý bol v jej 234 rokov dlhej 
histórii vystavený pokusu o odvolanie, 
a ako prvý opúšťa funkciu danou pro-
cedúrou. Príslušné uznesenie, ktoré 

Štvrtého júna tohto roka sa začala 
dlho ohlasovaná a očakávaná protiofen-
zíva Ozbrojených síl Ukrajiny s  ambicióz-
nym cieľom v priebehu pár dní prebiť sa 
k Azovskému moru, pretnúť a následne 
vytlačiť ruské sily z obsadených území. 
Konečným cieľom bolo znovunavrátenie 
polostrova Krym pod správu Kyjeva. 

■ PLASTICKÁ OBRANA
Ofenzíva však v realite úplne zly-

hala na veľmi efektívnej plastickej obrane 
ruskej armády. Ukrajincom sa podarilo 
na úkor zničenia stoviek kusov vojen-
skej techniky a so stratami desiatok tisí-
cov padlých prebiť mínovými poľami len 
k prvej hlavnej obrannej línii nepriateľa, aj 
to iba v záporožskom smere. Ironicky to 
komentoval britský The Economist infor-
máciou, že Kyjevu sa podarilo dobyť späť 
len 0,25 percenta obsadeného územia. 
Na severovýchode frontu v kupjanskom 
smere Rusi dokonca mierne postúpili. 

Ofenzíva zhltla obrovské množstvo 
fi nančných a materiálnych zdrojov, ktoré 
Ukrajincom poskytol Západ na dosiah-
nutie strategickej porážky Ruska. Tá sa 
nekoná, čo prirodzene vyvoláva neo-
chotu a únavu podporujúcich krajín. 

■ POHNÚTKY DARCOV
Motivácia Západu nebola od 

začiatku principiálna, teda pomoc napad-
nutému, ale geopolitická – uštedriť veľ-
mocenskému konkurentovi Spojených 
štátov ekonomickú a vojenskú prehru, 
ktorá by viedla k zníženiu jeho mocen-
ského vplyvu. Podľa dostupných zdrojov 
celková ofi ciálne vyčlenená suma vojen-
skej, humanitárnej a fi nančnej pomoci 
od februára 2022 do septembra 2023 

Republikána Kevina McCarthyho odvolali z funkcie predsedu americkej Snemovne reprezentantov, a to aj hlasmi z vlastných radov. Dôvodom jeho 
zosadenia boli podľa radikálneho krídla Republikánskej strany kompromisné dohody s Bielym domom pri odvrátení platobnej neschopnosti vlády. 

Ukrajinská protiofenzíva ani po vyše štyroch mesiacoch nepriniesla nijaký výrazný úspech. Obrovské náklady s tým spojené boli vynaložené bez žela-
ného efektu. To znižuje ochotu Západu na ďalšiu podporu vojny a vyvoláva komplikácie vo vzťahoch s Kyjevom.

Ukrajina ako rukojemník vnútropolitického boja o federálny rozpočet v USA?

Ukrajinská protiofenzíva nepriniesla nijaký výrazný vojenský efekt

Radoslav ŽGRADA – Foto: internet

Radoslav ŽGRADA

navrhol radikálny floridský republikán 
Matt Gaetz, prijali v snemovni pome-
rom 216 hlasov k 210. K všetkým 
demokratom sa pridalo osem repub-
likánov. Väčšina zástupcov Repub-
likánskej strany v Snemovni repre-
zentantov nesúhlasí s migračnou ani 
ekonomickou politikou demokratic-
kého prezidenta J. Bidena, požadujú 

sa stala blokačným mechanizmom 
v Kongrese a má reálnu šancu dosadiť 
predsedu dolnej snemovne zo svojich 
radov, čo by pre establišment „špeciál-
nych záujmov“ bolo zdrvujúce. 

■ DOSAH NA ZAHRANIČIE
Celá situácia má aj vážne zahra-

ničnopolitické následky vo vzťahu 
k nášmu východnému susedovi. 
Nový schválený zákon nepočíta 
s prideľovaním finančných prostried-
kov pre potreby Ukrajiny. Problema-
tická situácia pri schvaľovaní fede-
rálneho rozpočtu sa môže zopakovať 
opäť 17. novembra.  Ako prednedáv-
nom uviedol plukovník generálneho 
štábu ukrajinskej armády Gennadij 
Kovalenko: „Ozbrojené sily Ukrajiny 
sú stopercentne závislé od pomoci 
Spojených štátov.“ Bez americkej 
podpory, ktorá udržuje nielen vojen-
ské úsilie, ale aj chod verejných inšti-
túcií, by došlo v priebehu pár mesia-
cov k zrúteniu štátu a tým aj ku koncu 
vojny. Čo by bola obrovská repu-
tačná prehra Josepha Bidena pred 
budúcoročnými voľbami. Ten spojil 
svoju ďalšiu politickú kariéru s úspe-
chom vo vojne proti Rusku. Európska 
únia nedokáže prevziať hlavnú úlohu 
pri podpore Kyjeva, schopnosť krajín 
starého kontinentu zvýšiť vojenskú 
a ekonomickú pomoc namiesto Spo-
jených štátov je značne obmedzená 
nielen následkom ekonomickej stag-
nácie, vysokej inflácie a rozpočto-
vých obmedzení, ale aj následkom 
oslabeného obranného priemyslu 
v posledných rokoch. 

škrty vo vládnom rozpočte, prísnejší 
dohľad na hraniciach a vyjadrujú 
pobúrenie a nesúhlas voči progre-
sívnym sociálnym experimentom. 
Zhruba pätina zvolených republikánov 
v Kongrese spadá do radikálnej frak-
cie nazvanej Freedom Caucus, ktorá 
okrem iného združuje McCarthyho 
odporcov. Táto „Trumpova skupina“ 

V h is tór i i  amer icke j  demokrac ie pr v ýkrát  odvola l i  šé fa Snemovne Kevina Mc -
Car thyho (na fotograf i i ) . 

Po neústavnom pre-
vrate v Kyjeve v roku 2014 
došlo v atmosfére antiruského 
šovinizmu na štátnej úrovni 
k rehabilitácii a glorif iká-
cií Organizácie ukrajinských 
nacionalistov a Ukrajinskej 
povstaleckej armády, ako aj ich 
čelných predstaviteľov. Boli to 
sily, ktoré spolupracovali počas 
druhej svetovej vojny s nacis-
tickým Nemeckom v boji proti 
Červenej armáde a dopúšťali sa 
etnických č istiek. 

Istá časť ukrajinskej spo-
ločnosti sa pod dojmom uvoľ-
nenosti v tejto otázke vyslovene 
nacif ikovala. Za zmienku stačí 
spomenúť pôvodne polovojen-
ské, dnes už do Ozbrojených 
síl Ukrajiny úplne integrované 
jednotky Azov, Ajdar a pod. 
Západní politici a médiá hlav-
ného prúdu (teda aj naše) sa 
usilujú túto čr tu ukrajinskej 
spoločnosti prehliadať a zaml-
čovať. Odpúšťa sa nacizmus, 
ak jeho hrot je vedený proti-
rusky. Kanade sa to prednedáv-
nom vypomstilo a vyslúžila si 
celosvetovú blamáž. 

Vladimír Zelenský na svo-
jom septembrovom krátkom 
turné v Severnej Amerike, počas 
ktorého vystúpil na Valnom zhro-
maždení OSN a neslávne pocho-
dil vo Washingtone, sa zastavil 
na oficiálnu návštevu aj v hlav-
nom meste Kanady, kde vystú-
pil na pôde snemovne. Pri tejto 
príležitosti predseda kanadského 
parlamentu Anthony Rota pozval 
na zasadanie už 98-ročného 
Jaroslava Hunku. Predstavil ho  
ako veterána, ,,ktorý bojoval 
za ukrajinskú nezávislosť proti 
Rusom...“, ako: „ukrajinského 
hrdinu a kanadského hrdinu“. 
Následne mu aplaudoval v stoji 
celý parlament. Ako sa čoskoro 
ukázalo, Jaroslav Hunka bol 
č lenom 14. ukrajinskej divízie 
SS Galizien, ktorá sa podieľala 
na masovom vraždení Rusov, 
Židov a Poliakov, rovnako sa 
aktívne podieľala na vypaľovaní 
dedín a zabíjaní Slovákov počas 
potláčania Slovenského národ-
ného povstania. 

Zachované fotografie 
s mladým Hunkom dokazujú, 
kde v čase vojny bol. Jeho 
výcvik prebiehal v Nemecku 
a v Poľsku. Výcvikový polygón 
SS Heidelager, kde dokázateľne 
slúžil, mal pridružené malé kon-
centračné a zajatecké tábory 
pre Poliakov a Sovietov – Szeb-
nie a Pustków, a malé židovské 
getá. Zajatcov a Židov, ktorí 
stratili pre podvýživu a neľud-
ské podmienky schopnosť tvrdo 
pracovať, v lesoch na polygóne 
hromadne strieľali a zakopávali. 
Od leta do jesene 1943, v čase 
Hunkovho pobytu, prebiehala 
likvidácia okolitých židovských 
get. Starých, chorých a deti 
postrieľali, zvyšok odoslali na 
splyňovanie. Na cvič isku Hei-
delager zlikvidovali niekoľko 
desiatok tisíc Židov, Sovietov 
a Poliakov! Pripomeňme, že 
samotná príslušnosť k SS jed-
notkám je pod ľa norimberského 
súdu trestným č inom.

Celý civilizovaný svet 
zostal v šoku. Predseda dol-
nej snemovne Anthony Rota 
po vlne kritiky okamžite rezig-
noval. Elity a médiá Západu 
v dôsledku fanatickej rusofóbie 
stratili cit pre históriu, morálku 
a humanizmus.   

Radoslav ŽGRADA

G L O S A

Esesácky
hrdina

predstavovala 322,8 miliardy amerického 
dolára. Medzi tri najväčšie darcovské 
krajiny patrili podľa očakávania Spojené 
štáty (106,8 miliardy), Nemecko (23,1 
miliardy) a Veľká Británia (15,2 miliardy). 
Slovenská republika podľa renomo-
vaného portálu statista.com v pomere 
k HDP bola piaty najväčší donor Kyjeva. 
Ak k tomu pripočítame náklady na ute-
čencov v prevažne stredoeurópskych 
krajinách, bude celková čiastka výrazne 
vyššia. 

■ NEÚČINNÉ SANKCIE
Sankcie voči Moskve sa minuli 

účinku a ako bumerang sa vrátili kraji-
nám, ktoré ich udelili. Zvýšila sa v nich 
infl ácia, vzrástli spotrebiteľské ceny, čo 
tvrdo dopadlo najmä na nízkopríjmové 
skupiny obyvateľstva. V neposlednom 
rade došlo k vyčerpaniu fi nančných zdro-
jov, ktoré chýbajú na riešenie domácich 
problémov. Podporujúce krajiny si zvýšili 
defi city a národný dlh. Stačí uviesť jeden 
príklad za Európsku úniu:  Brusel žiada 
do štyroch rokov prideliť Kyjevu ďalších 
päťdesiat miliárd eur – a väčšinu z toho 
(tridsaťtri miliárd) vo forme pôžičky. Dvor 
audítorov EÚ však varuje, že  Ukra-
jina tieto peniaze nevráti, jednoducho 
nemôže pre vojnou zničené hospodár-
stvo, exodus do zahraničia a úbytok pro-
duktívneho obyvateľstva (odhady padlých 
sa pohybujú už na úrovni štyristotisíc, 
k tomu treba prirátať doživotných invali-
dov, čo sú náklady navyše v sociálnom 
systéme). Rozpočet EÚ na roky 2021 
– 2027 bol približne dva bilióny eur, ale 
podporou Ukrajiny bol vyčerpaný, pre-
tože fi nancovanie kyjevského režimu 
európskymi krajinami spúšťa lavínový 

proces dôsledkov, v ktorom Európania 
sami potrebujú peniaze. 

■ DRAHÝ KONFLIKT
Podľa agentúry Bloomberg Európu 

zvýšenie cien energií minulú zimu vyšlo 
na takmer jeden bilión eur. Od minulého 
roka EÚ pridelila Ukrajine takmer sto 
miliárd eur a experti začínajú vyjadrovať 
podozrenie, že Kyjev nebude schopný 
svoje dlhy splatiť. Navyše Kyjev požaduje, 
aby celý budúcoročný defi cit štátu uhra-
dili jeho sponzori. Podľa zistení repor-
térov americkej CBS News Washington 
nakupuje dokonca osivá a hnojivá pre 
ukrajinské poľnohospodárske podniky, 
vypláca mzdy oddeleniam štátnej pohoto-
vostnej služby (čo je obdoba ministerstva 
pre mimoriadne situácie) a sanitkám, čo 
je päťdesiatsedemtisíc zamestnancov... 
A mohli by sme pokračovať. To dokazuje, 
že Západ neplatí len vojenskú techniku, 
ale udržiava celý štát v chode!

Vojna bez výsledkov sa stáva príliš 
drahým konfl iktom na opotrebovanie, na 
ktorý Západ nie je pripravený už len preto, 
že i napriek cenzúre a médiám, manipu-
lujúcim verejnú mienku, stále predstavuje 
demokratický systém a vedenia krajín 
musia refl ektovať prejavovanú nevôľu 
obyvateľstva, minimálne pred voľbami. 
Je prirodzené, že na Západe dochádza 
k únave z vojny, ktorú telami a životmi 
Ukrajincov nedokáže vyhrať. 

■ OBILNÁ ROZTRŽKA
Ochladenie bolo citeľné už na 

samite NATO vo Vilniuse 11. – 12. júla. 
Prvá vážna roztržka so sponzormi sa 
udiala medzi Kyjevom a Varšavou, jed-
ným z najvýraznejších  podporovateľov. 

Keď ruská strana odstúpila od pre ňu jed-
noznačne nevýhodnej obilnej dohody, bol 
rozkol v poľsko-ukrajinských vzťahoch 
nevyhnutný. Kyjev pred vojnou uskutoč-
ňoval deväťdesiat percent poľnohospo-
dárskeho vývozu po mori a po zničení 
prístavnej infraštruktúry v dunajských 
prístavoch svoje produkty môže vyvážať 
už len po súši. Preprava obilia týmto spô-
sobom je s predlžujúcou sa vzdialenos-
ťou nerentabilná, s výnimkou najbližších 
susedných krajín, ktorým hrozilo zapla-
venie lacným ukrajinským dovozom, čo 
vážne ohrozilo domácich potravinárskych 
prvovýrobcov. 

V Poľsku sa 15. októbra konali par-
lamentné voľby a vládnuca strana Právo 
a spravodlivosť (PiS) si nemohla dovoliť 
stratiť voličskú základňu vidieka, kde je 
tradične silná. Ďalšou chladnou sprchou 
pre prezidenta Ukrajiny V. Zelenského 
na jeho nediplomatické dožadovanie sa 
pomoci bola návšteva v Spojených štá-
toch 19. – 21. septembra. V Kongrese 
ho prijali veľmi chladne a nedovolili mu 
vystúpiť pred celou snemovňou ako 
v decembri minulého roka. Za zatvore-
nými dverami musel odpovedať aj na 
početné otázky vybraných kongres-
manov o protiofenzíve, o efektívnosti 
a transparentnom vynakladaní zverených 
prostriedkov. Ďalšia pomoc z USA je 
v najbližšom čase vážne ohrozená. 

Výsledky slovenských volieb a jasné 
víťazstvo strany Smer a nahradenie 
absolútne nekompetentnej a neschop-
nej predošlej vládnucej garnitúry možno 
tiež čítať ako únavu z vojny. Rovnako 
tak aj nárast podpory vo verejnosti pre 
nemeckú protivojnovú AfD, na zlosť sys-
témového establišmentu v krajine. 
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Slovenská duchovná oáza v Ríme

Úspešnývýstavný projekt matičnej galérie 

Oslavu šesťdesiateho výročia 
otvorenia domu si pripomenú 19. 
novembra 2023 slávnostnou svätou 
omšou.

■ MYŠLIENKA ÚSTAVU
Myšlienka na vybudovanie slo-

venskej ustanovizne vo Večnom 
meste sa prvýkrát zhmotnila v liste 
Dr. Stanislava Kaššovica z roka 1947 
adresovanom rev. J. J. Lachovi, slo-
venskému kňazovi a významnému 
činovníkovi pôsobiacemu v USA.  
K skutočnej realizácii tejto myšlienky 
však došlo až koncom päťdesiatych 
rokov minulého storočia, keď piati sig-
natári Mons. Štefan Náhalka, Mons. 
Jozef Tomko, don Ľudovít Macák 
SDB a pátri Michal Lacko SJ a Félix 
Litva SJ podpísali a rozoslali výzvu na 
založenie domu, ktorý mal niesť meno 
slovenských vierozvestcov sv. Cyrila 
a Metoda. Písal sa 27. december 1959. 
Dohoda o vzniku tejto novej inštitúcie 
vznikla o deň skôr v byte prof. Dr. Ing. 
Antona Bugana v Ríme. 

Slovenský katolícky svet žijúci 
v exile túto správu prijal s nadšením 
a temer hneď sa začalo diplomatické, 
duchovné, ale i materiálne úsilie na 
získanie priazne, prostriedkov i najroz-
ličnejších povolení, aby tento zámer 
bolo možné uskutočniť. Slovenskí 
kňazi a laici žijúci v Ríme však získali 
pre tento zámer slovenské inštitúcie 
v USA a Kanade. Išlo predovšetkým 
o komunitu slovenského benediktín-
skeho Opátstva sv. Andreja Svorada 
v Clevelande, zosobnenú v postave 
opáta Teodora Kojiša, o osobu bis-
kupa Andreja Gregora Grutku z Gary 
v Indiane (USA) a jednotlivé slo-
venské fraternalistické inštitúcie, 
najmä Združenie slovenských kato-
líkov. Nemalé zásluhy na vzniku mal 
aj slovenský magnát Štefan Boleslav 
Roman žijúci v Kanade. Za pomoci 

V pr iestoroch ga lér ie  mat iční 
organ izátor i  p r iví ta l i  nos i te ľa 
Pr ib inovho kr íža,  bý va lého ve ľ -
v ys lanca v  Kanade,  pos lanca 
NR SR, r iad i te ľa v ydavate ľst va 
M ladé letá,  l i te rárneho redak-
tora Českos lovenského rozh lasu, 
autora h is tor ických románov 
Antona Hyk ischa a f i lozofa de j ín 
a  ku l túr y,  ku l turo lóga,  estet ika, 
p lukovníka vo v ýs lužbe,  odbor-
níka na de j iny  S lovanst va,  Ko l -
lára,  Šafár ika a s lovenské 18.
 a  19.  s toroč i e  Dr.  V ik to ra 
T imuru,  CSc. 

■  PÚTAVÉ V YSTÚPENIA
Autor i  porozpráva l i  o  svo j ich 

kn ihách Generác ie  obrodenia 
a  Bezhlav ý čas,  pr ičom sa zame -
ra l i  a j  na š i r š ie  ku l túrno -spo lo -
čenské otázky č i  zmyse l  Mat ice 
s lovenskej  v  minu lost i  a  súčas -
nost i .  Anton Hyk isch pr ipome -
nul ,  že a j  v  súčasnost i  p reb ieha 
bo j  medzi  dvomi  koncepc iami 
s lobody – bezbrehou s lobodou 

Na sviatok Sedembolestnej Panny Márie 15. septembra 2023 uplynulo šesťdesiat rokov od posviacky prvého 
kostola zasväteného sv. Cyrilovi a Metodovi na území mesta Rím a od slávnostného požehnania a otvore-
nia novej budovy určenej pre Slovenský ústav sv. Cyrila a Metoda v Ríme. Obe stavby vytvárajú jedinečný 
architektonický komplex, ktorý sa za desaťročia svojej existencie vryl do pamäti slovenských katolíkov.

V priestoroch Domu Matice slovenskej v Bratislave sa 27. septembra uskutočnila finisáž prvého výstavného 
projektu Galérie Matice slovenskej, ktorá funguje pri Výtvarnom odbore Matice slovenskej. Podujatie bolo obo-
hatené aj o hudobnú časť so vstupom poetky, prozaičky, skladateľky a hudobníčky Lidky Žakovej a filozofic-
ko-kulturologicko-literárnu časť spojenú s prezentáciou kníh členov Spolku slovenských spisovateľov.

Šesťdesiat rokov od otvorenia Slovenského ústavu svätých Cyrila a  Metoda

Multižánrové podujatie naplnilo sálu Domu Matice slovenskej v Bratislave

Spracoval Pavol ZVARA, zdroj: https://www.tkkbs.sk /view.php?cisloclanku=20230918043

Lukáš PERNÝ – Fotomontáž: autor

slovenského kňaza Mons. Jozefa 
Medového si budúci Ústav našiel 
svoje miesto na území suburbikárnej 
Diecézy Porto Santa Rufina v seve-
rozápadnom výbežku mesta Rím. 
Jej biskupom bol dekan kardinál-
skeho zboru kardinál Eugèn Tisse-
rant, ktorý na území svojej diecézy  
8. januára 1961 kánonicky zriadil 
Slovenský ústav sv. Cyrila a Metoda. 
Ústav bol úradne schválený aj dekré-
tom prezidenta Talianskej republiky 
17. októbra 1961. Jeho dočasné 
sídlo bolo v maličkom jednoizbovom 
byte Mons. Štefana Náhalku na Via 
Concordia 1, v budove česko-slo-
venského kolégia Nepomucenum. 

prijal členov ústavu, ako i veľký zástup 
slovenských pútnikov žijúcich v exile 
na osobitnej audiencii a vyzdvihol úsi-
lie Slovákov mať v Ríme vlastný dom, 
ktorý by napomáhal rozvoj duchovných 
povolaní, bol domovom pre slovenských 
exulantov a zastrešoval by slovenskú 
vydavateľskú, vedeckú a dušpastiersku 
činnosť v slobodnom svete. Na druhý 
deň, na sviatok patrónky Slovenska, 
Panny Márie Sedembolestnej, sa títo 
účastníci zišli pred novučičkou budo-
vou kostola a ústavu na Via Cassia. 
Posviacku kostola vykonal kardinál Tis-
serant a zároveň požehnal dom a sláv-
nostne ho otvoril. Pre mnohých sa táto 
chvíľa javila nie ako malý, ale ako veľký 
zázrak. Bol to veľký okamih a jeho pozi-
tívny a výnimočný vplyv pre náš národ 
a Cirkev si uvedomujeme dodnes. 
Pre Slovákov a slovenskú Cirkev sa 
tento dom stal vysunutým pracovis-
kom, miestom formácie pre slovenskú 
mládež v gymnáziu vedenom otcami 
saleziánmi, miestom neofi ciálneho, ale 
funkčného a účinného diplomatického 
zastúpenia Slovákov pred Svätou sto-
licou, miestom produkcie náboženskej 
literatúry, pútnickým domom a v nepo-
slednom rade významným duchovným 
centrom nášho národa.

■ NÁVŠTEVA PÁPEŽA
V roku 1981 dom navštívil sv. Ján 

Pavol II. Túto návštevu možno právom 
považovať za prvú návštevu rímskeho 
pápeža u Slovákov. Učinil tak na „slo-
venskej pôde v Ríme“, keďže to vo 
vlasti pre komunistický režim nebolo 
možné. Dnes dom slúži naďalej ako 
slovenské centrum v Ríme. Zároveň 
je sídlom slovenského kolégia pre 
kňazov, ktorí prichádzajú do Ríma 
na postgraduálne štúdiá. Spolupra-
cuje na rôznych vedeckých projek-
toch, organizuje krajanské stretnutia, 
zabezpečuje duchovné aktivity pre 
krajanov v žijúcich v Ríme a prijíma 
na prehliadku aj slovenské púte, ktoré 
do Ríma prichádzajú. 

Tam v jeho izbe sídlilo od roka 1956 
aj Vydavateľstvo sv. Cyrila a Metoda.

■ VLASTNÝ DOM
Po nadobudnutí kánonického 

i štátneho schválenia mohol ústav 
začať svoju činnosť. Hlavnou úlo-
hou bolo vybudovať dôstojné sídlo. 
Získané prostriedky stačili na kúpu  
pozemku na majetkoch grófa E. Man-
zzoliniho a s realizáciou stavby sa 
začalo v zime 1961. Kritériom bolo, 
aby bol dom otvorený v roku 1963 
na 1100. výročie príchodu sv. Cyrila 
a Metoda na územie dnešného Slo-
venska. Tak sa ja stalo. Štrnásteho 
septembra 1963 pápež sv. Pavol VI. 

Nádvorie budovy Slovenského ústavu sv. Cyrila a Metoda v Ríme

Stavbu skolaudovali pred šesťdesiatimi rokmi

Autor v predhovore a úvo-
de knihy, Máme republiku, 
poukazuje na to, čo sa stalo 
s existujúcim federáciami 
Československom, Juhosláviou 
a ZSSR, upozorňuje na 30. výro-
č ie udalostí, ktoré viedli k roz-
deleniu ČSFR a osamostatneniu 
Slovenskej republiky a Českej 
republiky ako nezávislých, suve-
rénnych subjektov medzinárod-
ného práva a venuje pozornosť 
vzniku slovenskej štátnosti 
a dôležitým momentom zápasov 
o jej charakter a tradície. 

Autor ďalej publikáciu roz-
delil do troch častí. V prvej 
časti rozoberá a hodnotí „poli-
tické peripetie vzniku a vývoja 
Slovenskej republiky“. Pritom 
tiež poukazuje na to, že došlo 
k naplneniu povstaleckého štá-
toprávneho programu, ako aj 
jeho odkazu v spoločensko-poli-
tickej praxi. To sa premietlo i do 
vzniku československej fede-
rácie. Na jej základe vznikla 
dnešná Slovenská republika, 
a to tak, že sa federatívny čes-
koslovenský štát, ktorý vznikol 
v roku 1968 a 1969, v roku 1993 
rozdelil na Slovenskú republiku 
a Českú republiku. 

Autor Peter Weis ďalej 
zdôrazňuje významnú sku-
točnosť, že Slovenská repub-
lika je č lenom Európskej únie 
a NATO. Pripomína, že Sloven-
ská republika je č lenom štátov 
V4 a že spolupracuje s inými 
štátmi sveta. V druhej časti pod 
názvom Štátnosť a jej tradície 
rozoberá a hodnotí osobnosť 
Alexandra Dubčeka. Zdôraz-
ňuje, že je to „politik svetový, 
národný, ale najmä ľudský“. 

Podč iarkuje význam SNP, 
jeho zápas o morálny kredit 
národa. Poukazuje na sloven-
ské vojnové problémy a potlače-
nie Pražskej jari, ktoré rozložilo 
samotných okupantov.  Venuje 
tiež pozornosť prezidentovi 
Tisovi, Bielej légii, ale aj Dekla-
rácii o zvrchovanosti SR. 

V tretej časti sa sústre-
ďuje na slovenskú štátnosť 
a maďarskú otázku. V rámci 
nej kriticky hodnotí „maďarský 
poprevratový revizionizmus“. 
Odmieta pomenovanie Sloven-
ska ako felvidéku, spochyb-
ňovanie Benešových dekrétov 
z maďarskej strany, kritizuje tiež 
Duraya, Mádla a Orbána, ktorí 
odmietajú Trianon (zmluvu), 
ale aj maďarský iredentizmus 
a revizionizmus. Pritom pou-
kazuje na protest vlády SR 
proti obchádzaniu zmluvy SR 
s Maďarskom. Peter Weis zdô-
razňuje potrebu držať sa štan-
dardov a základnej zmluvy.

Predmetnú publikáciu 
odporúčam do pozornosti najmä 
študentom právnických fakúlt 
a taktiež širokej č itateľskej 
verejnosti.

Jaroslav CHOVANEC

R E C E N Z I A

Zápasy 
o štátnosť

predseda VO MS Dr.  Ladis lav 
Skrak pr í tomné v ý t varníčky 
a v ý t varníkov (Br ig i tu  Leho ťa-
novú,  Janu Košt ia lovú,  Veron iku 
Ursínyovú,  Stan is lav Haran -
gozóa,  Andre ja  Soku,  Már iu 
St rompach,  Mar t inu Bégerovú 
a ďalších). 

■  V ÝZNAMNÍ HOSTIA
Na podujatí  bo l i  pr ítomné 

významné osobnost i  kul túrneho 
a spoločenského života – kul turo -
lóg a f i lozof prof.  Dal imír Hajko, 
matemat ik,  bývalý poslanec a ve ľ-
vyslanec Jozef Mik loško, mate -
mat ik,  publ ic ista Andrej  Ferko, 
redak torka, edi torka, publ ic istka, 
prek ladate ľka Anna Šikulová, r ia -
di te ľ  D MS v Brat is lave Ján Kši -
ňan a mnohé ďalš ie významné 
osobnost i  s lovenského ž ivota. 

Počas v ýstav y,  k torá t r va la 
pr ib l i žne t r i  mesiace,  sa predala 
des iatka obrazov,  ga lér iu  navšt í -
v i lo  oko lo s topä ťdes iat  náv-
š tevníkov a získa la  a j  p r iazn ivé 
mediá lne oh lasy.  Už v  ok tóbr i 
v  ne j  p lánujú ďalš iu  v ýstavu, 
k torá  bude opätovne spo jená 
s  l i te rárnou prezentác iou s loven -
ských osobnost í .  P lánuje sa a j 
p rezentác ia mat ičných v ý t var-
níkov v  Št rasburgu.  Na podujat í 
sa zúčastn i lo  pr ib l i žne š t y r idsa ť 
ľudí,  čo je  maximálna kapac i ta 
pr iestoru.  D iskus ie preb ieha l i 
a j  po podujat í ,  k to ré sa h lás i  do 
kontex tu 160 - ročnice Mat ice s lo -
venskej  a  s toročnice Spo lku s lo -
venských sp isovate ľov.

a s lobodou,  k torá v yžaduje a j 
urč i tú  spo ločenskú zodpoved-
nos ť.  V ik tor  T imura zase k r i t icky 
poukázal  na imper iá lne ten -
denc ie  pot láčania  s lovanského 
a s lovenského v  kontex te súčas -

ných spo ločenských procesov
Po l i te rárne j  čast i 
zahra la  Lýd ia  Žaková protest -
song o f rust rác i i  z  nenap lne -
ných ideá lov Novembra 1989. 
V závere podujat ia  predstav i l 
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zaujímavý a kňazskému poslaniu 
dával plnú náplň: „Okrem toho bola 
nádherná práca s mládežou a s rodi-
nami. Mal som najväčšiu skupinu 
v Bratislave. Krycie meno mala 
„Kačabarská partia“. 

Počas dubčekovskej jari ho 
biskup Ambróz Lazík bez väčších 
problémov vymenoval za prefekta 
kňazského seminára v Bratislave. Po 
nástupe normalizácie bol v roku 1970 
odvolaný zo svojej funkcie. Následne 
bol však od 1. júla 1970 vymenovaný 
za kaplána v Seredi. O rok neskôr 
sa stal správcom farnosti. Funk-
ciu dekana zastával od roka 1975. 
Deviateho apríla 1981 ho biskup  
Július Gábriš vymenoval za metropo-
litného konzultora na obdobie troch 

V štvrtom čísle Slovenských národných novín z 25. februára tohto roku sa čitatelia dozvedeli základné 
informácie o živote a pôsobení Petra Kellnera-Hostinského v článku Peter KELLNER-HOSTINSKÝ – filozof, 
mystik, mesianista, redaktor a spisovateľ, ktorý vyšiel pri príležitosti dvojstého výročia jeho narodenia. 
Dnes pri príležitosti 150. výročia úmrtia Hostinského si povedzme viac o jeho tvorbe. 

    Deviateho októbra 2023 oslávil okrúhle životné jubileum deväťdesiat rokov bývalý a po svätom Metodovi jediný 
celoslovenský metropolita emeritný trnavsko-bratislavský arcibiskup Mons. Ján SOKOL. Narodil sa v obci 
Jacovce neďaleko Topoľčian. Ako najvyšší cirkevný hodnostár sa pozitívnym spôsobom zapísal do moderných 
cirkevných a spoločensko-politických dejín Slovenska. Tento fakt nezmenila ani špinavá antikampaň niektorých 
tzv. mienkotvorných médií a jeho nástupcu odvolaného trnavského arcibiskupa  Róberta Bezáka. Mons. Ján 
Sokol vyvrátil všetky ich lži a konšpirácie o ňom v autobiografickej publikácii Je čas mlčať a čas hovoriť. 

Genialitu tejto všestrannej osob-
nosti najlepšie vystihol Oskar Čepan, 
slová ktorého citoval Pavol Parenička 
vo svojej monografii Život a dielo Petra 
Kellnera-Záboja Hostinského: „Ak by 
bol mal svojho času Peter Záboj Kell-
ner-Hostinský možnosť súborne publi-
kovať svoje vedecké práce, pokladali by 
sme ho dnes za teoreticky najerudova-
nejšieho, koncepčne najdôslednejšieho 
a ideovo-esteticky najextrémnejšieho 
mysliteľa romantickej generácie... Prí-
činy jeho vtedajšej i dnešnej neúplnej 
publikovanosti sú v tom, že v mnohom 
prekročil rámec mysliteľskej úrovne slo-
venských romantikov.“

■ ZABÚDANÝ GÉNIUS
Pavol Parenička v životopise Hos-

tinského súčasne uviedol: „Smutne sa 
skončil Kellnerov život, neslávne sa 
uzavrelo jeho literárne dielo, na Kell-
nera sa začalo pomaly zabúdať. Jeho 

pamiatka sa postupne rozplývala, nespo-
mínala sa jeho tvorba, ale ani životné 
osudy  a národno-buditeľská činnosť.“ 

Hostinský, žiaľ, ostáva dodnes pre 
národ neznámy. Na rozdiel od všet-
kých európskych národov my Slováci 
nežijeme múdrosťou a odkazmi svojich 
vzdelancov európskeho významu. Už 
sa nám nerozochvie srdce a nepremkne 
nás hrdosť pri počutí ich mien. Už sa ani 
neštítime očierňovať ich z pozícií liberál-
nej bezduchosti, obmedzenosti a tuposti. 

■ STARÁ VIERONÁUKA
Východiskom z tohto duchovného 

bezvedomia je činorodosť a osveta pod-
porená publikovaním Hostinského nikdy 
nevydaných diel. V priamej reflexii Hos-
tinského diela môže náš národ prejsť 
sebareflexiou a obohatením o jeho 
trvale aktuálny odkaz a interdisciplinárnu 
vedeckú múdrosť. Našťastie, nemálo 
Hostinského manuskriptov sa zacho-
valo v archíve cenných rukopisov v Slo-

Po gymnaziálnych štúdiách 
nastúpil na Rímskokatolícku Cyri-
lo-metodskú bohosloveckú fakultu 
Univerzity Komenského v Bratislave. 
Ako úspešného absolventa ho vte-
dajší biskup Ambróz Lazík 23. júna 
1957 vysvätil v hlavnom meste Slo-
venska za kňaza. Pre neudelenie 
štátneho súhlasu vtedajšou komunis-
tickou mocou dlhých jedenásť rokov 
zastával post kaplána, čo bolo nezvy-
čajné aj na vtedajšie totalitné pomery. 
Kaplánske pôsobenie začínal v Šura-
noch a Leviciach. Od roka 1960 bol 
kaplánom v bratislavskom Blumen-
táli. Pre jeho pastoračnú činnosť mu 
štátne orgány v roku 1966 zakázali 
pôsobenie v hlavnom meste. Preto 
bol nútene preložený do najvzdiale-
nejšej farnosti od Bratislavy do Štú-
rova. Podľa publikovaných spomienok 
bol život na blumentálskej fare veľmi 

Štefan PECHO

Text a foto: Matej MINDÁR

už dávno pred príchodom kresťanstva. 
V kontakte s kresťanským učením im 
nebolo zaťažko žiť v presvedčení, že za 
dobré slová, pravdu a dobré skutky Pán 
Boh, t. j. realita duchovnej cesty, pravdy 
a života, požehnáva a vynahrádza. S 
vnútornou vyzretosťou a pochopením 
prijali Sloveni hlavné odkazy Ježišovho 
učenia – lásku k blížnemu a pomoc člo-
veku v núdzi. Na takúto náročnú úroveň 
myslenia a konania boli vďaka svojej 
Starej vieronauke slovenskej a demo-
kratickému zriadeniu viac než pripravení.  
Dobre vedeli, že láska k blížnemu môže 
stáť jedine na dobrom slove, pravde 
a dobrom skutku. Pre Slovenov bolo 
slovo, ktoré nie je dobré, t. j. nie je prav-
divé a nevyúsťuje do dobrého skutku, len 
prázdne a bezobsažné. 

Ježišovo učenie nebolo Slovenom 
cudzie. V praktickej rovine každodenného 
života mali k nemu bližšie než vtedajšia 
západná cirkev, ktorá kresťanstvo šírila 
nie duchovne, ale mocensky, mečom 
a likvidáciou predkresťanských tradícií. 

Sloveni sa ku kresťanstvu vnútorne 
priklonili aj preto, lebo veľkosť človeka 
nevideli v sile mágie a energie. Videli 
ju v sile umu a ducha, v sile videnia 
a vedenia, v sile kultúrnosti života ľudí 
v rodinách i obciach, v sile dôstojného 
a zodpovedného života národa. Dnešný 
politický a hospodársky systém zne-
užíva mentálnu výbavu v jej genetic-
kom prepojení s mentalitou Slovenov 
a pod rúškom spoločenských ideálov 
slobody, slušnosti a prosperity implan-
tuje do nášho života nové neduchovné 
poriadky. Slováci dodnes ostávajú 
slepí, hluchí i nemí, lebo niekde v hĺbke 
svojej geneticky zakódovanej viery 
očakávajú pretavenie dobrého slova do 
dobrého skutku.

(krátené)

Hostinský prevýšil mysliteľskú výbavu romantikov

Je čas mlčať a čas hovoriť

Nežijeme múdrosťou a odkazmi našich vzdelancov európskeho významu

M o n s .  J á n  S o k o l  o s l á v i l   o k r ú h l e  ž i v o t n é  j u b i l e u m

Č R T A

venskej národnej knižnici v Martine. 
V Hostinského pozostalosti patrí oso-
bitné miesto jeho fenomenálnemu troj-
zväzkovému rukopisu Stará vieronauka 
slovenská o predkresťanskom myslení 
Slovenov. V roku 1871 vydal nakladateľ-
ský spolok vo Veľkej Revúcej len prvú 
časť vieronauky. Druhý a tretí zväzok 
manuskriptu dosiaľ nebol vydaný a ani 
prepísaný. Stará vieronauka slovenská 
tak čaká stopäťdesiat rokov na prvé 
kompletné vydanie.

■ EDIČNÝ POČIN
Už vyše desať rokov pracujeme na 

vydavateľskom projekte Znovuzrodenie 
Starej vieronauky slovenskej. V roku 
2022 sme pristúpili k prvému kroku pro-
jektu vydaním jeho prvého diela – mono-
grafie Znovuzrodenie Starej vieronauky 
slovenskej, diel I. Úvod do vieronauky. 
Druhý diel bude pozostávať z výkla-
dov dvoch kníh v jednom zväzku, a to 
z výkladu prvej knihy Starej vieronauky 
slovenskej Vek prírody o názoroch Slo-
venov na prírodu a prechod prírody 
k človeku a z výkladu druhej knihy Vek 
ducha o názoroch Slovenov na bož-
stvá. V treťom diele vydavateľského 
projektu nahliadneme do tretej knihy 
Starej vieronauky slovenskej o názo-
roch Slovenov zosobnených v človeku, 
t. j. nahliadneme do mnohých aspektov 
života a spoločnosti Slovenov. V záve-
rečnom edičnom kroku vydáme jeho 
štvrtý diel, historicky prvý kompletný 
prepis trojzväzkového manuskriptu 
Hostinského.

■ NEBOLI MODLÁRI
Západná civilizácia zakonzervo-

vala názory o predkresťanských Slo-
venoch ako o primitívnych modlároch, 
pohanoch, nevercoch a neznabohoch. 
Hlbšie poznanie Starej vieronauky slo-
venskej a jej názorov na božstvá nám 
odhaľuje neopodstatnenosť mytologic-
kých, animistických, magických, ezote-
rických a iných zvyčajných interpretácií 
viery Slovenov. Naši predkovia sa neu-

tiekali k náboženskej nadprirodzenosti 
a poverčivosti. Súčasťou ich viery bolo 
uvedomovanie si vlastnej zodpoved-
nosti pred obcou i národom a nalaďo-
vanie sa na výkon práva a ochranu 
zákona. Božstvá Slovenov nevyjadro-
vali abstraktné metafyzické koncepty, 
ale zosobňovali praktické múdrosti apli-
kovateľné v každodennom živote spo-
ločnosti a národa. V božstvách a mod-
litebniach odzrkadľovali realitu sveta 
a života spoločnosti.

■ VIACÚROVŇOVÁ NÁUKA
Stará vieronauka slovenská bola 

viacúrovňová. Jej múdrosť sa neuza-
tvárala vo filozoficko-špekulatívnej 
rovine, ale v realite života spoločnosti. 
Jej duchovné poznanie nebolo určené 
len pre duchovnú elitu izolovanú od 
spoločnosti, ale bolo súčasťou národ-
ného života Slovenov. Zároveň bola 
duchovnom, vierou, vedou i filozofiou 
ako kľúč k zodpovednému spravovaniu 
spoločnosti. Vyúsťovala do organizá-
cie spoločnosti garantujúcej dôstojný 
a duchovný vývoj človeka, rodiny, obce 
a národa. Svetonázor Slovenov vychá-
dzal z ľudskosti a prirodzene zohľad-
ňoval ekológiu, morálku i etiku. Všetky 
názory Starej vieronauky slovenskej 
vrátane jej názorov zosobnených v bož-
stvách sú pre človeka, slúžia človeku 
a v človeku aj vrcholia. 

Sloveni pokladali dobré slovo, 
pravdu a dobrý skutok za objektívne 
nevyhnutný základ pre ľudské mysle-
nie i konanie a pre opodstatňovanie 
významov všetkých ostatných pojmov 
politického, hospodárskeho i kultúrneho 
života národa v ktoromkoľvek čase 
jeho histórie, ako aj pre opodstatňo-
vanie národných duchovných ambícií. 
Boli vždy vďační za každé dobré slovo, 
ktorého sa im dostalo. Pokladali ho za 
veľkú odplatu za svoje vlastné slová, 
myšlienky i činy. Preto pre Slovenov bol 
neskôr skutočným kresťanom len ten, 
kto žil v dobrom slove, pravde a dobrých 
skutkoch. Boli tak dobrými kresťanmi 

rokov a druhého októbra 1984 na 
obdobie ďalších piatich rokov. 

Za nového trnavského biskupa  
bol Ján Sokol vysvätený 12. júna 1988 
a o rok neskôr 26. júla1989 ho pápež 
Ján Pavol II. vymenoval za arcibis-
kupa a prvého metropolitu Slovenskej 
cirkevnej provincie. „Po svätom Meto-
dovi som bol prvý a zároveň posledný 
metropolita pre celé Slovensko, pre-
tože v roku 1995 sa na Slovensku 
vytvorila druhá samostatná provincia 
so sídlom v Košiciach.“ 

V nových demokratických pod-
mienkach privítal nielen náboženskú 
slobodu, ale aj vznik samostatnej 
Slovenskej republiky. Popri svojej 
pastoračnej č innosti sa vždy usilo-
val medzi kňazmi a laikmi formovať 
zdravé slovenské národné pove-
domie. Pri príležitosti dovŕšenia 
sedemdesiateho piateho roku života 
požiadal pápeža Benedikta XVI. 
v súlade s Kódexom kánonického 
práva o uvoľnenie z postu arcibis-
kupa.  Pápež jeho rezignáciu pri-
jal 18. apríla 2009. Jeho nástupca, 
neskôr odvolaný arcibiskup Róbert 
Bezák, viedol proti nemu špinavú 
osobnú a mediálnu kampaň. Mons. 
Ján Sokol oč istil svoje meno až 
po dlhoročných súdnych sporoch. 
V roku 2020 vydal knihu Je čas 
mlčať a čas hovoriť, v ktorej na zák-
lade nespochybniteľných dôkazov 
vysvetlil skutočný dôvod mediálneho 
pogromu voč i nemu. 

M E M O R I Á L

Emeritný arcibiskup Ján SOKOL sa dožíva vý-
znamného životného jubilea.

Za víťaza socialistickej 
súťaže z roka 1954 v prednese 
ruštiny by som bez zaváhania 
označil moderátora jednej z pred-
volebných debát, ktorý v priamom 
prenose usporiadal previerku zna-
lostí angličtiny prítomných voleb-
ných kandidátov. A mnohí z nich 
mu na to doslova „jasánkovsky“ 
naskočili...

Redaktor závodného časo-
pisu Rudá vatra z filmu Čierni 
baróni Jasánek má čo závidieť. 
Odohralo sa v roku 2023 na Slo-
vensku, v jednej z najsledovanej-
ších televízií, podieľajúcej sa na 
vraj duálnom systéme vysielania. 
A kandidujúce figúry na to pros-
toducho naskočili a recitovali 
v anglickom jazyku ako kandi-
dáti na červený diplom z VUML-
u (večerná univerzita marxiz-
mu-leninizmu). Najmä jeden 
z nich, chváliaci sa štúdiom v Bri-
tánii. „Štréber“ sa nezaprie – teda, 
šplhúň či karierista. Časy sa síce 
zmenili, jazyk tiež, ten ideologicky 
aktuálne preferovaný, ale spôsoby 
a metódy súdruhov nie. Vyzdvihol 
by som moderátora tejto diskusie 
– obrazne – na rukách do neba, 
ak by mu zišlo na um usporia-
dať súťaž znalostí kandidujúcich 
politikov v slovenskom jazyku 
a o slovenských reáliách. Myslím 
si, že pre slovenského voliča v slo-
venských voľbách by to bolo akési 
logickejšie, prirodzenejšie a najmä 
oveľa užitočnejšie na vytvorenie  
obrazu o človeku, ktorého má ako 
svojho zástupcu v Národnej rade 
Slovenskej republiky voliť. Lenže, 
alarmujúca negramotnosť novi-
nárov i politikov v štátnom jazyku 
je nedôležitá, dôležité je ovládať 
„krumpľovú“ angličtinu. Stačí si 
dať do úst primerane veľký zemiak 
a aspoň výslovnosť je tip-top. Slo-
venskú výslovnosť takto neoblaf-
nete. O pravopise nevraviac.

Je pozoruhodné, že povin-
nou súčasťou žiadostí uchádza-
čov o zamestnanie v životopisoch 
je informácia o stupni ovládania 
cudzieho jazyka – či už podľa 
stupnice, používanej na území 
Európy, alebo dokonca podľa tej 
bežnej v USA. Nikde však nikto 
nežiada údaj o stupni znalosti 
rodného či štátneho plus mate-
rinského jazyka. Dokonca ani 
redakcie ho nežiadajú. Veď napo-
kon, znalosť štátneho jazyka sme 
počas uplynulých desaťročí na 
Slovensku považovali za tú najne-
podstatnejšiu súčasť kvalifikácie. 
Aj v médiách, v profesiách spo-
jených s prednesom a napokon 
vlastne úplne všade.

Jazykoví troglodyti ( jaskynní 
primitívni ľudia) sa nám tak pred 
kamerami trápne zhadzujú pri 
predvádzaní angličtiny, moderátori 
a novinári ich zasvätene hodnotia, 
pritom im všetkým je úplne jedno, 
že ich slovný či písomný prejav 
v slovenskom jazyku je na úrovni 
ani nie štvrtáka základnej školy 
pred tridsiatimi rokmi.

„Naši“ politici síce boli po 
silnom tlaku verejnosti schopní 
kedysi dávno prijať zákon na 
ochranu jazyka, no jeho aplikácia 
v praxi je nulová.

„Nerozumeli ste azda 
doslovne storočnej slovenčine 
Štúrovej? Táto najjasnejšia hlava, 
hovorí v podstate toto: Najlep-
šie sa zdiera a vykorisťuje ľud 
nevedomý a zaostalý…“ Povedal 
Ladislav Novomeský, člen Sloven-
skej národnej rady, básnik, publi-
cista a politik. Niet čo dodať.

Štefan ZLATOŠ

B E S E D N I C A

Mdlé mysle
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Šípkovské inferno alebo poslední svedkovia prehovorili

Ľubomír PAJTINKA, vydavateľstvo TRIO publishing, Bratislava, 2023

Ľubomír Pajtinka

Neznámy príbeh o Tisovom poklade a dramatických osudoch 

niekoľkých desiatok obyčajných ľudí jednej dediny

...poslední svedkovia prehovorili

Kritickým obdobím ľudstva i národov bývajú vojnové konfl ikty. Počas nich 
sa prejavuje skutočná podstata človeka. Od druhej svetovej vojny uply-
nulo osemdesiat rokov. Zdalo by sa, že dnes už vieme o udalostiach, ktoré 
sa počas jej trvania odohrali, všetko. Autor knihy Šípkovské inferno alebo 
Poslední svedkovia prehovorili nám podáva dôkaz, že to nie je pravda. 
Ľubomír Pajtinka sedem rokov chodil po archívoch, stretal sa s desiat-
kami pamätníkov, študoval a sústreďoval dokumenty a podáva svedectvo 
o osudoch  ľudí v čase vojny v malej dedinke Šípkov. Nikde nenájdete 
odbornú štúdiu historikov o tejto udalosti. Odpoveď prečo, nájdete v knihe. 
Chamtivosť, krádeže, zločiny, násilie, túžba po moci a kariére, túžba po 
majetku boli neraz kľúčovým motívom ľudí v čase vojny a sú nimi aj dnes. 
Kto sa chce dozvedieť o tom, ako sa Tisov poklad stal zámienkou zloči-
nov v dedinke Šípkov, kto bol vlastne Mňačkov Engelchen a ako sa ocitol 
v tejto lokalite, ako statoční ľudia zachraňovali utečencov a aké dôležité je 
poznať vlastné dejiny, otvorí si práve túto knihu. Je to moderná učebnica 
dejín.
Profesor Miron Zelina v Doslove ku knihe napísal: „Kniha dramatická, na 
pozadí je dráma vojny, povstania; v realite je to dráma ľudí medzi smrťou 
a životom a  je to aj dráma o Tisovom poklade. Dalo by sa naznačiť, že 
ide o detektívnu zápletku ako vyšitú z pera Agathy Christie, ale je tu jedna 
neskutočne skutočná vec: pohár – Tisov  pohár, časť Tisovho pokladu, 
ktorý sa dostal do rúk miestnych občanov zo Šípkova. Je na obálke  knihy, 
je pozvánkou na pokojné posedenie a zamyslenie. Miestami  čitateľ má 
pocit, že autor knihy bol tam vtedy, keď sa diali  veci, bol tam so svojimi 
blízkymi  a prežíval  s nimi  útrapy  i radosti.“  Sám autor o knihe povedal:  
„Nech táto kniha pripomína ľuďom udalosti, ktoré sa vôbec nemuseli stať, 
ak by si ľudia aj v čase vojny zachovali svoju tvár a ctili hodnoty, ktoré 
tvoria piliere civilizácie. Nech je poctou tým, ktorí boli skutočnými víťazmi 
napriek tomu, že nedržali v rukách pušky, guľomety, granáty.“

Daniela VÁCLAVOVÁ

P E R I O D I K Á

Vystúpenie takého parlamentu, to 
by už bolo niečo iné. Zaň by cir-
kus možno vysolil aj tisíc. Veď sú 
tam aj profesionáli. Preto ma pre-
kvapilo, keď Arpi došiel za mnou 

a tváril sa záhadne: „Lajoš, chceš 
tristo eur?“ Nechcel som veriť 
vlastným očiam a ušiam. Arpi 
rozdávač peňazí? Zatiaľ všetko, 
čo Arpi začal a týkalo sa peňazí, 
končilo sa v krimináli. Vrátane 
neho. Podozrievavo som povedal: 
„Chcem. Daj!“ Mal som pravdu, 
bude v tom galamuta. „To nie je 
len tak, že daj. Stretol som gadža. 
Povedal, že mi dá prachy za kaž-

dého, ktorý pôjde voliť. Ak chceš, 
zapíšem si ťa. Tristo éčiek bude 
tvojich. Len musíš správne voliť.“ 
Lepších tristo éčok vo vrecku, ako 
prespatá sobota, povedal som si 

a šiel som správne voliť. Stretli 
sme sa tam hádam celá osada. Arpi 
nás dirigoval, každému vysvetlil, 
ako sa správne volí. Odvolil som. 
Zatiaľ len sľúbených tristo éčiek 
ma hrialo vo vrecku. To by sa zišlo 
osláviť. Zašiel som za Bankošom. 
Narodil sa v Anglicku, keď jeho 
mama išla odskúšať tamojší soci-
álny systém. V občianskom má 
napísané Barney, ale každý ho volá 

Bankoš. Požičiava peniaze. „Počuj, 
Bankoš, potreboval by som poži-
čať tristo. Neboj sa, Arpi mi ich 
sľúbil za voľby.“ Už vedel, koľko 
bije. „Nie si prvý ani posledný, čo 

potrebuje práve tristo. Dostaneš 
dvesto a vrátiš mi tristo, platí?“ Čo 
sa dá robiť, súhlasil som. Do soci-
álky ďaleko, Bankoš blízko, osla-
vovať treba. Euráče sa vo vrecku 
dlho neohriali. Ani som nedošiel 
do obchodu. Ešte na ulici ma Irena 
obrala o stovku. Vie za čo. Má 
dobrú pamäť. Čo vám budem hovo-
riť. Aj bašável za stovku je bašável. 
Víno sa dá robiť aj z jabĺk. Život je 

krásny. O dva dni som sa zobudil, 
rozlepil oči, v krku a vo vrecku 
sucho. Kamaráti buďme, dlhy si 
plaťme. Vydal som sa za Arpim. 
Nebol som sám. Okolo jeho búdy 
už bolo živo. Chlapi, ženy, kŕdeľ 
detí. Z kriku v štyroch nesvetových 
jazykoch som vyrozumel, že Arpi 
doma nie je, chyža je prázdna. „Čo 
Lajoš, ani ty si nevidel Arpiho?“ 
Ako som ho mohol vidieť, keď som 
dva dni oslavoval a práve som sa 
prebral. Arpiho vraj naposledy 
videli, ako nastupuje na vlak do 
Trnavy. Pravdepodobne je v Trnave 
džungľa. Lebo mal v ruke mačetu. 
Je mi smutno. Vyzerá to tak, že 
viac Arpiho ani sľúbených tristo 
éčiek neuvidím. Život nie je vždy 
krásny.

Milan ČASNOCHA MIKŠ

Lepších tristo vo vrecku ako prespatá sobota...

„Nevideli ste Arpiho?“ 
ozýva sa po osade. Ale to je nate-
raz koniec príbehu... 

Začínal sa úplne inak, 
radostne. „Za päťsto eurov pre-
dám aj vlastnú mater do cir-
kusu,“ vyhlásil za onoho času 
Arpi. Jemu sa to povie, keď jeho 
matka od narodenia je sociálna 
poisťovňa. Lepšie povedané 
panie, ktoré pracujú v pois-
ťovni a v detských domovoch. 
A ktorí mu doteraz pravidelne 
vyplácajú podpory, dávky a iné 
príspevky. Tak ako mne. Len či 
by niektorý cirkus mal záujem 
o vystúpenie sociálnej pois-
ťovne ako vrcholného čísla pred-
stavenia. S fanfárami a tušmi? 

Pred troma rokmi známy organizátor kultúrnych 
podujatí Ján Kubiš, vtedy poslanec Mestského 
zastupiteľstva vo Zvolene, prišiel s myšlienkou osadiť 
na vynovenej časti Námestia SNP pred Divadlom 
Jozefa Gregora-Tajovského dlaždice s menami ľudí, 
ktorých život sa spája so Zvolenom a ktorí dosiahli 
všeobecné uznanie ako umelci či športovci.

V roku 2020 tu osadili prvé štyri tabuľky 
s menami hercov Andreja Mojžiša, Milana Lasicu, 
Juraja Slezáčka a trénera Václava Ježka, ktorí 
pochádzali alebo pôsobili vo Zvolene či v regióne. 
V piatok 29. septembra 2023 odhalili na zvolenskom 
Chodníku slávy ďalšie tri tabuľky. Sú na nich mená 

Zlatice Gillovej, Štefana Šafárika a Romana Rjachovského. Všetci traja si 
sami slávnostne odhalili svoje spomienkové dlaždice. Zlatica Gillová, ktorá 
v júni oslávila deväťdesiate prvé narodeniny, prišla do Divadla J. G. Tajovského 
vo Zvolene po absolvovaní štúdií v roku 1955. Režiséri ju obsadzovali do úloh 
temperamentných šarmantných dievčat, neskôr stvárnila ženy s dramatickým 
životným osudom. Kreovala vyše stošesťdesiat postáv. Rovnaké ocenenia si 
v minulosti prevzal aj osemdesiatjedenročný Štefan Šafárik, ktorý je stálicou 
zvolenskej divadelnej scény od roka 1967. Je typom univerzálneho herca, ktorý 
kladie dôraz na každé gesto, javiskový pohyb a svoj príjemný hlas využíva aj pri 
rozhlasovom mikrofóne a účinkovaní v muzikáloch. Režiséri mu dali príležitosť 
zahrať si vo fi lmoch Tisícročná včela, Šiesta veta, Roky prelomu, Hon na 
čarodejnice a v ďalších. Roman Rjachovský sa narodil 23. apríla 1937 vo 
Zvolenskej Slatine. Po štúdiách architektúry a pozemného staviteľstva na SVŠT 
v Bratislave pôsobil ako architekt v Československej televízii i v Slovenskej 
fi lmovej tvorbe. S jeho menom sa spája viac ako tristo fi lmov, televíznych 
a divadelných inscenácií, pod ktoré sa podpísal ako scénograf. 

Jozef SLIACKY 

Odhalili nové spomienkové dlaždice

Architektonicky odvážnu galériu nivočilo šlendriánstvo

Krátko po dokončení budovy na 
pozemkoch umelcovho otca v lete v roku 
1969 ukázali sa na nej stavebné nedo-
statky, najmä nedostatočne zaizolovaná 
rovná strecha architektonicky odváž-
nej stavby. Neudržateľný stav objektu, 
ohrozovaný aj dažďovou vodou, neskôr 
i základný skelet boli dlhé roky „verej-
ným tajomstvom“.

■ VINY MINULOSTI
Korene aktuálneho stavu siahajú do 

minulosti. Svoj diel viny majú aj techno-
lógie v čase výstavby a prehrešky i laj-
dáctvo stavbárov. Tohtoročné Fullove 
dni ukončili trápenie správcov inštitúcie. 
Stála expozícia je v bezpečí depozitu 
Slovenskej národnej galérie (SNG), 
ktorej je Galéria Ľ. Fullu v Ružomberku 
súčasťou. Spoločne s ďalšími olejo-
maľbami v stálej expozícii nechýbal ani 
triptych, ktorý zdobil čs. pavilón na Expo 
1958 – Poľnohospodárstvo v minulosti 
a dnes, ako i Roľnícka svadba. 

„Dlhodobo poškodený zvod na 
dažďovú vodu vplýva na statiku objektu. 
Nebolo šance zabrániť intenzívnemu 
zatekaniu priamo do výstavnej siene, 
a tak sme zachránili stálu expozíciu. 
Základ tvorili obrazy darované štátu 
ako ucelená zbierka exponátov, repre-
zentujúcich jeden zo základných pilie-

Ľudovít FULLA, od detstva obdarený výtvarným talentom, vyrástol v Ružomberku, kde má aj svoju galériu i hrobku. Ako zrelý sebavedomý Slovák a Európan 
po skusoch a skúsenostiach zo sveta sa napokon vrátil do rodného mesta, kde mu pred viac než pol storočím postavili ateliér, byt aj galériu. Národný umelec 
aj zato venoval svoje výtvarné, mimoriadne bohaté dielo štátu. Fullovo dedičstvo je veľké, bohaté a pestré. Jeho diela sa dnes predávajú na aukciách za 
najvyššie ceny. 

Umelecké dedičstvo po majstrovi Ľudovítovi FULLOVI je veľké, bohaté a  pestré

Laco HÁMOR – Foto: archív SNG

je átrium, a to spôsobuje deformácie 
okenných konštrukcií v celom objekte, 
praskanie veľkoformátových sklenených 
výplní. Porušený je aj zvod dažďovej 
vody zo strechy prízemnej časti, čím 
zatekalo do výstavnej siene na prízemí.

■ NA NEURČITO...
„V mimoriadne bohatom výtvar-

nom diele výnimočným spôsobom spája 
lásku k tradíciám, vidieku a folklóru s 
pohľadom a skúsenosťou moderného 
mestského človeka. Štát sa ako mecén 
zaviazal postaviť pre Fullovu zbierku 
budovu vďaka nemu absolútne neomo-
dernistickú galériu s ateliérom a bytom,“ 
rámcuje problém Alexandra Kusá, gene-
rálna riaditeľka SNG. 

Pred zatvorením galérie „na 
neurčito“ o podrobnostiach projektu 
rekonštrukcie od Róberta Bakytu takto 
informovala návštevníkov ružomberská 
galerijná riaditeľka Z. Gažíková: „Mnohé 
kolaudačné chyby neboli nikdy poriadne 
opravené, nebola tu rekonštrukcia. Elek-
trické rozvody nevyhovujú, ani hrdzave-
júci vodovod, ani pôvodná kanalizácia 
a tepelnoizolačné vlastnosti objektu.“

 Svetelno-klimatické podmienky 
sú už prekonané. Do podložia preniká 
voda a horizontálne trhliny v obvodovej 
stene sú čoraz väčšie. S autentickými 

rov moderného slovenského umenia,“ 
informuje Zuzana Gažíková, galerijná 
riaditeľka. 

Stav bolo nutné okamžite riešiť. 
Majster Fulla, už sedemdesiatnik, píše 
erbovej inštitúcii nášho výtvarníctva 
v roku 1970: „Dohliadnite, prosím, na 
odstránenie skrytých vád. V hale aj pri 
najslabšom pustení fontány preniká 
voda medzi parketami. Vo výstavnej 
sieni sú zle osadené obloky – niektoré 
sú rubom dovnútra. V obvodových ste-
nách sú špinavé.“ 

Fontána bez vody pripomínala 
„v predstihu“ dekoráciu v známom fi lme 
Fontána pre Zuzanu. Vody v nej nebolo. 
Objekt trpí nerovnomerným sadaním 
základov. Horizontálna trhlina v obvo-
dovej stene sa zväčšovala, porušené 

originálmi sa rozlúčili tanečno-vizuálnou 
performanciou Fulla Goodbye party. 
Predzvesťou bola aj výstava Trinásta 
komnata v inštalácii troch autorov...  

„Jej súčasťou bola i nahrávka 
autentickej korešpondencie herca Roba 
Rotha, a to práve v okamihu otvára-
nia skríň s nechcenými kostlivcami. 
Podobne ako v rozprávke sa v nej ukrý-
valo čosi tajomné až strašidelné, čo 
ostáva obvykle skryté pred očami náv-
števníkov,“ dodáva Z. Gažíková.                                                             

■ FULLOVE DNI                                               
Tohtoročné boli len ostatné, azda 

nie posledné. Multižánrový mestský 
festival ponúkal výstavy, hudbu, tanec, 
divadlo. „Snažíme sa vždy osvetliť 
v rámci podujatia jeden aspekt, vlani 
zameraný na Fullu a Benátky. Tie učaro-
vali aj slovenským výtvarníkom. Každý 
si ich namaľoval.“ Katarína Bajcurová, 
dôverná znalkyňa Fullovho diela, si 
myslí, že jeho obraz Spomienky na 
Benátky z roka 1930 sú v tematike naj-
krajšie v našom výtvarnom umení. Už 
po smrti prvej manželky Kláry Juliány 
Fullovej majster vytvoril jeden z posled-
ných obrazov Otčenáš. 

„Napriek ukrižovaniu, sakrál-
nemu motívu vidíme scénu z vidiec-
keho života. Kríž s Kristom, ale s plač-

kami, štylizovanými starými ženami, 
i povestné poznámky na margách.“ 
Kurátorka stálej expozície K. Bajcurová 
si myslí, že všetko zlé je na niečo dobré. 
Niektoré z ikonických olejomalieb už  
totiž vyžadovali obnoviť a zreštauro-
vať, čo na Fullových dňoch potvrdilo aj 
stretnutie s reštaurátorom SNG Mirosla-
vom Slúkom. 

Ľudovít Fulla s Mikulášom 
Galandom patria k zakladateľským 
osobnostiam moderného sloven-
ského maliarstva a grafi ky. Fulla 
našiel inšpiráciu vo folklóre. Neza-
budnuteľné sú jeho ilustrácie Dob-
šinského rozprávok, ktoré od útleho 
veku ovplyvňovali obrazotvornosť 
viacerých generácií. Legendárny 
výtvarník vytvoril základné diela 
umenia tvorby tapisérií na Sloven-
sku. V roku 1936 na Trienále užitých 
umení v Miláne za avantgardné scé-
nografi cké návrhy získal bronzovú 
medailu. O rok neskôr Grand Prix 
na svetovej výstave v Paríži. Na 
Expo 1958 v Bruseli mu udelili Zlatú 
medailu za tapisériu podľa ocenenej 
predlohy Pieseň a práca. Národným 
umelcom sa stal v roku 1963. Galé-
ria Ľudovíta Fullu, kde prežil posled-
ných desať rokov života, mala byť 
múzeom diel, zároveň i darom za 
umelcovo celoživotné dielo.

H U M O R E S K A

M E D A I L Ó N

Budova galérie
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OBJEDNÁVKY
Kalendáre si môžete objed-
nať už teraz: e-mailom na 
adrese: periodika@matica.sk, 
telefonicky na č. t. 0918 904 931 
alebo poštou na adrese: Matica 
slovenská, Ul. P. Mudroňa 1, 
036 01 Martin

Spomienka na nedožité jubileum legendárneho hokejistu Pavla Demitru

Z dielne Vydavateľstva Matice slovenskej sa na pultoch kníhkupectiev objavil  Národný kalendár 2024, najpopulárnejší rodinný populárno-ná-
učný kalendár, ktorý tradične prináša celú plejádu zaujímavých príspevkov nielen o významných udalostiach v živote Slovenska, ale aj veľké 
množstvo profilov známych osobností a ich často až tragické osudy. 

Vyšiel Národný kalendár na rok 2024
(ms)

Jednotlivé príspevky popredných 
slovenských publicistov sú obsahovo 
zamerané na mnohé spoločenské, poli-
tické, umelecké, ale aj športové oblasti, 
čím vytvárajú pre čitatelia pestré spek-
trum. Nájdeme v ňom životné príbehy 
Andreja Hlinku, Laca Novomeského, 
Janka Jesenského, Jána Nepomuka 
Bobulu, Ivana Horvátha, Vladimíra Mako-
vického, Ladislava Ťažkého a desiatok 
ďalších, ale aj články o procese s tzv. 
buržoáznymi nacionalistami, o puto-
vaní štúrovcov z Bratislavy do Levoče, 
o Slovákovi, ktorý velil v krutej americkej 
vojne Juh proti Severu, o príbehu lásky 
medzi Franzom Schubertom a Karolí-
nou Ungerovou zo Želiezoviec, rozprá-
vanie o hrdinke SNP Chavive Reikovej, 
ale napríklad aj o nedožitom okrúhlom 
jubileu hokejistu Pavla Demitru a veľa 
ďalšieho dobrého čítania. Národný 
kalendár zostavil Š. Haviar a kol. autorov, 
rozsah je 344 strán, formát  162 mm krát 
228 mm, predajná cena 8,00 eur za kus. 
Zvýhodnená cena pre zamestnancov 
a členov MS je 5,50 eura za kus.

■ STOLOVÝ KALENDÁR 2024
V predaji je aj nový týždenný sto-

lový kalendár Matice slovenskej Národné 

SPOMIENKOVÉ PODUJATIE
V pondelok 16. ok tóbra 

v Mar tine pr ipravi la Matica 
slovenská vo svoj ich repre-
zentatívnych pr iestoroch 
a na Národnom cintoríne spo-
mienkové podujatie na práv-
nika, novinára, redak tora, 
publ ic istu, národnokultúrneho 
pracovníka, č lena Výboru MS 
a spoluzakladate ľa Živeny 
Ambra Pietra (1843 – 1906) pr i 
prí leži tosti jeho 180. výroč ia 
narodenia. 

OCHOTNÍCKY TÝŽDEŇ 
Od 15 .  do 22.  ok tóbra sa 

vo Zvo lenskej  S la t ine s  mat ič -
ným organ izá torským pr ič i -
nením a pa t ronátom kona jú 
t rad ičné Dni  ochotníckeho 
d ivad la ,  na k tor ých sa pred -
s tav ia D ivadelný k rúžok EVG 
z Banske j  Bys t r ice,  zvo len -
ské d ivad lo Zel ienka a D iva -
de lný ochotnícky súbor  Kaví l 
Dúbrav ica .  Preh l iadku o t vor í 
Mat ičná ochotnícka d iva -
de lná scéna z  L ip tovského 
M iku láša vese lohrou z  č ias 
vzn iku Mat ice s lovenske j  Ako 
Vrb ičania o Mat icu pr iš l i . 
Ochotnícky d ivadelný t ý ždeň 
zav ŕš i  v  nede ľu o 18 .  hod ine 
Akadémia pre vzde lávan ie 
a ku l túru,  n .  o . ,  programom 
S la t inský ja rmok – v ideozáz-
namom fo lk ló rneho programu 
FSk v S la t ine,  FS Gorovec 
a ďa lš ích.

DEDIČSTVO V RUŽOMBERKU
V rámc i  1160.  výroč ia 

pr íchodu sv.  Cyr i la  a  sv. 
Metoda k  naš im predkom zor-
gan izova l i  Un iver z i tná kn iž-
n ica Kato l ícke j  un iver z i t y 
v  Ružomberku,  obč ianske 
združen ie CYRILOMETO -
DIADA a Nadác ia PRO PAT-
RIA v  pr ies toroch  Un iver z i t -
ne j  kn ižn ice v  Ružomberku 
26 .  septembra 2023 vern i -
sáž pu tovne j  f i la te l is t icke j 
v ýs tavy Ž ivé cyr i lo -metodské 
ded ičs t vo.

PO STOPÁCH DEJATEĽOV 
Matičné odbory v Rimav-

skej Sobote a v Lučenci zor-
ganizoval i 7. ok tóbra exkurziu 
na sever Slovenska do oko-
l  ia Mar tina na miesta, kde 
ži l i  a pracoval i dejatel ia, na 
k torých nezabúdame a ctíme 
si ich pamiatku. Na exkurzi i 
sa zúčastni lo vyše štyr idsa ť 
účastníkov, k torí navštívi l i 
rodisko Jána Kol lára v Mošov-
ciach, pôsobisko botaničky 
Izabely Textor isovej v Blat-
nic i , pamätné miesta v obci 
Necpaly a v K láštore pod 
Znievom spoznával i histór iu 
založenia prvého slovenského 
katolíckeho gymnázia. Na 
spiatočnej ceste sa ešte zasta-
vi l i  na mieste označujúcom 
stred Európy pr i obci Krem-
nické Bane. 

MLADÉ ILUSTRÁCIE
Bulharský ku l tú rny inš t i -

tú t  a  B iená le i lus t rác i í  B ra t i -
s lava pozý va jú na preh l iadku 
výs tavy i lus t rác i í  a  g ra f icke j 
úpravy kn ihy,  na k tore j  pred -
s tavu jú práce abso lventov 
baka lárskeho š túd ia  špe -
c ia l izác ie K n iha ,  i lus t rác ia , 
t lačená gra f ika na Národnej 
akadémi i  umení  v  Sof i i .  Pre -
zentované i lus t rác ie  a  kn ižné 
makety vzn ik l i  počas akade -
mického roka 2022 – 2023 
pod vedením doc .  Dr.  Reg iny 
Da lka lačevove j  a  doc .  Boyany 
Pav love j .

Pripravuje Emil SEMANCO

M A T I Č N É  D E P E Š E

Humenský FS Chemlon na festivale Radosť na brehu mora v Burgase

Dramatizované pripomenutie 160. výročia pôsobenia Matice slovenskej na Šariši

V Prešove si matičiari pripomenuli 160. výročie založenia Matice slovenskej a  pôsobenia štúrovcov na Šariši.  Slávnostné podujatie sa konalo 
za prítomnosti vedúcej odboru kultúry Prešovského samosprávneho kraja Emílie Antolíkovej a predsedu Matice slovenskej Mariána Gešpera. 
Moderátorskej a hereckej úlohy sa zhostil tajomník MS Peter Schvantner spolu s Petrom Gustávom Hrbatým, ktorí v scénke predstavili histo-
rické osobnosti – Jonáša Záborského a Baltazára Ružiaka.

Slovenský folklór predstavili na dvoch koncertoch

Radikálne politické združenie Omladina

Text a foto: Miroslav KEREKANIČ

Text a foto: Erik GERMUŠKA

sa na dvoch koncer toch v Bur-
gase predstavi l i  rusínskymi tan-
cami Pod nohy hraj!,  Chto l ipše, 
Hostina, F ľaškový, Fogášmi zo 
Zamutova a Kar ičkami z Kamenice 
nad Cirochou, spevácke skupiny 
Hačure a Bosoročky spevmi z Uble 
a Ľudovít Džubák autorskými pies-
ňami Štefana Juska z Chlmca. 

Úspešné vystúpenia bol i 
korunované pozvaniami na ďal-
š ie festivaly ešte v tomto roku. 
Chemlon vycestuje koncom sep-
tembra do Prahy v Českej repub-
l ike a v ok tóbr i do Florencie 
v Tal iansku. 

Skupina historického šermu Moj-
mírova družina predviedla okrem scé-
nických výjavov zatknutia Baltazára 
Ružiaka aj historický boj zblízka spolu 
s ukážkami aktívnej sebaobrany. Pod-
ujatie divákom pripomenulo slávne 
časy Prešova, ktorý bol živým cen-
trom národno-buditeľských snáh. Na 
jar v roku 1849 tu vystúpili s prejavom 
Ľudovít Štúr a Jozef Miloslav Hurban, 
ktorých privítali široké masy obyva-
teľstva, bohatí mešťania a šľachta. 
Predseda Matice slovenskej Marián 
Gešper v tejto súvislosti zdôraznil, že 
Prešov má byť na čo hrdý a je jedným 
z dôležitých centier kultúry na mape 
Slovenska. Ďalším centrom národ-
ného diania bolo prešovské kolégium. 
Jeho absolventmi boli významní deja-

telia slovenskej kultúry Pavol Országh 
Hviezdoslav, Koloman Banšel, Štefan 
Marko Daxner, Michal Miloslav Hodža,  
Ján Vansa, Július Botto, Andrej 
Halaša, Ján Francisci Rimavský, Samo 
Tomášik, Andrej Radlinský, Bohumil 
Nosák, Bohuslav Nosák a mnohí iní. 
Kolégium bolo živnou pôdou pre slo-
venské hnutie sústredené v mnohých 
kultúrnych, literárnych a spoločen-
ských spolkoch aj napriek zložitým 
politickým okolnostiam a vystupňo-
vanej maďarizačnej politike Pešti po 
rakúsko-maďarskom vyrovnaní v roku 
1867. Najplodnejším obdobím bolo 
obdobie po príchode P. O. Hviezdo-
slava na štúdiá v roku 1870, keď vzni-
kol literárny spolok Kolo s tlačeným 
almanachom Napred. V tom čase 

vzniklo aj radikálne politické združenie 
Omladina, ktoré sformulovalo politické 
požiadavky Slovákov predstihujúce aj 
martinské memorandum. „Za hlavné 
dogma politiky slovenskej kladieme 
samostatnosť: autonómiu Hornouhor-

skú, v ktorom je slovenský národ suve-
rénny, majúci svoj snem a ministerstvo. 
To druhé. – Čo do pomeru k ostatnému 
federatívnemu Uhorsku: č. 1. Uhorsko 
je zväzok samostatných rovnopráv-
nych štátov.“

výročia 2024. Kalendár na 52 stranách 
prináša historické a biografické články 
venované udalostiam a výročiam naro-
dení či úmrtí významných osobností 
slovenskej histórie a kultúry. Textová 
časť kalendára je venovaná dôležitým 
národným udalostiam, ako napríklad 
80. výročiu vypuknutia SNP, vrcholným 
inštitúciám, ako je 180. výročie zalo-
ženia spolku Tatrín, a predovšetkým 
osobnostiam spätým so slovenským 
národným hnutím, s kultúrou. Okrem 
iných si pripomína storočnice od narode-
nia hercov a národných umelcov Jozefa 
Kronera a Ladislava Chudíka, spisovate-
ľov Jozefa  Gregora Tajovského, Janka 
Jesenského, Janka Alexyho  či Pavla 

staviteľov a predstaviteliek štúrovskej 
generácie, pri ktorých si pripomíname 
ich okrúhle dvojsté výročie narodenia 
(Samuel Ormis, Mikuláš Dohnány, Adela 
Ostrolúcka, Anička Jurkovičová). 

Predajná cena stolového kalendára 
Národné výročia 2024 je 3,20 eura za 
kus. Zvýhodnená cena pre zamestnan-
cov a členov MS je 2,90 eura za kus. 
Pre množstevný predaj stolového kalen-
dára pre riaditeľov D MS na ďalší pre-
daj  platí cena 2,50 eura za kus. Nákup 
stolového kalendára na rok 2024 nie 
je obmedzený počtom kusov. Stolové 
kalendáre distribuujeme poštou (treba 
počítať s poštovým), osobným odberom, 
resp. iným dohodnutým spôsobom.

F S C H E M LO N m á d l h o r očn ú  t r a d í c i u , 
k t o r ú  r e p r e ze n t u j e  m n o ž s t vo  p r o g -
r a m ov  a  v y s t ú p e n í  p o  c e l o m s v e t e . 
P o  z á n i k u  r ov n o m e n n é h o  p o d n i k u 
v  H u m e n n o m ,  k t o r ý  b o l  j e h o  z r i aďova -
t e ľo m ,  s ú b o r  j e  ko l e k t í v ny  č l e n  M a t i c e 
s l ove n s ke j .

Folklórny súbor Chemlon 
Humenné a jeho jednotl ivé zložky, 
k toré už dlhodobo pôsobia pr i 
Súkromnej základnej umeleckej 
škole Kudlovská v Humennom, sa 
zúčastni l i  na medzinárodnom  fes-
t ivale Rados ť  na brehu mora v Bur-
gase v Bulharsku. Spolu s nimi sa 
na tomto medzinárodnom podujatí 
pr výkrát prezentovala spevácka 
skupina z Belej nad Cirochou pies-
ňami zo svojej obce. Na festivale 
úč inkoval i tanečné a spevácke 
kolek tívy z Bulharska, Rumun-
ska, zo Srbska, z Ukraj iny a zo 
Slovenska. Humenskí tanečníci 

Horova, nedo-
žité jubileá osob-
ností matičného 
života, ako sú Karol 
Plicka, Ladislav 
Novomeský, Imrich 
Kružliak a Ladislav 
Ťažký. Dôraz sa 
v kalendárových 
článkoch kladie aj 
na výročia v Matici 
slovenskej stále 
aktuálnych pred-
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24. októbra
– pred stopätnástimi rokmi 

sa narodil básnik, literárny kri-
tik a prekladateľ Koloman Kolomi 
Geraldini (1908 – 1994), v rokoch 
1937 až 1945 pôsobil v Matici 
slovenskej ako blízky spolupra-
covník jej správcu Jozefa Cígera 
Hronského; jeden zo zakladate-
ľov matičnej tlačiarne Neogra-
fia. Udalosti v čase Slovenského 
národného povstania ho donútili, 
aby v roku 1945 odišiel do exilu 
a od roka 1948 žil v Argentíne. Je 
pochovaný na Národnom cintoríne 
v Martine.

28. októbra
– pred sto piatimi rokmi vznikla 

Československá republika (1918), 
Slováci a Česi sa dostali z podru-
čia Rakúsko-Uhorska a ako bratské 
národy vytvorili vlastný štát; vznik 
ČSR bol predpokladom slovenskej 
štátnosti, Česko-slovenská národná 
rada vyhlásila vznik ČSR na sever-
ných územiach Rakúsko-Uhorska

– pred sedemdesiatimi rokmi 
sa narodil prešovský arcibiskup 
Ján Babjak (1953), za prešovského 
eparchiálneho biskupa ho vymeno-
vali 11. decembra 2002; konsekro-
vaný bol 6. januára 2003 pápežom 
Jánom Pavlom II. v Bazilike sv. 
Petra v Ríme

29. októbra
– pred sto rokmi sa uskutočnil 

prvý let Česko-slovenských aero-
línií na trase Praha – Bratislava 
(1923); let, ktorý bol pôvodne pláno-
vaný na piate výročie vzniku Čes-
koslovenska, sa pre nepriaznivé 
počasie musel odložiť a uskutočnil 
sa až o deň neskôr 29. októbra

30. októbra
– pred sto piatimi rokmi bola 

prijatá Martinská deklarácia (1918), 
proklamovala pridanie sa Slovákov 
k vytvoreniu ČSR, dokument prijali 
na zhromaždení v Martine, kde sa 
účastníci prihlásili k sebaurčova-
ciemu právu národov a ustanovili 
Slovenskú národnú radu ako jedinú 
predstaviteľku oprávnenú vystupo-
vať v mene slovenského národa; 
išlo o samostatný štátoprávny 
akt slovenského národa, ktorým 
Slováci oficiálne rušili zväzok 
s Uhorskom

– pred štyridsiatimi piatimi 
rokmi havarovala električka v Koši-
ciach, pri nehode zahynulo deväť 
ľudí, desať bolo zmrzačených 
a zranených osemdesiat (1978), 
pod amfiteátrom sa o siedmej 
hodine a dvadsiatej minúte vykoľa-
jili dva vozne električky číslo 6

– pred šesťdesiatimi piatimi 
rokmi sa narodila environmentálna 
aktivistka Ľubica Trubíniová (1958), 
zakladateľka a riaditeľka slovenskej 
odbočky organizácie Greenpeace

2. novembra
– pred osemdesiatimi piatimi 

rokmi došlo k Viedenskej arbit-
ráži (1938), nacistické Nemecko 
a fašistické Taliansko donútili Čes-
ko-Slovensko vzdať sa v prospech 
Maďarského kráľovstva územia na 
juhu Slovenska a Podkarpatskej 
Rusi obývaného prevažne maďar-
sky hovoriacim obyvateľstvom

3. novembra
– pred tristotridsiatimi piatimi 

rokmi sa narodil astronóm Juraj 
Buchholtz (1688 – 1737), zasvä-
til svoj život výskumu sústav jas-
kýň na Slovensku a propagácii 
vedeckých poznatkov z výskumov 
v oblasti Vysokých Tatier; prvý 
zakreslil panorámu Vysokých Tatier

Martin MITOŠINKA

V SNN č. 19/2023 sme aj v našom kvíze reagovali na nechutnú blamáž, ktorej sa dopustilo Divadlo P. O. 
Hviezdoslava v Bratislave programovým plagátom s provokačným obsahom a urážlivými odkazmi a symbolmi. 
Správne odpovedali tí naši čitatelia, ktorí uviedli, že tejto provokácie sa dopustila práve táto mestská scéna, 
ktorá takto znevážila pamiatku osobnosti, ktorej meno má v názve. Spomedzi takýchto odpovedí sme vyžrebo-
vali týchto výhercov: Oto Omasta, Liptovská Štiavnica; Mária Salavská, Zvolen; Peter Tvrdoň, Dolná Poruba.

● Koľkýkrát bude Robert Fico stáť na čele vlády SR?

Svoje odpovede posielajte na známe redakčné kontakty aj elektronicky našej administrátorke Ľubici Rišiaňo-
vej do vyjdenie ďalšieho čísla SNN.  

(se)

V slávnostných priesto-
roch Výborovne Matice slo-
venskej sa 12. septembra 
uskutočnilo slávnostné zalo-
ženie nového kulturologic-
ko-filozofického vedeckého 
odboru Matice slovenskej.
Jeho úlohou bude združovať 
vedcov, predovšetkým kultu-
rológov, filozofov, ale aj ďal-
ších spoločenských vedcov 
a kultúrnych pracovníkov, 
prepájať interdisciplinárny 
kulturologický výskum s kul-
turologickou praxou. Cieľom 
odboru je rozšíriť matičnú 
vedu aj o spoločensko-vedné 
odbory (vedcov z oblasti filo-
zofie, kulturológie, socioló-
gie, filológie, estetiky, etiky, 
teológie a ďalších vedných 
odborov), ktoré doteraz neboli 
zastúpené. 

Matica stála pri vzniku 
samotnej slovenskej vedy 
a bola to aj symbolicky Výbo-
rovňa Matice slovenskej, v kto-
rej sa práve začala etablovať, 
čo pripomenul hneď v úvode 
predseda Matice slovenskej 
Marián Gešper. 

Zámerom filozofického 
piliera projektu je výskum slo-
venskej filozofie či reflexia 
zahraničnej filozofie na Sloven-
sku. Tiež vyvíjanie publikačnej 
činnosti v tejto oblasti. Cie-
ľom kulturologického piliera 
projektu je výskum slovenskej 
kultúry, filozofie kultúry, ako aj 
interdisciplinárna spolupráca 
kultúrnych teoretikov a prak-
tických organizátorov kultúry 
(zapojiť širšiu akademickú 
obec do činnosti Matice slo-
venskej pri výročiach sloven-
ských osobností a udalostí). 
Zároveň členovia získavajú 
exkluzívnu možnosť publiko-
vať v Slovenských pohľadoch, 
ktoré budú s odborom priamo 
spolupracovať. 

Valným zhromaždením boli 
jednohlasne poverení  tajomní-
kom filozof a politológ Dr. Erik 
Germuška, dozorcom šéfre-
daktor Mgr. Radoslav Žgrada 
(Slovenské pohľady, SHÚ 
MS) a predsedom zakladateľ 
odboru a pracovník Dr. Lukáš 
Perný (SLÚ MS). Do Výboru 
boli zvolení Dr. Ambrózy, Dr. 
Germuška, Dr. Viliam Komora, 
Dr. Perný a Dr. Gešper. Záro-
veň boli schválené predbežné 
stanovy odboru. Odbornosť 
projektu budú zabezpečovať 
autority z vedeckého života: 
profesori, docenti, doktori filo-
zofie, kulturológie a ďalších 
spoločenských vied ako napr. 
prof. Sipko, prof. Hajko, doc. 
Petkanič, doc. Hohoš, doc. 
Ženúch, Dr. Moyšová, Dr. Mad-
ura či Dr. Ambrózy a mnohí 
ďalší. 

Lukáš PERNÝ

Priestor
 pre vedu
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K úlohám a poslaniu Matice slo-
venskej patrí prirodzene aj spolupráca 
s inými maticami a inštitúciami slovan-
ských národov. Táto spolupráca sa pre-
javuje v organizovaní kongresov matíc 
a inštitúcií slovanských národov, ako aj vo 
vydávaní Slovanského obzoru. Teraz sa 
umocnila vznikom Slovanského odboru 
ako vedeckého odboru MS. Názov 
vychádza z minulosti, keďže takýto odbor 
v MS už existoval, ale v roku 1954 musel 
byť zrušený vinou perzekúcií vtedajšieho 
režimu voči MS. Ide tiež o výstižnejší 
názov, keďže odbor sa nebude zaujímať 
len o slovanskú vzájomnosť, ale o tema-
tiku Slovanstva v širšom ponímaní. 
Zakladajúce valné zhromaždenie viedol 
predseda MS Marián Gešper, ktorý sa 
poďakoval všetkým prítomným na zasad-
nutí a vysvetlil ideu vzniku odboru. Tá sa, 
samozrejme, týka historickej skúsenosti 
z pôsobenia takéhoto odboru v MS, ako 
aj v širokej matičnej vedeckej a aktivizač-
nej činnosti na poli Slovanstva a spolu-
práce medzi slovanskými národmi. Na 
zasadnutí boli online prítomní napríklad 
predseda MS v Srbsku Branislav Kulík 
a aj slovenský spisovateľ žijúci v Buda-
pešti Michal Hrivnák. Do budúcnosti sa 
členstvo ponúkne aj ostatným slovan-
ským maticiam a slovanským inštitúciám. 

Za predsedu odboru bol jedno-
hlasne zvolený vedecký tajomník MS 
Pavol Madura. Ten následne predstavil 
možné aktivity odboru. Podľa neho by sa 

Folklórna prehliadka Cez Nad-
lak je... sa v tomto slovensko-ru-
munskom meste uskutočňuje kaž-
doročne už od roka 1999. Nadlak, 
ktorý si v tomto roku pripomína 220. 
výroč ie príchodu a usadenia Slová-
kov, má vyše osemtisíc obyvateľov, 
z ktorých je asi polovica slovenskej 
národnosti. Aradská oblasť Demo-
kratického zväzu Slovákov a Čechov 
v Rumunsku (DZSČR) pod vedením 
predsedu Pavla Hlásnika zorga-
nizovala tu už XXIII. ročník  tejto 
prehliadky č i súťaže slovenských 
interpretov, sólistov slovenskej ľudo-
vej piesne. Riaditeľkou podujatia 
bola známa slovenská etnologička 
a zároveň vedúca významného 
slovenského Folklórneho súboru 
Sálašan v Nadlaku Kristína Juca-
nová. Podujatie sa uskutočnilo pred-
posledný víkend v septembri, od 
piatku do nedele,  pričom súťažná 
časť prehliadky  mala tri vekové 
kategórie, v ktorých sa predstavilo 
vyše štyridsať úč inkujúcich. Boli z 
Rumunska, zo Srbska a z Maďarska. 
Výhercami boli všetci, keďže zaslú-
žený potlesk si odniesol každý. Spo-
meňme však aspoň tých, čo získali 

Text a foto: Peter SCHVANTNER

Text a foto: Viliam KOMORA

V Matici slovenskej vznikol šiesty vedecký odbor

Dvadsiaty tretí ročník festivalu Cez Nadlak je...

Na umocnenie spolupráce medzi maticami a inštitúciami slovanských národov

Naši krajania sa usilujú udržať folklórne tradície predkov

Výborovňa Matice slovenskej v Martine sa 24. septembra v krátkom čase stala miestom založenia ďalšieho vedec-
kého odboru. Ustanovujúcim valným zhromaždením vznikol Slovanský odbor MS ako šiesty vedecký odbor Matice 
slovenskej. V priebehu septembra bol založený aj Kultúrno-fi lozofi cký odbor MS. 

pôsobí ako informačný spravodajca 
MS pre slovanský svet a slovenské 
zahraničie, ktorého je aj šéfredakto-
rom. No a práve tento časopis môže 
byť tlačovým orgánom odboru, pričom 
nový predseda vyzval prítomných na 
prispievane do ďalších čísel. Okrem 
toho by si Slovanský odbor mal v rámci 
svojej činnosti pripomínať významné 
slovanské osobnosti a udalosti, vydá-
vať literatúru zameranú na slavistiku, 
prípadne založiť edíciu Slovanská 
knižnica. Ustanovujúce valné zhro-
maždenie  zvolilo aj členov výboru 
a dozorcu výboru. 
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Slovanský odbor MS ako vedecký odbor 
mal širšie zamerať na slavistiku, teda 
vedu o Slovanoch, Slovanstve, slovan-
skú literatúru, vedu, kultúru a podobne. 
Poznamenal, že MS sa téme Slovanstva 
venuje od svojho vzniku v roku 1863, 
známe sú najmä vzájomné kontakty 
slovanských matíc. Táto medzinárodná 
spolupráca prebieha do dnešných dní, 
čoho dôkazom sú aj v poslednom období 
organizované kongresy matíc a inštitú-
cií slovanských národov. V poradí už 
V. kongres sa konal začiatkom augusta 
2023 v Martine. Matica slovenská tiež 
vydáva časopis Slovanský obzor, ktorý 

ocenenia. V kategórii 6 – 12 rokov 
prvú cenu získala Blanka Slauková 
z Nadlaku za pieseň V našom dvore 
ruža. V kategórii 13 – 18 rokov si 
prvenstvo odniesla Petra Ponyi-
kaiová z Veňareca s piesňou Dievča, 
dievča, čože to máš. V kategórii 
nad 18 rokov si prvenstvo vyspieval 
Zlatko Klinovský zo Selenče s pies-
ňou Keď sa Slovák. Špeciálne ceny 
získali Timea Stupavská z Hložian, 
Lucia Stajićová z Kysáča a Mar-
gita Benková z Báčskeho Petrovca. 
Cena obecenstva pripadla Patrikovi 
Jochovi z Nadlaku, cenu orchestra 
získala Ingrid Kukučková z Nad-
laku, Cenu Dotyku ľudskosti pre 

najmladšiu súťažiacu dostala Klára 
Oltmanová z Nadlaku, Cenu Dotyku 
ľudskosti pre najstaršiu súťažiacu 
dostala Ruženka Ďurišová z Erde-
viku, Cenu poslanca DZSČR získala 
Tina Vesteková z Kovač ice, Cenu 
mesta Nadlak udelili  domácej súťa-
žiacej Emanuele Vankovej a Cenu 
Matice slovenskej dostala Simona 
Sýkorová z Nadlaku. Cenu poslan-
cov DZSČR v Mestskom zastupiteľ-
stve v Nadlaku získal Jarin Bálint 
z Nadlaku. Cenu časopisu Naše 
Snahy dostala Hanna Krajčoviczová 
z Békešskej Čaby, taktiež bola 
odovzdaná cena veľvyslanca SR 
v Rumunsku. 

V reprezentatívnych priestoroch Výborovne Matice slovenskej sa v minulých dňoch 
konštituovali dva nové vedecké odbory, ktorým do novej etapy činnosti poprial veľa 
úspechov a prínosných výsledkov predseda MS Marián GEŠPER.
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V  z áve r ečn o m g a l a p r o g r a m e f e s t i v a l u  C e z  N a d l a k  j e . . .  úč i n kov a l i  a j  b a n -
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